



ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານ ດ້ານຄວາມຍືນຍົງ
ທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ
ຂອງອົງການການເງິນສາກົນ

ມີຜົນບັງຄັບໃຊ້ໃນວັນທີ 1 ມັງກອນ ປີ 2012

ສາລະບານ

ພາບລວມ	2
ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 1: ການປະເມີນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ	5
ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 2: ແຮງງານ ແລະ ສະພາບເງື່ອນໄຂຂອງ ການເຮັດວຽກ	16
ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 3: ປະສິດທິພາບຂອງຊັບພະຍາກອນ ແລະ ການປ້ອງກັນມົນລະພິດ	22
ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 4: ສຸຂະພາບ, ຄວາມປອດໄພ ແລະ ການປ້ອງກັນ ຄວາມສະຫງົບຂອງຊຸມຊົນ	27
ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 5: ການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ແລະ ການຍົກຍ້າຍ ປະຊາຊົນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈ	31
ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 6: ການອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ ຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດທີ່ມີຊີວິດແບບຍືນຍົງ	40
ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 7: ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ	47
ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 8: ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທໍາ	53

ຕົວອັກສອນຫຍໍ້

EHS Guidelines	World Bank Group Environmental, Health, and Safety Guidelines ບົດແນະນຳທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງ ກຸ່ມທະນາຄານໂລກ
ESMS	Environmental and Social Management System ລະບົບການຄຸ້ມຄອງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສິ່ງຄົມ
FPIC	Free, Prior, and Informed Consent ການເຫັນດີເຫັນພ້ອມດ້ວຍຄວາມສະໝັກໃຈ ໂດຍໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນລ່ວງໜ້າ ແລະ ພຽງພໍ
GHG	Greenhouse gases ທາດອາຍພິດເຮືອນແກ້ວ
GIIP	Good international industry practice ບົດຮຽນຂອງສາກົນທີ່ດີກ່ຽວກັບວຽກງານອຸດສະຫະກຳ
ICP	Informed Consultation and Participation ການປຶກສາຫາລື ທີ່ໃຫ້ຂໍ້ມູນຄົບຖ້ວນ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມ
ILO	International Labour Organisation ອົງການແຮງງານສາກົນ
IPM	Integrated pest management ການຄຸ້ມຄອງສັດຕູພືດແບບປະສົມປະສານ
IUCN	International Union for Conservation of Nature ອົງການສາກົນເພື່ອການອະນຸລັກທຳມະຊາດ
IVM	Integrated vector management ການຄຸ້ມຄອງພາຫະນຳເຊື້ອແບບປະສົມປະສານ
UN	United Nations ອົງການສະຫະປະຊາຊາດ



ສະພາບລວມ

1. ກອບຄວາມຍືນຍົງຂອງອົງການການເງິນສາກົນ (International Finance Corporation, IFC) ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນເຖິງຄວາມມຸ່ງໝັ້ນ ທາງຍຸດທະສາດຕໍ່ການພັດທະນາແບບຍືນຍົງຂອງອົງການ ແລະ ຍັງປະກອບເປັນສ່ວນໜຶ່ງທີ່ສໍາຄັນຂອງວິທີການຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງຂອງອົງການ. ກອບຄວາມຍືນຍົງດັ່ງກ່າວ ປະກອບມີນະໂຍບາຍ ແລະ ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານດ້ານຄວາມຍືນຍົງທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ແລະ ນະໂຍບາຍການເຂົ້າເຖິງຂໍ້ມູນຂ່າວສານຂອງອົງການ. ນະໂຍບາຍວ່າດ້ວຍຄວາມຍືນຍົງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມໄດ້ອະທິບາຍເຖິງຄວາມມຸ່ງໝັ້ນ, ບົດບາດ ແລະ ຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງອົງການທີ່ກ່ຽວພັນກັບຄວາມຍືນຍົງທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ນະໂຍບາຍການເຂົ້າເຖິງຂໍ້ມູນຂ່າວສານຂອງອົງການສະທ້ອນໃຫ້ເຫັນເຖິງຄວາມມຸ່ງໝັ້ນຂອງອົງການຕໍ່ຄວາມໂປ່ງໃສ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງບໍລິຫານທີ່ດີຕໍ່ກັບການເຄື່ອນໄຫວວຽກຕ່າງໆ ເຊິ່ງນະໂຍບາຍດັ່ງກ່າວຍັງໄດ້ອະທິບາຍພັນທະໃນການເປີດເຜີຍຂໍ້ມູນໃນລະດັບສະຖາບັນກ່ຽວກັບການລົງທຶນ ແລະ ການບໍລິການໃຫ້ຄໍາປຶກສາຂອງອົງການ. ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານຕ່າງໆ ແມ່ນມີເປົ້າໝາຍແນະໃສ່ລູກຄ້າຂອງອົງການການເງິນສາກົນ (ຜູ້ພັດທະນາໂຄງການທີ່ໄດ້ຮັບການຊ່ວຍເຫຼືອຈາກອົງການການເງິນສາກົນ), ໂດຍສະໜອງທິດທາງໃນການລະບຸຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ, ແລະ ໄດ້ຖືກອອກແບບມາເພື່ອຊ່ວຍເຫຼືອເວັ້ນ, ຫຼຸດຜ່ອນ, ແລະ ຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ ເຊິ່ງເປັນວິທີທາງໃນການດໍາເນີນທຸລະກິດໃຫ້ມີຄວາມຍືນຍົງ ໂດຍລວມທັງພັນທະ ໃນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ການເປີດເຜີຍຂໍ້ມູນຂ່າວສານຂອງລູກຄ້າ ທີ່ພົວພັນກັບບັນດາກິດຈະກຳຕ່າງໆ ໃນລະດັບໂຄງການ. ໃນກໍລະນີທີ່ເປັນການລົງທຶນໂດຍກົງ (ລວມທັງຮູບການສະໜອງທຶນໃຫ້ໂຄງການ ແລະ ການສະໜອງທຶນໃຫ້ວິສາຫະກິດ ໂດຍຜ່ານສື່ກາງທາງການເງິນ ຫຼື ຫົວໜ່ວຍທີ່ໃຫ້ກູ້ຢືມ), ອົງການການເງິນສາກົນ ຈະຮຽກຮ້ອງໃຫ້ລູກຄ້າຂອງຕົນຕ້ອງນໍາໃຊ້ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານຂອງອົງການເພື່ອຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ແລະ ຜົນກະທົບຕ່າງໆ ເພື່ອເຮັດແນວໃດໃຫ້ໂອກາດໃນການພັດທະນາໄດ້ຮັບການເສີມຂະຫຍາຍຍິ່ງຂຶ້ນ. ອົງການການເງິນສາກົນ

ນໍາໃຊ້ກອບຄວາມຍືນຍົງຄຽງຄູ່ກັນກັບຍຸດທະສາດ, ນະໂຍບາຍ ແລະ ຂໍ້ລິເລີ່ມຕ່າງໆເພື່ອຊີ້ນໍາບັນດາກິດຈະກຳທາງທຸລະກິດຂອງອົງການເພື່ອໃຫ້ບັນລຸໄດ້ຕາມບັນດາຈຸດປະສົງດ້ານການພັດທະນາໂດຍລວມຂອງອົງການການເງິນສາກົນ. ບັນດາສະຖາບັນການເງິນສາກົນອື່ນໆ ກໍ່ສາມາດນໍາໃຊ້ມາດຕະຖານດ້ານການດໍາເນີນງານດັ່ງກ່າວຂອງອົງການການເງິນສາກົນໄດ້.

2. ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທັງແປດດັ່ງກ່າວແມ່ນກໍານົດບັນດາມາດຕະຖານຕ່າງໆຕໍ່ລູກຄ້າ¹ ໃຫ້ຕ້ອງປະຕິບັດຕາມຕະຫຼອດໄລຍະຂອງການລົງທຶນໂດຍອົງການການເງິນສາກົນ:

- ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 1:** ການປະເມີນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ
- ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 2:** ແຮງງານ ແລະ ສະພາບເງື່ອນໄຂຂອງການເຮັດວຽກ
- ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 3:** ປະສິດທິພາບຂອງຊັບພະຍາກອນ ແລະ ການປ້ອງກັນມົນລະພິດ
- ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 4:** ສຸຂະພາບ, ຄວາມປອດໄພ ແລະ ການປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບຂອງຊຸມຊົນ
- ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 5:** ການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ແລະ ການຍົກຍ້າຍປະຊາຊົນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈ
- ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 6:** ການອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດ ທີ່ມີຊີວິດແບບຍືນຍົງ
- ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 7:** ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ
- ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 8:** ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທໍາ

¹ ຄໍາວ່າ “ລູກຄ້າ” ຖືກນໍາໃຊ້ໃນມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານສະບັບນີ້ເຊິ່ງໂດຍລວມ ໝາຍເຖິງຜ່ານທີ່ມີໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ດໍາເນີນໂຄງການທີ່ໄດ້ຮັບທຶນ ຫຼື ຂຶ້ນກັບໂຄງສ້າງຂອງ ໂຄງການ ແລະ ປະເພດຂອງການສະໜອງທຶນ. ມີຍາມຂອງຄໍາວ່າ “ໂຄງການ” ໄດ້ກໍານົດໃນມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 1.

3. ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 1 ກໍານົດຄວາມສໍາຄັນຂອງ (i) ການປະເມີນຜົນແບບປະສົມປະສານເພື່ອລະບຸໂອກາດ, ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂອງໂຄງການ; (ii) ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນຢ່າງ ມີປະສິດທິຜົນໂດຍ ຜ່ານການເປີດເຜີຍຂໍ້ມູນຂ່າວສານຕ່າງໆກ່ຽວກັບໂຄງການ ແລະ ການປຶກສາຫາລືກັບຊຸມຊົນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບປະເດີນຕ່າງໆທີ່ສິ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ເຂົ້າເຈົ້າ ໂດຍກົງ; ແລະ (iii) ການຄຸ້ມຄອງການດໍາເນີນງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂອງລູກຄ້າ ຕະຫຼອດໄລຍະຂອງ ໂຄງການ. ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 2 ຫາ 8 ກໍານົດວັດຖຸປະສົງ ແລະ ເງື່ອນໄຂຕ່າງໆເພື່ອຫຼີກເວັ້ນ, ຫຼຸດຜ່ອນ ແລະ ໃນກໍລະນີທີ່ຍັງມີຜົນກະທົບຄົງຄ້າງ, ຈະຕ້ອງໄດ້ມີການຊິດເຊີຍ/ສ້າງສົມດຸນຄືນສໍາລັບຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທີ່ມີຕໍ່ຜູ້ອອກແຮງງານ, ບັນດາຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ. ໃນຂະນະທີ່ຕ້ອງໄດ້ພິຈາລະນາຄວາມສ່ຽງ ແລະ ທ່າແຮງຜົນກະທົບທຸກຢ່າງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃນຖານະເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງການປະເມີນດັ່ງກ່າວ, ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 2 ຫາ 8 ອະທິບາຍຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ທີ່ອາດຈະເກີດຂຶ້ນ ແລະ ຕ້ອງໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ເປັນພິເສດ. ສໍາລັບຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ຫຼື ສັງຄົມທີ່ໄດ້ລະບຸແລ້ວ, ລູກຄ້າຕ້ອງໄດ້ມີການຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບເຫຼົ່ານັ້ນ ຜ່ານລະບົບຄຸ້ມຄອງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂອງຕົນໂດຍສອດຄ່ອງກັບມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 1.

4. ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 1 ແມ່ນຖືກນໍາໃຊ້ກັບທຸກໆໂຄງການທີ່ມີຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານອື່ນໆ ອາດຈະມີການນໍາໃຊ້ເຊັ່ນດຽວກັນ ໂດຍຂຶ້ນກັບສະພາບເງື່ອນໄຂຂອງແຕ່ລະໂຄງການ ແລະ ຄວນຖືກນໍາໃຊ້ ແລະ ອ້າງອີງ ຄວບຄຸ້ມກັນໄປ. ພາກເງື່ອນໄຂຂອງແຕ່ລະມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານ ແມ່ນນໍາໃຊ້ກັບທຸກໆກິດຈະກຳທີ່ໄດ້ຮັບທຶນສະໜັບສະໜູນຈາກໂຄງການ ເວັ້ນເສຍແຕ່ວ່າຈະຖືກກໍານົດຕ່າງຫາກເປັນຂໍ້ຈໍາກັດ ສະເພາະທີ່ໄດ້ອະທິບາຍໄວ້ຢູ່ແຕ່ລະວັກ. ລູກຄ້າຄວນນໍາໃຊ້ລະບົບຄຸ້ມຄອງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ທີ່ຖືກສ້າງຂຶ້ນພາຍໃຕ້ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 1 ກັບທຸກໆກິດຈະກຳຂອງໂຄງການ ໂດຍບໍ່ຕ້ອງຄໍານຶງວ່າແຫຼ່ງທຶນຈະມາຈາກໃສ. ໃນເອກະສານສະບັບນີ້, ຫຼາຍມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານ ແມ່ນໄດ້ກ່າວເຖິງຫົວຂໍ້ທີ່ເປັນບັນຫາຮ່ວມຂອງຫຼາຍຂະແໜງການ ເຊັ່ນ: ການປ່ຽນແປງຂອງສະພາບດິນຟ້າອາກາດ, ບົດບາດຍິງ-ຊາຍ, ສິດທິມະນຸດ ແລະ ນໍ້າ.

5. ນອກຈາກການປະຕິບັດໃຫ້ບັນລຸຕາມເງື່ອນໄຂພາຍໃຕ້ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານແລ້ວ, ລູກຄ້າຕ້ອງປະຕິບັດຕາມກົດໝາຍທີ່ມີຜົນ ບັງຄັບໃຊ້ພາຍໃນປະເທດເຊິ່ງລວມທັງບັນດາກົດໝາຍທີ່ປະຕິບັດພັນທະຕ່າງໆຂອງປະເທດເຈົ້າພາບພາຍໃຕ້ກົດໝາຍສາກົນ.

6. ບົດແນະນໍາທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງກຸ່ມທະນາຄານໂລກແມ່ນເອກະສານອ້າງອີງທາງວິຊາການ ທີ່ຮວບຮວມເອົາຕົວຢ່າງລວມ ແລະ ສະເພາະຂອງບົດຮຽນທີ່ດີຂອງສາກົນກ່ຽວກັບວຽກງານອຸດສາຫະກໍາ. ອົງການການເງິນສາກົນນໍາໃຊ້ບົດແນະນໍາດັ່ງກ່າວເພື່ອເປັນແຫຼ່ງຂໍ້ມູນວິຊາການໃນລະຫວ່າງການປະເມີນໂຄງການ. ບົດແນະນໍາທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງກຸ່ມທະນາຄານໂລກ ປະກອບມີລະດັບ ແລະ ມາດຕະການໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດອັນເປັນທີ່ຍອມຮັບຂອງອົງການການເງິນສາກົນ ແລະ ໂດຍລວມເຫັນວ່າ: ບັນດາໂຄງການໃໝ່ ສາມາດປະຕິບັດຕາມໄດ້ໃນລະດັບຕົ້ນທຶນທີ່ສົມເຫດສົມຜົນແລະດ້ວຍເຕັກໂນໂລຊີທີ່ມີໃນປະຈຸບັນ. ສໍາລັບໂຄງການທີ່ໄດ້ຮັບທຶນຈາກອົງການການເງິນສາກົນ, ການນໍາໃຊ້ບົດແນະນໍາທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງກຸ່ມທະນາຄານໂລກກັບໂຄງການທີ່ມີຢູ່ແລ້ວ ອາດຈະຕ້ອງໄດ້ກໍານົດເປົ້າໝາຍສະເພາະຕໍ່ເຂດໂຄງການ ແລະ ມີຕາຕະລາງເວລາທີ່ເໝາະສົມໃນການບັນລຸໃຫ້ໄດ້ຕາມເປົ້າໝາຍເຫຼົ່ານັ້ນ. ຂະບວນການປະເມີນສິ່ງແວດລ້ອມ ອາດຈະແນະນໍາລະດັບ ຫຼື ມາດຕະການທາງເລືອກອື່ນ (ທີ່ສູງກ່ວາ ຫຼື ຕໍ່າກ່ວາ) ອັນເປັນທີ່ຍອມຮັບໄດ້ຕໍ່ອົງການການເງິນສາກົນ ເຊິ່ງຈະກາຍເປັນເງື່ອນໄຂສະເພາະໂຄງການ/ຂອງເຂດໂຄງການ. ບົດແນະນໍາດັ່ງກ່າວໂດຍລວມແລ້ວ ປະກອບມີຂໍ້ມູນກ່ຽວກັບບັນຫາຮ່ວມລະຫວ່າງຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບສິ່ງແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພ ທີ່ສາມາດນໍາໃຊ້ໄດ້ກັບທຸກໆຂະແໜງການ. ແນະນໍາໃຫ້ນໍາໃຊ້ເອກະສານສະບັບນີ້ຮ່ວມກັນກັບບົດແນະນໍາຕ່າງໆຂອງຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ບົດແນະນໍາທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງກຸ່ມທະນາຄານໂລກອາດຈະມີການປັບປຸງເປັນເປັນແຕ່ລະ ໄລຍະ.

7. ໃນກໍລະນີທີ່ລະບຽບການຂອງປະເທດເຈົ້າພາບແຕກຕ່າງຈາກລະດັບແລະມາດຕະການໃນບົດແນະນໍາທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງກຸ່ມທະນາຄານໂລກ, ໂຄງການຄວນປະຕິບັດຕາມລະບຽບການ ຫຼື ມາດຕະການທີ່ເຄັ່ງຄັດກ່ວາ. ຖ້າການນໍາໃຊ້ລະດັບ ແລະ ມາດຕະການທີ່ເຄັ່ງຄັດໜ້ອຍກ່ວາຫາກເຫັນວ່າ: ມີຄວາມເໝາະສົມ

ຕາມເງື່ອນໄຂໂຄງການຫຼາຍກວ່າ, ໂຄງການ ຈະຕ້ອງ ຮ່າງເຫດຜົນລາຍລະອຽດຄົບຖ້ວນສໍາລັບທຸກທາງເລືອກ ທີ່ສະເໜີ ໃນຖານະເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງການປະເມີນຜົນ ທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມສະເພາະເຂດໂຄງການ. ເຫດຜົນ ດັ່ງກ່າວຄວນສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ: ທຸກທາງເລືອກລະດັບ ການດໍາເນີນແມ່ນໄດ້ຄໍານຶງເຖິງການປົກປ້ອງສຸຂະພາບ ຂອງຄົນ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ.

8. ຊຸດບົດແນະນໍາທັງແປດທີ່ສອດຄ່ອງຕໍ່ກັບ ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານແຕ່ລະອັນ ແລະ ບົດການ ຕີຄວາມໝາຍເພີ່ມເຕີມກ່ຽວກັບສື່ກາງ ທາງການເງິນ ຫຼື ຜູ້ສະໜອງທຶນ ໄດ້ສະໜອງທິດນໍາກ່ຽວກັບເງື່ອນໄຂ ຕ່າງໆ ທີ່ມີຢູ່ໃນມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານ ເຊິ່ງລວມທັງເອກະສານອ້າງອີງ, ແລະ ຍັງໄດ້ໃຫ້ທິດນໍາ ກ່ຽວກັບວິທີປະຕິບັດທີ່ດີ ດ້ານຄວາມແບບຍືນຍົງເພື່ອ ຊ່ວຍລູກຄ້າປັບປຸງ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງ ການຂອງເຂົາເຈົ້າ. ເອກະສານບົດແນະນໍາແລະເອກະ ສານຕີຄວາມໝາຍ ເພີ່ມເຕີມ ອາດຈະມີການປັບປຸງເປັນ ແຕ່ລະໄລຍະ.

ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 1

ການປະເມີນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ

ພາກສະເໜີ

1. ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 1 ເນັ້ນໜັກຄວາມ ສໍາຄັນຂອງການຄຸ້ມຄອງການດໍາເນີນງານທາງດ້ານສິ່ງ ແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ຕະຫຼອດໄລຍະອາຍຸຂອງໂຄງການ. ລະບົບການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ທີ່ມີ ປະສິດທິຜົນແມ່ນຂະບວນການທີ່ບໍ່ຢຸດນິ້ງ ແລະ ຕໍ່ເນື່ອງ ທີ່ໄດ້ລິເລີ່ມ ແລະ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຈາກຄະນະ ຜູ້ບໍລິຫານ ແລະ ຍັງລວມເອົາການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງລູກ ຄ້າ, ຜູ້ອອກແຮງງານຂອງຕົນ, ຊຸມຊົນທ້ອງຖິ່ນທີ່ໄດ້ຮັບ ຜົນກະທົບໂດຍກົງຈາກໂຄງການ (ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນ ກະທົບ) ແລະ ໃນກໍລະນີທີ່ ສົມເຫດສົມຜົນຍັງລວມເອົາ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງອື່ນໆ.¹ ໂດຍການຖອດຖອນບົດຮຽນ ຈາກອົງປະກອບຕ່າງໆຂອງຂະບວນການຄຸ້ມຄອງການ ເຮັດວຽກຄື “ວາງແຜນ, ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ, ກວດກາ ແລະ ດໍາເນີນການແກ້ໄຂ ປັບປຸງ”, ລະບົບການຄຸ້ມຄອງສິ່ງ ແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ລວມເອົາວິທີການວິທະຍາໃນ ການຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງ² ແລະ ຜົນກະທົບ³ທາງດ້ານ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ໃນລັກສະນະທີ່ມີໂຄງສ້າງ ບົນພື້ນຖານຂອງຄວາມຕໍ່ເນື່ອງ. ລະບົບການຄຸ້ມຄອງ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທີ່ດີ, ເໝາະສົມຕໍ່ລັກສະນະ

ແລະ ຂະໜາດຂອງໂຄງການ ຈະສົ່ງເສີມຜົນການດໍາເນີນ ງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມໃຫ້ເຂັ້ມແຂງ ແລະ ຍືນຍົງ, ແລະ ສາມາດນໍາໄປສູ່ການປັບປຸງຜົນໄດ້ ຮັບທາງດ້ານການເງິນ, ສັງຄົມ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ.

2. ໃນບາງຄັ້ງຄວາມປະເມີນຜົນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ແນ່ນອນບາງຢ່າງອາດຈະເປັນໜ້າທີ່ຮັບ ຜິດຊອບຂອງລັດຖະບານ ຫຼື ຝ່າຍທີສາມ ເຊິ່ງລູກຄ້າ ບໍ່ສາມາດຄວບຄຸມ ຫຼື ມີອິດທິພົນຕໍ່ເຂົາເຈົ້າໄດ້⁴ ເຊັ່ນ: (i) ເວລາທີ່ລັດຖະບານ ຫຼື ຝ່າຍທີສາມຕັດສິນໃຈກ່ຽວ ກັບການວາງແຜນໄດໝຶ່ງແຕ່ຫົວທີ່ອັນສິ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ ກັບການເລືອກເຂດໂຄງການ ແລະ/ຫຼື ການອອກແບບ ໂຄງການ; ແລະ/ຫຼື (ii) ໃນເວລາທີ່ກົດຈະກຳສະເພາະ ໃດໜຶ່ງເຊິ່ງພົວພັນໂດຍກົງກັບໂຄງການ ຖືກຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດໂດຍລັດຖະບານ ຫຼື ຝ່າຍ ທີ່ສາມ ເຊັ່ນການ ສະໜອງທີ່ດິນໃຫ້ໂຄງການທີ່ມີສ່ວນຮ່ວມໃນການ ຍົກຍ້າຍຈັດສັນຊຸມຊົນ ຫຼື ບຸກຄົນ ແລະ/ຫຼື ອາດນໍາໄປ ສູ່ການສູນເສຍຊີວະນາໆພັນ. ເຖິງວ່າລູກຄ້າຈະບໍ່ສາມາດ ຄວບຄຸມກົດຈະກຳດັ່ງກ່າວຂອງລັດຖະບານ ຫຼື ຝ່າຍທີສາມ ໄດ້, ລະບົບການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ທີ່ ມີປະສິດທິພາບຄວນສາມາດລະບຸບັນດາອົງການຕ່າງໆ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ບົດບາດຂອງເຂົາເຈົ້າ, ຄວາມສ່ຽງ ກ່ຽວຂ້ອງທີ່ມີຕໍ່ລູກຄ້າ ແລະ ໂອກາດໃນການປະສານສົມ ທົບກັບຝ່າຍທີສາມ ຫຼື ບຸກຄົນທີ່ສາມ ເພື່ອຊ່ວຍບັນລຸໃຫ້ ໄດ້ຕາມຜົນໄດ້ຮັບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ທີ່ສອດຄ່ອງກັບມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານ.

¹ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງອື່ນໆ ແມ່ນ ຜູ້ທີ່ບໍ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບໂດຍກົງຈາກໂຄງ ການແຕ່ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງກັບໂຄງການ. ກຸ່ມຄົນດັ່ງກ່າວລວມມີ ອໍານາດການ ປົກຄອງຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ, ໂຄງການທີ່ຢູ່ໃກ້ຄຽງ ແລະ/ຫຼື ອົງການ ຈັດຕັ້ງທີ່ບໍ່ສັງກັດລັດຖະບານ.

² ຄວາມສ່ຽງທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມແມ່ນການປະສົມປະສານ ຂອງຄວາມເປັນໄປໄດ້ທີ່ໄພອັນຕະລາຍໂດຍກົງອາດຈະເກີດຂຶ້ນ ແລະ ຄວາມ ຮຸນແຮງຂອງຜົນກະທົບທີ່ເກີດຈາກເຫດການດັ່ງກ່າວ.

³ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມໝາຍເຖິງການປ່ຽນແປງ ໃດໜຶ່ງທີ່ອາດເກີດຂຶ້ນ ຫຼື ໄດ້ເກີດຂຶ້ນໃນຕົວຈິງຕໍ່ກັບ (i) ສະພາບແວດລ້ອມທາງ ກາຍະພາບ, ທຳມະຊາດ ຫຼື ວັດທະນະທຳ ແລະ (ii) ຜົນກະທົບຕໍ່ກັບຊຸມຊົນ ແລະ ຜູ້ອອກແຮງງານທີ່ຢູ່ອ້ອມຂ້າງອັນເນື່ອງມາຈາກ ກົດຈະການຂອງທຸລະ ກິດທີ່ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນ.

⁴ ຜູ້ຮັບເໝົາໃຫ້ລູກຄ້າ ຫຼື ເຮັດໜ້າທີ່ຕາງໜ້າໃຫ້ລູກຄ້າກໍຖືວ່າຢູ່ພາຍໃຕ້ ການຄວບຄຸມໂດຍກົງຂອງລູກຄ້າ ແລະ ບໍ່ຖືວ່າເປັນຝ່າຍທີສາມໃນເອກະສານ ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານສະບັບນີ້.

ນອກຈາກນີ້, ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານ ຍັງສະໜັບສະໜູນການນຳໃຊ້ກົນໄກການຮ້ອງທຸກອັນມີປະສິດທິຜົນ ທີ່ສາມາດອໍານວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ການກຳນົດ ແລະ ຊອກຫາວິທີແກ້ໄຂໃຫ້ຜູ້ທີ່ເຊື່ອວ່າຕົນໄດ້ຮັບຜົນກະທົບທາງລົບຈາກກິດຈະກຳຕ່າງໆຂອງລູກຄ້າ.

3. ທຸລະກິດ ຄວນຈະເຄົາລົບສິດທິມະນຸດເຊິ່ງໝາຍຄວາມວ່າຈະຕ້ອງຫລີກເວັ້ນການລະເມີດສິດທິມະນຸດຂອງຜູ້ອື່ນ ແລະ ແກ້ໄຂຜົນກະທົບທາງລົບຕໍ່ສິດທິມະນຸດທີ່ທຸລະກິດອາດຈະປະກອບສ່ວນ ຫຼື ກໍ່ໃຫ້ເກີດ. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານແຕ່ລະມາດຕະຖານ ມີອົງປະກອບທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບສິດທິມະນຸດ ເຊິ່ງໂຄງການອາດຈະປະເຊີນໃນໄລຍະເຄື່ອນໄຫວໂຄງການ. ການປະຕິບັດຕາມມາດຕະຖານການດຳເນີນງານຈະຊ່ວຍໃຫ້ລູກຄ້າແກ້ໄຂບັນຫາທາງດ້ານສິດທິມະນຸດໃນໂຄງການຂອງຕົນໄດ້.

ວັດຖຸປະສົງ

- ເພື່ອກຳນົດ ແລະ ປະເມີນຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂອງໂຄງການ.
- ເພື່ອທີ່ຈະນຳໃຊ້ລຳດັບການຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບໃນການຄາດການ ແລະ ຫຼີກເວັ້ນ ຫຼື ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນໄດ້ ໃຫ້ຫຼຸດຜ່ອນ⁵ ແລະ ໃນກໍລະນີທີ່ຍັງມີຜົນກະທົບຕົກຄ້າງແມ່ນໃຫ້ຊິດເຊີຍຕໍ່ກັບຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຕໍ່ກັບຜູ້ອອກແຮງງານ, ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ.
- ເພື່ອສົ່ງເສີມການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດທາງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂອງລູກຄ້າໂດຍຜ່ານການນຳໃຊ້ລະບົບຄຸ້ມຄອງຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ.
- ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ມີການຕອບສະໜອງຕໍ່ກັບການຮ້ອງທຸກຂອງຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ ແລະ ມີການສະໜອງຂໍ້ມູນໃຫ້ພາຍນອກ ແລະ ມີການຄຸ້ມຄອງຢ່າງເໝາະສົມ.
- ເພື່ອສົ່ງເສີມໃຫ້ມີຊ່ອງທາງການມີສ່ວນຮ່ວມຢ່າງພຽງພໍຂອງຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບໃນຕະຫຼອດໄລຍະອາຍຸຂອງໂຄງການຕໍ່ກັບບັນຫາທີ່ມີທ່າແຮງສິ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ກັບເຂົາເຈົ້າ ແລະ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ມີການເປີດເຜີຍ ແລະ ເຜີຍແຜ່ຂໍ້ມູນຂ່າວສານກ່ຽວກັບສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

⁵ ຫາງເລືອກທີ່ເປັນທີ່ຍອມຮັບເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນນັ້ນຈະແຕກຕ່າງກັນ ແລະ ປະກອບມີ: ບັນເທົາ, ແກ້ໄຂ, ປົວແປງ ແລະ/ຫຼື ຜົນຜູ້ຜົນກະທົບຕາມຄວາມເໝາະສົມ. ມີການອະທິບາຍ ລຳດັບຂັ້ນຂອງການຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຕໍ່ຜູ້ຢູ່ພາກມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 2 ຫາ 8 ຕາມຄວາມສອດຄ່ອງ.

ຂອບເຂດການນຳໃຊ້

4. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້ແມ່ນຖືກນຳໃຊ້ກັບກິດຈະການທີ່ມີຄວາມສ່ຽງ ແລະ/ຫຼື ຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ/ຫຼື ສັງຄົມ. ໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້, ຄຳວ່າ “ໂຄງການ” ໝາຍເຖິງຊຸດກິດຈະກຳທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ ເຊິ່ງລວມເອົາກິດຈະກຳຕ່າງໆທີ່ຍັງບໍ່ໄດ້ກຳນົດອົງປະກອບທາງກາຍຍະພາກ, ທິດທາງ ແລະ ສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກ ທີ່ໜ້າຈະສ້າງຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຕ່າງໆ⁶. ໃນຂອດທີ່ສາມາດນຳໃຊ້ໄດ້, ສິ່ງດັ່ງກ່າວອາດລວມເອົາດ້ານຕ່າງໆຈາກໄລຍະເລີ່ມພັດທະນາໂຄງການໄປຕະຫຼອດໄລຍະຮອບວຽນຊີວິດຂອງໂຄງການ (ການອອກແບບ, ການກໍ່ສ້າງ, ການຈ້າງວິຊາການສະເພາະ, ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ, ການຢຸດເຊົາສິນຍາຈ້າງວິຊາການສະເພາະ, ການປິດໂຄງການ ຫຼື ໄລຍະຫຼັງການປິດໂຄງການຕາມຄວາມເໝາະສົມ)⁷, ເງື່ອນໄຂຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້ ແມ່ນນຳໃຊ້ ກັບທຸກກິດຈະການເວັ້ນເສຍແຕ່ວ່າໄດ້ກຳນົດສະເພາະຕ່າງຫາກໃນແຕ່ລະວັກຂ້າງລຸ່ມນີ້.

ເງື່ອນໄຂ

ລະບົບຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ

5. ໂດຍປະສານງານກັບອົງການຈັດຕັ້ງຂອງລັດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ຝ່າຍທີ່ສາມຕາມຄວາມເໝາະສົມ⁸, ລູກຄ້າຈະດຳເນີນຂະບວນການປະເມີນຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ, ສ້າງ ແລະ ຮັກສາລະບົບການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທີ່ແທດເໝາະກັບລັກສະນະຕົວຈິງ ແລະ ຂະໜາດຂອງໂຄງການ ແລະ ສອດຄ່ອງກັບລະດັບຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ລະບົບດັ່ງກ່າວຈະກວມເອົາອົງປະກອບເຫຼົ່ານີ້ຄື: (i) ນະໂຍບາຍ; (ii) ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ; (iii) ການຄຸ້ມຄອງແຜນ

⁶ ຕົວຢ່າງ, ຫົວໜ້າຍອກທຸລະກິດທີ່ມີບັນຊີຊັບສິນທາງກາຍຍະພາກ ແລະ/ຫຼື ເຈດຕະນາທີ່ຈະສ້າງ ຫຼື ຊື້ສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກອັນໃໝ່ ແລະ ກອງທຶນເພື່ອການລົງທຶນ ຫຼື ສະຖາບັນ ທີ່ສະໜອງທຶນກູ້ຢືມທີ່ມີບັນຊີຊັບສິນ ແລະ/ຫຼື ທີ່ມີເຈດຕະນາລົງທຶນໃນສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກໃໝ່.

⁷ ຜູ້ນຳໃຊ້ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້ຄວນຈະແຍກກິດຈະການທຸລະກິດທີ່ຄວນມີການນຳໃຊ້ມາດຕະຖານດັ່ງກ່າວນີ້ອອກຕ່າງຫາກ ຍ້ອນມີສະຖາບັນການເງິນ, ນັກລົງທຶນ, ບໍລິສັດປະກັນໄພ ແລະ ເຈົ້າຂອງ/ຜູ້ດຳເນີນໂຄງການຫຼາກຫຼາຍທີ່ໜ້າຍອກແຕກຕ່າງກັນທີ່ນຳໃຊ້ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້.

⁸ ໝາຍເຖິງຝ່າຍຕ່າງໆທີ່ມີຜົນກະທົບ ແລະ ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບຕາມກົດໝາຍໃນການປະເມີນ ແລະ ຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບສະເພາະໃດໜຶ່ງ (ເຊັ່ນ: ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທີ່ ລັດຖະບານເປັນເຈົ້າການດຳເນີນ).

ງານ; (iv) ຄວາມສາມາດ ແລະ ສັກກະຍະພາບຂອງອົງການຈັດຕັ້ງ; (v) ການກຽມພ້ອມ ແລະ ຕອບໂຕ້ເຫດສຸກເສີນ; (vi) ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ; ແລະ (vii) ການຕິດຕາມກວດກາ ກໍຄືການທົບທວນຄືນ.

ນະໂຍບາຍ

6. ລູກຄ້າ ຈະກຳນົດນະໂຍບາຍໂດຍລວມທີ່ມີລາຍລະອຽດກ່ຽວກັບວັດຖຸປະສົງ ແລະ ຫຼັກການທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ເພື່ອເປັນບ່ອນອີງໃຫ້ກັບໂຄງການໃນການບັນລຸການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທີ່ດີ.⁹ ນະໂຍບາຍດັ່ງກ່າວກຳນົດກອບຂອງຂະບວນການ ການປະເມີນຜົນ ແລະ ຄຸ້ມຄອງທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ແລະ ເຈາະຈົງວ່າໂຄງການ (ຫຼື ກິດຈະການຕາມ ຄວາມເໝາະສົມ) ຈະປະຕິບັດຕາມລະບຽບກົດໝາຍທ້ອງຖິ່ນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງປະເທດທີ່ມີການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂຄງການຢູ່ ລວມທັງກົດໝາຍຕ່າງໆທີ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດພັນທະຂອງປະເທດເຈົ້າພາບພາຍໃຕ້ກົດໝາຍສາກົນ. ນະໂຍບາຍດັ່ງກ່າວຄວນຈະສອດຄ່ອງກັບຫຼັກການຕ່າງໆຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານ. ໃນບາງສະຖານະການ, ລູກຄ້າອາດຈະປະຕິບັດຕາມມາດຕະຖານອື່ນໆເຊັ່ນ: ລະບົບອອກໃບຍັງຢືນ ຫຼື ລະບຽບຫຼັກປະຕິບັດທີ່ຮັບຮູ້ໃນລະດັບສາກົນເຊິ່ງສິ່ງເຫຼົ່ານີ້ ກໍຄວນຖືກລວມເຂົ້າໃນນະໂຍບາຍຂອງລູກຄ້າ. ນະໂຍບາຍດັ່ງກ່າວຈະກຳນົດວ່າຜູ້ໃດພາຍໃນອົງການຈັດຕັ້ງຂອງລູກຄ້າທີ່ຈະເປັນຜູ້ຮັບປະກັນການປະຕິບັດໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບນະໂຍບາຍດັ່ງກ່າວ ແລະ ຮັບຜິດຊອບຕໍ່ກັບການປະຕິບັດດັ່ງກ່າວ (ໂດຍປະສານງານກັບອົງການຈັດຕັ້ງລັດຖະບານທີ່ມີໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບ ຫຼື ຝ່າຍທີ່ສາມ ຕາມຄວາມຈຳເປັນ). ລູກຄ້າຈະເຜີຍແຜ່ນະໂຍບາຍໃຫ້ທຸກຂັ້ນພາຍໃນອົງການຈັດຕັ້ງຂອງລູກຄ້າໄດ້ຮັບຮູ້ນະໂຍບາຍດັ່ງກ່າວ.

ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ

7. ລູກຄ້າ ຈະສ້າງ ແລະ ຮັກສາຂະບວນການໃນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂອງໂຄງການ (ໃຫ້ເບິ່ງວົກທີ 18 ສຳລັບເງື່ອນໄຂທາງດ້ານສັກກະຍະພາບ). ປະເພດ, ຂະໜາດ ແລະ ທີ່ຕັ້ງຂອງໂຄງການ ຈະເປັນປັດໄຈ ກຳນົດຂອບເຂດ

⁹ ເງື່ອນໄຂດັ່ງກ່າວນີ້ແມ່ນນະໂຍບາຍແຍກຕ່າງຫາກທີ່ມີຄວາມສະເພາະເຈາະຈົງຕາມໂຄງການ ແລະ ບໍ່ມີເຈດຕະນາສ້າງຜົນກະທົບ (ຫຼື ກຳນົດໃຫ້ມີການປ່ຽນແປງ) ນະໂຍບາຍທີ່ມີຢູ່ແລ້ວທີ່ລູກຄ້າອາດຈະໄດ້ກຳນົດໄວ້ສຳລັບໂຄງການ, ກິດຈະການທຸລະກິດ ຫຼື ກິດຈະການທາງການບໍລິຫານວິສາຫະກິດຂັ້ນສູງຕ່າງໆທີ່ບໍ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

ແລະ ລະດັບຄວາມພະຍາຍາມທີ່ອຸທິດໃຫ້ຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ. ຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຈະຕ້ອງສອດຄ່ອງກັບວິທີປະຕິບັດສາກົນທີ່ດີຂອງວຽກງານອຸດສາຫະກຳ¹⁰ ແລະ ຈະເປັນຕົວກຳນົດວິທີການ ແລະ ເຄື່ອງມືການປະເມີນທີ່ເໝາະສົມ ແລະ ສອດຄ່ອງ. ຂະບວນການດັ່ງກ່າວອາດຈະປະກອບມີການປະເມີນຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມແບບຄົບຊຸດ, ການປະເມີນຜົນທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມໃນວົງແຄບ ຫຼື ແບບມີຈຸດສູນ ຫຼື ການນຳໃຊ້ໂດຍກົງຕໍ່ກັບມາດຕະຖານການກຳນົດສະຖານທີ່ຕັ້ງທີ່ຮັບປະກັນດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ, ມາດຕະຖານດ້ານມົນລະພິດ, ມາດຕະຖານເງື່ອນໄຂການອອກແບບ, ຫຼື ມາດຕະຖານການກໍ່ສ້າງ¹¹. ໃນກໍລະນີໂຄງການທາງກ່ຽວຂ້ອງກັບຊັບສິນທີ່ມີຢູ່ກ່ອນແລ້ວ, ການກວດສອບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ/ຫຼື ສັງຄົມ ຫຼື ການປະເມີນຜົນຄວາມສ່ຽງ/ໄພອັນຕະລາຍ ອາດຈະເໝາະສົມ ແລະ ພຽງພໍຕໍ່ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງແລະ ຜົນກະທົບ. ຖ້າຍັງບໍ່ໄດ້ກຳນົດບັນດາຊັບສິນທີ່ຕ້ອງສ້າງ, ທີ່ຕ້ອງໃຫ້ໄດ້ມາ ຫຼື ທີ່ຕ້ອງຊື້ຜ່ານຮູບການກູ້ຢືມ, ການສ້າງຂະບວນຮັບປະກັນທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ຈະຊ່ວຍກຳນົດບັນດາຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບໃນຈຸດເວລາໃດໜຶ່ງໃນອະນາຄົດເມື່ອມີຄວາມເຂົ້າໃຈໃນລະດັບທີ່ສົມເຫດສົມຜົນຕໍ່ກັບອົງປະກອບທາງກາຍະພາກ, ຊັບສິນ ແລະ ສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກຕ່າງໆ. ຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບດັ່ງກ່າວຈະອີງໃສ່ຂໍ້ມູນພື້ນຖານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທີ່ມີໃນລະດັບລາຍລະອຽດເໝາະສົມ. ຂະບວນການດັ່ງກ່າວຈະພິຈາລະນາຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທຸກຢ່າງຂອງໂຄງການລວມທັງບັນຫາທີ່ໄດ້ກຳນົດໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 2 ຫາ 8 ແລະ ຜູ້ຄົນທີ່ມີທ່າອ່ຽງຖືກກະທົບຈາກຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບເຫຼົ່ານັ້ນ.¹² ຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບດັ່ງກ່າວ ຈະພິຈາລະນາການປ່ອຍທາດອາຍພິດເຮືອນແກ້ວ, ຄວາມສ່ຽງຕ່າງໆທີ່ກ່ຽວ

¹⁰ ມີນິຍາມວ່າການນຳໃຊ້ສິນເຊີງແຮງງານ, ຄວາມດຸໝັ່ນ, ຄວາມຮອບຮອບ ແລະ ການເບິ່ງການໄກ້ທີ່ຄາດການໃຫ້ບັນດາພະນັກງານວິຊາຊີບທີ່ມີທັກສະ ແລະ ປະສິບການຄວນມີເຊິ່ງເປັນຜູ້ທີ່ເຮັດວຽກປະເພດວຽກພິດພາຍໃຕ້ສະພາບເງື່ອນໄຂຄ່າຍຄືກັນຢູ່ທົ່ວໂລກ ຫຼື ໃນພາກພື້ນ.

¹¹ ສຳລັບການພັດທະນາດິນທີ່ຍັງບໍ່ໄດ້ມີການພັດທະນາ ຫຼື ການຂະຫຍາຍຂະໜາດໃຫຍ່ທີ່ມີອົງປະກອບທາງກາຍະພາກ, ດ້ານຕ່າງໆ ແລະ ສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກທີ່ອາດມີຜົນກະທົບຫຼາຍຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມນັ້ນລູກຄ້າຈະດຳເນີນການປະເມີນຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມແລະສັງຄົມແບບຄົບຊຸດເຊິ່ງລວມທັງການສຳຫຼວດທາງເລືອກ ຕ່າງໆຕາມຄວາມເໝາະສົມ.

¹² ໃນສະພາບເງື່ອນໄຂທີ່ມີຄວາມສ່ຽງສູງແບບຈຳກັດອາດຈະແຕກເໝາະກ່ວາໃນການໃຫ້ລູກຄ້າດຳເນີນການປະເມີນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບສິດທິມະນຸດສະເພາະໃດໜຶ່ງທີ່ສອດຄ່ອງ ກັບ ທຸລະກິດຈຳເພາະໃດໜຶ່ງ ເພື່ອເປັນການເສີມຕື່ມໃຫ້ຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ.

ຂ້ອງກັບການປ່ຽນແປງຂອງສະພາບດິນຟ້າອາກາດ ແລະ ໂອກາດໃນການປັບຕົວ, ຕະຫຼອດເຖິງຜົນກະທົບຂ້າມ ປະເທດທີ່ອາດເກີດຂຶ້ນເຊັ່ນ: ມົນລະພິດທາງອາກາດ ຫຼື ການນໍາໃຊ້ ຫຼື ມົນລະພິດການທາງເດີນເຮືອລະຫວ່າງ ປະເທດ.

8. ໃນກໍລະນີເປັນໂຄງການກ່ຽວຂ້ອງໂດຍກົງກັບ ອົງປະກອບທາງກາຍະພາກ, ປັດໄຈ ແລະ ສິ່ງອໍານວຍ ຄວາມສະດວກຕ່າງໆທີ່ສາມາດສ້າງ ຜົນກະທົບແມ່ນ ຈະຕ້ອງໄດ້ກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມອົງຕາມສະພາບເງື່ອນໄຂຂອງ ຂົງເຂດທີ່ໂຄງການສິ່ງອິດທິຜົນກະທົບ. ຂົງເຂດທີ່ໂຄງ ການສິ່ງອິດທິຜົນກະທົບກວມເອົາຂົງເຂດດັ່ງລຸ້ນນີ້ຕາມ ຄວາມເໝາະສົມ:

- ຂົງເຂດທີ່ມີທ່າອ່ຽງໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈາກ:
 - (i) ໂຄງການດັ່ງກ່າວ¹³ ແລະ ກິດຈະກຳຂອງ ລູກຄ້າ ແລະ ສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກທີ່ເປັນ ອົງປະກອບ ໜຶ່ງຂອງໂຄງການ ທີ່ໂຄງການ (ລວມທັງຜູ້ຮັບເໝົາ) ເປັນເຈົ້າຂອງ, ເປັນຜູ້ນໍາ ໃຊ້ ຫຼື ເປັນຜູ້ຄຸ້ມຄອງ;¹⁴
 - (ii) ຜົນກະທົບຈາກ ການພັດທະນາທີ່ບໍ່ໄດ້ວາງແຜນໄວ້ ແຕ່ສາມາດຄາດ ຄະເນໄດ້ ທີ່ອາດຈະເກີດຂຶ້ນໃນພາຍຫຼັງ ຫຼື ເກີດຂຶ້ນ ຢູ່ບ່ອນອື່ນ; ຫຼື
 - (iii) ຜົນກະທົບທາງອ້ອມຈາກ ໂຄງການຕໍ່ກັບຊີວະນາໆພັນ ຫຼື ຕໍ່ກັບການບໍລິການ ຂອງລະບົບນິເວດທີ່ເປັນທີ່ເພິ່ງພາອາໄສຕໍ່ການ ດຳລົງຊີວິດຂອງຊຸມຊົນທີ່ຖືກຜົນກະທົບ.
- ບັນດາສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເຊິ່ງເປັນສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກທີ່ບໍ່ໄດ້ເປັນ ພາກສ່ວນໜຶ່ງຂອງທຶນງົບປະມານຈາກໂຄງການ ແລະ ຈະບໍ່ໄດ້ຮັບການກໍ່ສ້າງ ຫຼື ຂະຫຍາຍຖ້າ ຫາກວ່າບໍ່ມີໂຄງການ ຫຼື ຖ້າປາສະຈາກໂຄງການ ລ້ວນແລ້ວຈະບໍ່ສາມາດນໍາໃຊ້ໄດ້.¹⁵

• ຜົນກະທົບສະສົມ ອັນເນື່ອງມາຈາກຜົນກະທົບທີ່ ເພີ່ມທະວີຂຶ້ນເທື່ອລະໜ້ອຍ - ໃນເຂດ ຫຼື

ຊັບພະຍາກອນທີ່ຖືກນໍາໃຊ້ ຫຼືໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ ຈາກ ໂຄງການໂດຍກົງ - ຈາກການພັດທະນາ ອື່ນໆທີ່ມີຢູ່ແລ້ວ, ທີ່ມີໃນແຜນ ຫຼື ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນ ເວລາທີ່ມີການ ດຳເນີນຂະບວນການກຳນົດຄວາມ ສ່ຽງແລະຜົນກະທົບ.¹⁶

9. ໃນກໍລະນີທີ່ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບໃນຂົງເຂດ ໂຄງການທີ່ເກີດຈາກການກະທຳຂອງຝ່າຍທີສາມນັ້ນ, ລູກຄ້າ ຈະແກ້ໄຂຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບເຫຼົ່ານັ້ນ ໃນລັກສະນະສ່ວນກັບລະດັບການຄວບຄຸມ ແລະ ບົດ ບາດອິດທິຜົນຂອງລູກຄ້າທີ່ມີຕໍ່ຝ່າຍທີສາມ ໂດຍມີການ ພິຈາລະນາເບິ່ງບັນຫາຜົນປະໂຫຍດທັບຊ້ອນ.

10. ໃນກໍລະນີທີ່ລູກຄ້າສາມາດປະຕິບັດການຄວບຄຸມ ໄດ້ຢ່າງສົມເຫດສົມຜົນ, ຂະບວນການກຳນົດຄວາມ ສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ ຈະພິຈາລະນາຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ ຈະພິຈາລະນາຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບເຫຼົ່ານັ້ນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງ ຕົ້ນຕໍດັ່ງທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນມາດຕະຖານດຳເນີນງານທີ 2 (ວັກທີ 27-29) ແລະ ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 6 (ວັກທີ 30).

11. ໃນກໍລະນີທີ່ໂຄງການກ່ຽວຂ້ອງກັບອົງປະກອບທາງ ກາຍະພາກ, ດ້ານຕ່າງໆ ແລະ ສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກ ທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ຢ່າງສະເພາະເຈາະຈົງທີ່ອາດສ້າງຜົນກະທົບ ທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມແລະສັງຄົມນັ້ນ, ການກຳນົດຄວາມ ສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບດັ່ງກ່າວນັ້ນ ຈະພິຈາລະນາເບິ່ງສິ່ງ ຄົ້ນພົບແລະຂໍ້ສະຫຼຸບຈາກແຜນ, ບົດຄົ້ນຄ້ວາ ຫຼື ການ ປະເມີນຜົນກ່ຽວຂ້ອງທີ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂດຍອົງການກ່ຽວ ຂ້ອງຂອງລັດ ຫຼື ຝ່າຍອື່ນໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໂດຍກົງກັບໂຄງ ການ ຫຼື ເຂດທີ່ໂຄງການສິ່ງອິດທິຜົນ.¹⁷ ສິ່ງເຫຼົ່ານີ້ ລວມ ເອົາແຜນແມ່ບົດການພັດທະນາເສດຖະກິດ, ແຜນປະເທດ ຫຼື ພາກພື້ນ, ບົດວິພາກເສດຖະກິດ, ການວິເຄາະທາງ ເລືອກຕ່າງໆ ແລະ ການປະເມີນຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງ ແວດລ້ອມແບບສະສົມ, ໃນລະດັບພາກພື້ນ, ຂະແໜງການ ຫຼື ແບບຍຸດທະສາດທີ່ເຫັນວ່າສອດຄ່ອງ. ການກຳນົດ

¹⁶ ຜົນກະທົບສະສົມຈຳກັດຢູ່ທີ່ບັນດາຜົນກະທົບທີ່ໂດຍລວມແລ້ວເຫັນ ວ່າມີຄວາມສຳຄັນຕາມຜົນຖານຜົນກະທົບທາງວິທະຍາສາດ ແລະ/ຫຼື ຜົນກະທົບຕໍ່ຊຸມຊົນຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ. ຕົວຢ່າງຂອງຜົນກະທົບສະສົມປະກອບມີ: ການປ່ອຍອາຍໃນເຂດ airshed (ຂອບເຂດຈຳກັດການກະຈາຍມົນລະພິດ ທາງອາກາດ); ການຫຼຸດຜ່ອນປະລິມານນໍ້າໄຫຼໃນວັງ ໂຕ້ຍ້ອນການດູດນໍ້າອອກ ຫຼາຍຄັ້ງ; ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງປະລິມານຕະກອນໃນອ່າງໂຕ້; ການລົບກວນ ແລວຍົກຍ້າຍຂອງສັດນໍ້າ ຫຼື ການເຄື່ອນຍ້າຍຂອງສັດປ່າ; ຫຼື ນິເວດດິດ ຫຼື ຈຸດປັດເທດ ຈາກການສົ່ງຈອນຍ້ອນນິພາຕະນະສົນຈອນຕາມຖະໜົນຂອງຊຸມຊົນຫຼາຍຂຶ້ນ.

¹⁷ ລູກຄ້າສາມາດພິຈາລະນາສິ່ງດັ່ງກ່າວໂດຍການສຸມໃສ່ການປະກອບສ່ວນທີ່ເພີ່ມ ທະວີຂຶ້ນເທື່ອລະໜ້ອຍຕໍ່ກັບຜົນກະທົບບາງຢ່າງທີ່ໂດຍລວມແລ້ວ ເຫັນວ່າມີ ຄວາມສຳຄັນບົນບັນຖານຜົນກະທົບທາງວິທະຍາສາດ ຫຼື ຜົນກະທົບ ຕໍ່ຊຸມຊົນ ທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບພາຍໃນຂົງເຂດທີ່ຕ້ອງລວມເອົາໃນບົດສຶກສາຄົ້ນຄ້ວາ ຫຼື ການປະເມີນຜົນສະສົມໃນຂອບເຂດ ພາກພື້ນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂຶ້ນ.

ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຈະພິຈາລະນາເອົາຜົນໄດ້ ຮັບຈາກຂະບວນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນຜູ້ໄດ້ຮັບ ຜົນກະທົບຕາມຄວາມເໝາະສົມ.

12. ໃນກໍລະນີທີ່ໂຄງການກ່ຽວຂ້ອງກັບອົງປະກອບທາງ ກາຍະພາກ, ດ້ານຕ່າງໆ ແລະ ສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກ ທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ຢ່າງສະເພາະເຈາະຈົງເຊິ່ງມີທ່າອ່ຽງທີ່ຈະ ສ້າງຜົນກະທົບ ແລະ ເປັນພາກສ່ວນໜຶ່ງຂອງຂະບວນ ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ, ລູກຄ້າຈະລະບຸ ສ່ວນບຸກຄົນ ຫຼື ກຸ່ມຄົນ ທີ່ອາດຈະໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈາກ ໂຄງການໂດຍກົງ ແລະ ຖືກກະທົບຕ່າງ ກັນ ຫຼື ບໍ່ເທົ່າກັນ ອັນເນື່ອງມາຈາກວ່າເຂົາເຈົ້າມີສະຖານະເປັນບຸກຄົນ ຫຼື ກຸ່ມຄົນທີ່ດ້ອຍໂອກາດ ຫຼື ບໍ່ສາມາດປົກປ້ອງຕົນເອງໄດ້. ໃນກໍລະນີທີ່ໄດ້ລະບຸວ່າສ່ວນບຸກຄົນ ຫຼື ກຸ່ມຄົນດັ່ງກ່າວ ເປັນກຸ່ມຄົນທີ່ດ້ອຍໂອກາດ ຫຼື ບໍ່ສາມາດປົກປ້ອງ ຕົນເອງໄດ້¹⁸, ລູກຄ້າຈະສະເໜີ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ມາດຕະການຕ່າງໆ ເພື່ອທີ່ວ່າຜົນກະທົບດ້ານລົບຈະບໍ່ ກະທົບກຸ່ມຄົນດັ່ງກ່າວແບບບໍ່ເທົ່າກັນ ແລະ ເຂົາເຈົ້າຈະ ບໍ່ດ້ອຍກ່າວກຸ່ມອື່ນໃນການໄດ້ຮັບການແບ່ງປັນຜົນ ປະໂຫຍດຕ່າງໆ ແລະ ໂອກາດຕ່າງໆ.

ແຜນງານການຄຸ້ມຄອງ

13. ໂດຍປະຕິບັດໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບນະໂຍບາຍ, ວັດຖຸປະສົງ, ແລະ ຫຼັກການຂອງລູກຄ້າທີ່ກຳນົດໄວ້, ລູກ ຄ້າຈະສ້າງບັນດາແຜນງານການຄຸ້ມຄອງ(ເມື່ອລວມເຂົ້າ ກັນທັງໝົດແລ້ວ) ຈະອະທິບາຍມາດຕະການ ແລະ ກິດຈະກຳຫຼຸດຜ່ອນ ແລະ ປັບປຸງຜົນກະທົບດຳເນີນງານ ພ້ອມທັງເຜົາໄຂ່ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງ ແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທີ່ຖືກລະບຸໄວ້ຂອງໂຄງການ.

14. ອີງໃສ່ລັກສະນະຕົວຈິງ ແລະ ຂະໜາດຂອງໂຄງການ, ແຜນງານເຫຼົ່ານີ້ ອາດຈະປະກອບດ້ວຍບັນດາລະບຽບ ມາດຕະຖານ, ວິທີການ, ແຜນ ແລະ ເອກະສານຕ່າງໆ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ (ລວມທັງສັນຍາທາງກົດໝາຍຕ່າງໆ) ໂດຍ ໄດ້ຮັບການຄຸ້ມຄອງຢ່າງເປັນລະບົບ.¹⁹ ແຜນງານອາດ

¹⁸ ສະຖານະເປັນຄົນດ້ອຍໂອກາດ ແລະ ມີຄວາມບໍ່ສາມາດປົກປ້ອງຕົນເອງ ໄດ້ອາດຈະກຳນົດຕາມສະຖານະທາງດ້ານເຊື້ອຊາດ, ສີລິດ, ເພດ, ພາສາ, ສາສະໜາ, ຫັດສະນະດ້ານການ ເມືອງ ຫຼື ດ້ານອື່ນໆ, ຊົນຊາດ, ຊັບສິນ, ການເກີດ ຫຼື ສະຖານະທາງດ້ານອື່ນ. ລູກຄ້າຄວນຈະພິຈາລະນາປັດໄຈຕ່າງໆ ເຊັ່ນ: ບົດບາດຍິງ-ຊາດ, ອາຍຸ, ຊົນເຜົ່າ, ວັດທະນະທຳ, ຄວາມຮູ້ ໜັງສື, ພະຍາດ, ຄວາມພິການທາງຮ່າງກາຍ ຫຼື ມັນສະໝອງ, ຄວາມຫຼາຍກາຍ ຫຼື ຄວາມດ້ອຍໂອກາດທາງເສດຖະກິດ ແລະ ການເອື້ອອົງຕໍ່ຊັບພະຍາກອນ ທຳມະຊາດທີ່ເປັນເອກະລັກສະເພາະໃດໜຶ່ງ.

¹⁹ ຂໍ້ຄຶກລົງທາງກົດໝາຍລະຫວ່າງລູກຄ້າ ແລະ ຝ່າຍທີສາມທີ່ກຳນົດກິດ ຈະກຳການຫຼຸດຜ່ອນຕໍ່ກັບຜົນກະທົບສະເພາະໃດໜຶ່ງປະກອບເປັນພາກ ສ່ວນໜຶ່ງຂອງແຜນງານ; ຕົວຢ່າງ ເຊັ່ນ: ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບໃນການດຳເນີນ ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທີ່ຄຸ້ມຄອງໂດຍລັດຖະບານທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນຂໍ້ຄຶກລົງ.

ຈະນຳໃຊ້ໃນວົງກວ້າງທີ່ວ່າອົງການຈັດຕັ້ງຂອງລູກຄ້າ ເຊິ່ງ ລວມທັງຜູ້ຮັບເໝົາ ແລະ ຜູ້ສະໜອງຫຼັກທີ່ອົງການຈັດ ຕັ້ງຂອງລູກຄ້າມີອຳນາດໃນການຄວບຄຸມ ຫຼື ມີອິດທິຜົນ ຫຼື ຕໍ່ກັບບັນດາເຂດສະໜາມຂອງໂຄງການ, ສິ່ງອໍານວຍ ຄວາມສະດວກ ຫຼື ກິດຈະກຳສະເພາະຕ່າງໆ. ລຳດັບຂັ້ນ ຂອງການຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທີ່ໄດ້ມີ ການກຳນົດໄວ້ນັ້ນຈະຕ້ອງຖືເອົາການຫຼີກເວັ້ນຜົນກະທົບ ເປັນບູລິມະສິດກ່ອນການຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບ; ໃນກໍລະນີ ຜົນກະທົບທີ່ຄົງຄ້າງ, ແມ່ນຕ້ອງມີການຊິດເຊີຍ/ ສ້າງສົມດູນ ຄົນຫາກມີຄວາມເປັນໄປໄດ້ທາງເຕັກນິກ²⁰ ແລະ ການເງິນ.²¹

15. ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນ ກະທົບທີ່ໄດ້ມີການກຳນົດໄວ້ນັ້ນ ລູກຄ້າຈະກຳນົດມາດ ຕະການຫຼຸດຜ່ອນແລະການດຳເນີນງານ, ພ້ອມທັງສ້າງ ກິດຈະກຳຕ່າງໆທີ່ສອດຄ່ອງ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າໂຄງການ ຈະດຳເນີນງານໂດຍປະຕິບັດຕາມລະບຽບກົດໝາຍ ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ຕອບສະໜອງໄດ້ຕາມເງື່ອນໄຂຕ່າງໆໃນ ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 1 ຫາ 8. ລະດັບຂອງລາຍ ລະອຽດ ແລະ ຄວາມສະຫຼັບຊັບຊ້ອນຂອງຊຸດແຜນງານ ການຄຸ້ມຄອງດັ່ງກ່າວບວກກັບບູລິມະສິດຂອງມາດຕະການ ແລະ ກິດຈະກຳຕ່າງໆທີ່ໄດ້ກຳນົດນັ້ນຈະສົມສ່ວນກັບລະດັບ ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຂອງໂຄງການ, ພ້ອມທັງພິຈາ ລະນາລວມເອົາຜົນໄດ້ຮັບຈາກ ຂະບວນການມີສ່ວນຮ່ວມ ຂອງຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຕາມຄວາມເໝາະສົມ.

16. ແຜນງານການຄຸ້ມຄອງຈະກຳນົດແຜນດຳເນີນ ງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ²² ທີ່ຈະກຳນົດ

²⁰ ຄວາມເປັນໄປໄດ້ (ການວິພາກ) ທາງດ້ານເຕັກນິກແມ່ນອີງໃສ່ວ່າມາດ ຕະການ ແລະ ກິດຈະກຳທີ່ໄດ້ສະເໜີນັ້ນສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້ໂດຍ ທີ່ມີສິມແຮງງານ, ອຸປະກອນ ແລະ ວັດສະດຸທີ່ຫາຊື້ໄດ້ ໂດຍພິຈາລະນາ ປັດໄຈທີ່ເກີດຂຶ້ນໃນທ້ອງຖິ່ນເຊັ່ນ ດິນຟ້າອາກາດ, ພູມສາດ, ປະຊາກອນ, ໂຄງລ່າງພື້ນຖານ, ການຮັກສາຄວາມປອດໄພ, ການຄຸ້ມຄອງບໍລິຫານ, ຄວາມສາມາດ, ແລະ ຄວາມໜ້າເຊື່ອຖືຂອງການດຳເນີນວຽກງານ.

²¹ ຄວາມເປັນໄປໄດ້ (ການວິພາກ) ທາງດ້ານການເງິນແມ່ນອີງໃສ່ການ ພິຈາລະນາທາງດ້ານຫຼຸດລະດັບຄວາມສ່ຽງຜົນກະທົບຂອງຕົ້ນທຶນທີ່ເພີ່ມຂຶ້ນ ສຳລັບການນຳໃຊ້ມາດຕະການ ແລະ ກິດຈະກຳຕ່າງໆໂດຍສົມທຽບກັບ ການລົງທຶນໃນໂຄງການ, ການບໍລິຫານ, ແລະ ຕົ້ນທຶນໃນການບຳລຸງຮັກສາ ແລະ ຕໍ່ກັບວ່າຕົ້ນທຶນທີ່ເພີ່ມຂຶ້ນນັ້ນໄດ້ເຮັດໃຫ້ລູກຄ້າເຫັນວ່າໂຄງການ ບໍ່ສາມາດດຳເນີນໄປໄດ້ ຫຼື ບໍ່.

²² ແຜນດຳເນີນງານອາດຈະລວມເອົາແຜນດຳເນີນງານທາງດ້ານສິ່ງແວດ ລ້ອມແລະສັງຄົມໂດຍລວມທີ່ຈຳເປັນໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຊຸດມາດຕະການ ຫຼຸດຜ່ອນ ຫຼື ແຜນດຳເນີນງານສະເພາະຫົວຂໍ້ເຊັ່ນ: ແຜນດຳເນີນງານວ່າ ດ້ວຍການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ ຫຼື ແຜນດຳເນີນງານວ່າດ້ວຍຊີວະນາໆພັນ. ແຜນດຳ ເນີນງານອາດຈະເປັນແຜນທີ່ຖືກອອກແບບມາເພື່ອຊ່ອງທ່ວງທີ່ປະກົດໃນ ແຜນງານການຄຸ້ມຄອງເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ມີຄວາມສອດຄ່ອງກັບມາດຕະຖານ ການດຳເນີນງານ ຫຼື ອາດຈະເປັນແຜນແຍກສະເພາະ ທີ່ກຳນົດລາຍລະອຽດຍຸດ ທະສາດໃນການຫຼຸດຜ່ອນ. ບາງຂະແໜງການເຂົ້າໂຄງຄຳວ່າ “ແຜນດຳເນີນ ງານ” ແມ່ນແຜນຄຸ້ມຄອງ ຫຼື ແຜນພັດທະນາ. ໃນກໍລະນີດັ່ງກ່າວ ຕົວຢ່າງມີ ຫຼວງຫຼາຍ ແລະ ກວມເອົາ ແຜນຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທີ່ມີຫຼາກຫຼາຍປະເພດ.

ລາຍລະອຽດຜົນໄດ້ຮັບ ແລະ ການດຳເນີນງານຕ່າງໆ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາທີ່ໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນໃນຂະບວນການກຳ ນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ ໂດຍແບ່ງເປັນ ໄລຍະ ເວລາທີ່ສາມາດວັດແທກໄດ້ໃຫ້ໄດ້ຫຼາຍທີ່ສຸດເທົ່າທີ່ຈະ ເປັນໄປໄດ້ ແລະ ມີອົງປະກອບເຊັ່ນ ຕົວຊີ້ວັດການ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ, ເປົ້າໝາຍ, ຫຼື ເງື່ອນໄຂສຳລັບການ ຍອມຮັບທີ່ສາມາດຕິດຕາມຄືນໄດ້ເປັນແຕ່ລະໄລຍະ ແລະ ມີການຄາດຄະເນຊັບພະຍາກອນ ແລະ ໜ້າທີ່ຮັບ ຜິດຊອບຕ່າງໆສຳລັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ. ໂດຍອີງຕາມ ຄວາມເໝາະສົມແຜນງານການຄຸ້ມຄອງຕ່າງກ່າວຈະ ຮັບຮູ້ ແລະ ລວມເອົາບົດບາດຂອງກິດຈະກຳຕ່າງໆ ແລະ ເຫດການຕ່າງໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງທີ່ຄວບຄຸມໂດຍຝ່າຍ ທີ່ສາມເພື່ອແກ້ໄຂຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທີ່ກຳນົດໄວ້. ຍ້ອນຮັບຮູ້ວ່າໂຄງການມີລັກສະນະທີ່ສາມາດປ່ຽນແປງ ໄດ້ຕະຫຼອດເວລາ, ແຜນງານການຄຸ້ມຄອງຈະຕອບສະ ໜອງຕໍ່ການປ່ຽນແປງຕ່າງໆໃນແຕ່ລະສະຖານະການ, ໃນເຫດສຸດໄສ ແລະ ຜົນໄດ້ຮັບຂອງການຕິດຕາມກວດ ກາ ແລະ ການທົບທວນ.

ຄວາມສາມາດ ແລະ ສັກກະຍະພາບຂອງ ອົງການຈັດຕັ້ງ

17. ໂດຍການປະສານສົມທົບກັບຝ່າຍທີ່ສາມຕາມ ຄວາມເໝາະສົມ ແລະ ສອດຄ່ອງ, ລູກຄ້າ ຈະສ້າງ, ຮັກສາ ແລະ ເສີມສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ ໃຫ້ໂຄງຮ່າງການ ຈັດຕັ້ງຕາມຄວາມຈຳເປັນໂດຍມີການກຳນົດລາຍລະອຽດ ຂອງບົດບາດ, ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບ ແລະ ສິດອຳນາດ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດລະບົບຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ລູກຄ້າຄວນມີການມອບໝາຍສາຍງານ ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບທີ່ຊັດເຈນໃຫ້ບຸກຄະລາກອນແຕ່ລະ ຄົນລວມທັງຜູ້ຕາງໜ້າຈາກຄະນະຜູ້ບໍລິຫານ. ພ້ອມ ດຽວກັນນັ້ນ, ກໍ່ຄວນມີການກຳນົດໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບ ທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຕົ້ນຕໍຕ່າງໆຢ່າງ ຊັດເຈນ ແລະ ເຜີຍແຜ່ໃຫ້ບຸກຄະລາກອນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ໄດ້ຮັບຮູ້ທົ່ວທັງອົງການຈັດຕັ້ງຂອງລູກຄ້າ. ການນຳຂອງ ລູກຄ້າຄວນໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນ, ສະໜອງຊັບ ພະຍາກອນມະນຸດ ແລະ ການເງິນຢ່າງພຽງພໍ ແລະ ຕໍ່ເນື່ອງ ເພື່ອໃຫ້ບັນລຸໄດ້ຜົນງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມທີ່ມີປະສິດທິຜົນ ແລະ ມີຄວາມຕໍ່ເນື່ອງ.

18. ບຸກຄະລາກອນພາຍໃນອົງການຈັດຕັ້ງຂອງລູກຄ້າ ທີ່ມີໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບໂດຍກົງສຳລັບການດຳເນີນງານ ທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ຈະຕ້ອງມີຄວາມຮູ້, ທັກສະ ແລະ ປະສົບການທີ່ຈຳເປັນໃນການປະຕິບັດ ວຽກງານຂອງເຂົາເຈົ້າລວມທັງຄວາມຮູ້ຕໍ່ກັບເງື່ອນໄຂ

ທາງດ້ານລະບຽບກົດໝາຍຂອງປະເທດເຈົ້າພາບ ແລະ ເງື່ອນໄຂຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 1 ຫາ 8 ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ບຸກຄະລາກອນທີ່ຮັບຜິດຊອບ ຍັງຕ້ອງມີຄວາມຮູ້, ທັກສະສີມີ ແລະ ປະສົບການໃນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະຖານແລະກິດຈະກຳສະ ເພາະທີ່ຕ້ອງປະຕິບັດຕາມພາຍໃຕ້ລະບົບຄຸ້ມຄອງ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ, ແລະ ຕໍ່ກັບວິທີການຈຳເປັນ ໃນການປະຕິບັດວຽກງານໃນລັກສະນະທີ່ມີຄວາມສາມາດ ແລະມີປະສິດທິພາບ.

19. ຂະບວນການໃນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນ ກະທົບຈະປະກອບມີການປະເມີນຜົນ ແລະ ນຳສະເໜີ ຜົນໃນລັກສະນະທີ່ພຽງພໍ, ຖືກຕ້ອງ ແລະ ມີລັກສະນະ ພາວະວິໄສທີ່ກະກຽມໂດຍວິຊາການທີ່ມີຄວາມສາມາດ. ສຳລັບໂຄງການທີ່ມີທ່າອ່ຽງວ່າອາດສ້າງຜົນກະທົບທາງ ລົບຫຼາຍ ຫຼື ໃນກໍລະນີທີ່ມີບັນຫາທີ່ສະຫຼັບຊັບຊ້ອນມາ ກ່ຽວຂ້ອງ ຫຼາຍລູກຄ້າອາດຈະຈຳເປັນຕ້ອງໄດ້ຫາຜູ້ ຊ່ຽວຊານຈາກພາຍນອກມາຊ່ວຍໃນຂະບວນການກຳ ນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ.

ການກຽມພ້ອມ ແລະ ຕອບໂຕ້ສຸກເສີນ

20. ໃນກໍລະນີທີ່ໂຄງການກ່ຽວຂ້ອງຢ່າງສະເພາະເຈາະ ຈົງກັບອົງປະກອບທາງກາຍະພາກ, ດ້ານຕ່າງໆ ແລະ ສິ່ງອຳນວຍຄວາມສະດວກຕ່າງໆທີ່ມີທ່າອ່ຽງຈະສ້າງ ຜົນກະທົບ, ລະບົບການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຈະສ້າງ ແລະ ຮັກສາລະບົບການກຽມພ້ອມ ແລະ ຕອບໂຕ້ ເຫດສຸກເສີນເພື່ອເຮັດໃຫ້ລູກຄ້າ - ໂດຍ ການປະສານສົມທົບກັນກັບຝ່າຍທີ່ສາມທີ່ເຫັນວ່າ ເໝາະສົມ ແລະ ສອດຄ່ອງ - ມີຄວາມພ້ອມໃນການ ຕອບໂຕ້ສະຖານະການທີ່ເປັນອຸບັດຕິເຫດ ຫຼື ເປັນເຫດ ສຸກເສີນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບໂຄງການໃນລັກສະນະທີ່ເໝາະ ສົມເພື່ອສະກັດກັ້ນ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນໄພອັນຕະລາຍຕໍ່ ຜູ້ຄົນ ແລະ/ຫຼື ສິ່ງແວດລ້ອມ. ການກະກຽມຕ່າງກ່າວ ຈະປະກອບມີການກຳນົດຂົງເຂດທີ່ອາດຈະເກີດອຸບັດ ຕິເຫດ ແລະ ເຫດການສຸກເສີນຂຶ້ນ, ຊຸມຊົນ ຫຼື ບຸກຄົນ ທີ່ອາດຈະໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ, ຂັ້ນຕອນໃນການຕອບໂຕ້, ການສະໜອງອຸປະກອນ ແລະ ຊັບພະຍາກອນຕ່າງໆ, ການມອບໝາຍໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບ, ການສື່ສານ, ລວມທັງຊຸມຊົນທີ່ ທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ ແລະ ມີການ ຝຶກອົບຮົມເປັນແຕ່ລະໄລຍະ ເພື່ອຮັບປະກັນການຕອບ ໂຕ້ທີ່ມີປະສິດທິຜົນ. ກິດຈະກຳການກຽມພ້ອມ ແລະ ຕອບໂຕ້ເຫດສຸກເສີນຈະຕ້ອງໄດ້ຮັບການທົບທວນຄືນ ແລະ ປັບປຸງຕິດແກ້ເປັນແຕ່ລະໄລຍະຕາມຄວາມຈຳເປັນ ເພື່ອໃຫ້ສອດຄ່ອງ ກັບເງື່ອນໄຂທີ່ມີການປ່ຽນແປງ.

21. ຖ້າມີຄວາມສອດຄ່ອງ, ລູກຄ້າຍັງຈະຊ່ວຍເຫຼືອ ແລະ ປະສານສົມທົບກັບຊຸມຊົນທີ່ອາດຈະໄດ້ຮັບຜົນ ກະທົບ (ໃຫ້ອ້າງອີງຫາມາດຕະຖານການດຳເນີນງານ ທີ 4) ແລະ ອຳນາດການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນໃນການກຽມ ພ້ອມເພື່ອຕອບໂຕ້ເຫດສຸກເສີນຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ ໂດຍສະເພາະໃນເວລາທີ່ຫາມີສ່ວນຮ່ວມ ແລະ ການຮ່ວມ ມືຂອງເຂົາເຈົ້ານັ້ນເປັນສິ່ງຈຳເປັນໃນການຮັບປະກັນ ໃຫ້ມີການຕອບໂຕ້ທີ່ມີປະສິດທິຜົນ. ຖ້າຫາກອຳນາດ ການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນມີຄວາມສາມາດທີ່ຈຳກັດ ຫຼື ບໍ່ມີ ຄວາມສາມາດໃນການຕອບໂຕ້ຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ ລູກ ຄ້າຈະຕ້ອງເຮັດບົດບາດທີ່ຫ້າວຫັນໃນການກຽມພ້ອມ ແລະ ຕອບໂຕ້ເຫດສຸກເສີນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບໂຄງການ. ລູກຄ້າຈະບັນທຶກກິດຈະກຳ, ຊັບພະຍາກອນ, ແລະ ໜ້າທີ່ ຮັບຜິດຊອບຕໍ່ການກຽມພ້ອມ ແລະ ການຕອບໂຕ້ເຫດ ສຸກເສີນຂອງເຂົາເຈົ້າ ແລະ ຈະສະໜອງຂໍ້ມູນຂ່າວສານທີ່ ແທດເໝາະໃຫ້ກັບຊຸມຊົນທີ່ມີທ່າອ່ຽງທີ່ຈະໄດ້ຮັບຜົນ ກະທົບ ແລະ ອົງກອນຂອງລັດຖະບານຕ່າງໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

ການຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ການທົບທວນ

22. ລູກຄ້າຈະສ້າງຂັ້ນຕອນໃນການຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ວັດແທກປະສິດທິຜົນຂອງແຜນງານການຄຸ້ມຄອງ ພ້ອມທັງຄວາມສອດຄ່ອງຕາມພັນທະໜ້າທີ່ ແລະ ເງື່ອນໄຂທາງກົດໝາຍ ຫຼື ຕາມຂໍ້ຮຽກຮ້ອງສັນຍາຕ່າງໆ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ໃນກໍລະນີທີ່ລັດຖະບານ ຫຼື ຝ່າຍທີ່ສາມ ອື່ນໆມີໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບໃນການຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບສະເພາະໃດໜຶ່ງ ແລະ ຕໍ່ກັບມາດຕະ ການໃນການຫຼຸດຜ່ອນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງລູກຄ້າຈະປະສານ ສົມທົບໃນການສ້າງ ແລະ ຕິດຕາມກວດກາມາດຕະຖານ ໃນການຫຼຸດຜ່ອນເຫຼົ່ານັ້ນ. ໃນກໍລະນີທີ່ເຫັນວ່າເໝາະສົມ ລູກຄ້າຈະພິຈາລະນາໃຫ້ມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຕົວແທນຊຸມ ຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບເພື່ອໃຫ້ມີສ່ວນຮ່ວມໃນກິດ ຈະກຳການຕິດຕາມກວດກາ.²³ ແຜນງານການຕິດຕາມ ກວດກາຂອງລູກຄ້າຄວນຈະຕ້ອງໄດ້ຮັບການກວດສອບ ໂດຍຜູ້ທີ່ດຳລົງຕຳແໜ່ງໃນລະດັບທີ່ເຫັນວ່າເໝາະສົມ ໃນອົງການຈັດຕັ້ງ. ສຳລັບໂຄງການທີ່ມີຜົນກະທົບຫຼາຍ ລູກຄ້າຈະຕ້ອງຮັກສາຜູ້ຊ່ຽວຊານ ຈາກພາຍນອກເພື່ອ ຍືນຍັນຂໍ້ມູນຂອງການຕິດຕາມກວດກາຂອງເຂົາເຈົ້າ. ລະດັບຂອງການຕິດຕາມກວດກາຄວນສອດຄ່ອງກັບ ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ແລະ ປະຕິບັດສອດຄ່ອງກັບເງື່ອນໄຂຕ່າງໆ.

23. ນອກຈາກການບັນທຶກຂໍ້ມູນຂ່າວສານເພື່ອຕິດຕາມ ຄືນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ສ້າງມາດຕະການ ຄວບຄຸມການເຮັດວຽກທີ່ສອດຄ່ອງແລ້ວ ລູກຄ້າຄວນໃຊ້ ກົນໄກທີ່ຫຼາກຫຼາຍເຊັ່ນການກວດກາ ແລະ ກວດສອບ ພາຍໃນ ຖ້າເຫັນວ່າສອດຄ່ອງ ເພື່ອຍືນຍັນການປະຕິບັດ ຕາມຂໍ້ກຳນົດ ແລະ ຍືນຍັນຄວາມຄືບໜ້າຕາມຜົນໄດ້ຮັບ ທີ່ຕ້ອງການ. ໂດຍປົກກະຕິແລ້ວ ການຕິດຕາມກວດກາ ລວມເອົາການບັນທຶກຂໍ້ມູນຂ່າວສານເພື່ອຕິດຕາມຄືນຜົນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ສົມທຽບກັບຂໍ້ມູນດັ່ງກ່າວກັບ ມາດຕະຖານ ແລະ ເງື່ອນໄຂທີ່ໄດ້ ກຳນົດໄວ້ກ່ອນໜ້ານີ້ ໃນແຜນງານການຄຸ້ມຄອງດັ່ງກ່າວ. ຄວນມີການດັດປັບ ການຕິດຕາມກວດກາຕາມປະສົບການການຈັດຕັ້ງປະຕິ ບັດ ແລະ ກິດຈະກຳທີ່ອຳນາດການປົກຄອງທີ່ເປັນຜູ້ອອກ ລະບຽບການຮຽກຮ້ອງໃຫ້ປະຕິບັດຕາມ. ລູກຄ້າຈະ ບັນທຶກຜົນການຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ກຳນົດ ແລະ ສະທ້ອນການດຳເນີນການແກ້ໄຂ ແລະ ສະກັດກັ້ນບັນຫາ ທີ່ຈຳເປັນໃນແຜນງານ ແລະ ແຜນການຄຸ້ມຄອງທີ່ໄດ້ດັດ ປັບ. ໂດຍປະສານສົມທົບກັບຝ່າຍທີ່ສາມທີ່ເຫັນວ່າເໝາະ ສົມແລະກ່ຽວຂ້ອງ ລູກຄ້າຈະຈັດຕັ້ງປະຕິບັດການແກ້ໄຂ ແລະ ການສະກັດກັ້ນບັນຫາ, ຕິດຕາມການແກ້ໄຂ ແລະ ສະກັດກັ້ນບັນຫາເຫຼົ່ານັ້ນໃນຮອບວຽນຂອງການຕິດຕາມ ກວດກາໃນຮອບຕໍ່ໄປເພື່ອຮັບປະກັນປະສິດທິຜົນ.

24. ການນຳຂັ້ນອາວຸໂສໃນອົງການຈັດຕັ້ງຂອງລູກຄ້າ ຈະໄດ້ຮັບບົດບາດປະເມີນຜົນງານກ່ຽວກັບປະສິດທິພາບ ຂອງລະບົບຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ເປັນແຕ່ ລະໄລຍະໂດຍອີງໃສ່ການເກັບກຳ ແລະ ການວິເຄາະຂໍ້ມູນ ທີ່ເປັນລະບົບ. ຂອບເຂດ ແລະ ຄວາມຖີ່ຂອງການລາຍ ງານດັ່ງກ່າວຈະຂຶ້ນກັບລັກສະນະຕົວຈິງ ແລະ ຂອບເຂດ ຂອງກິດຈະກຳຕ່າງໆທີ່ໄດ້ກຳນົດ ແລະ ໄດ້ດຳເນີນ ໂດຍອີງຕາມລະບົບດັ່ງກ່າວ ແລະ ເງື່ອນໄຂອື່ນໆທີ່ກ່ຽວ ຂ້ອງຂອງລູກຄ້າ. ອີງໃສ່ຜົນໄດ້ຮັບຈາກບົດການປະເມີນ ຜົນງານເຫຼົ່ານີ້, ຄະນະຜູ້ບໍລິຫານຂັ້ນອາວຸໂສຈະສ້າງ ບາດກ້າວທີ່ຈຳເປັນ ແລະ ເໝາະສົມ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າ ຈະສາມາດບັນລຸໄດ້ຕາມຄວາມຕັ້ງໃຈທີ່ໄດ້ລະບຸໄວ້ໃນ ນະໂຍບາຍຂອງລູກຄ້າ ແລະ ຂະບວນການ, ວິທີການ ປະຕິບັດ ແລະ ແຜນການຕ່າງໆນັ້ນໄດ້ຮັບການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດ ແລະ ເຫັນວ່າມີປະສິດທິຜົນ.

²³ ຕົວຢ່າງ: ການຕິດຕາມກວດການຳແບບມີສ່ວນຮ່ວມ.

**ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບຂອງພາກສ່ວນເອກະຊົນພາຍໄຕ້
ຂະບວນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງທີ່
ລັດຖະບານເປັນເຈົ້າການດຳເນີນ**

33. ໃນກໍລະນີທີ່ຂະບວນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງແມ່ນໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບຂອງລັດຖະບານປະເທດເຈົ້າພາບໃນການເປັນຜູ້ດຳເນີນ, ລູກຄ້າຈະປະສານສົມທົບກັບອົງການຂອງລັດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຕາມລະດັບທີ່ອົງການຂອງລັດຕັ້ງກ່າວໄດ້ໄດ້ອະນຸຍາດເພື່ອບັນລຸໃຫ້ໄດ້ຕາມຜົນໄດ້ຮັບທີ່ສອດຄ່ອງກັບຈຸດປະສົງຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້. ນອກຈາກນີ້, ໃນກໍລະນີທີ່ຄວາມສາມາດຂອງລັດຖະບານຍັງມີຄວາມຈຳກັດ, ລູກຄ້າຈະເຮັດບົດບາດຫຼັກໃນລະຫວ່າງການວາງແຜນ, ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ, ແລະ ການຕິດຕາມກວດກາການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງແລະ ໃນກໍລະນີທີ່ເໝາະສົມ ໃຫ້ກຳນົດກິດຈະກຳເພີ່ມເຕີມຕ່າງໆ.

**ການສື່ສານຂໍ້ມູນຂ່າວສານພາຍນອກ ແລະ
ກົນໄກການຮ້ອງທຸກ**

ການສື່ສານຂໍ້ມູນຂ່າວສານພາຍນອກ

34. ລູກຄ້າຈະຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ຮັກສາຂັ້ນຕອນສຳລັບການສື່ສານຂໍ້ມູນຂ່າວສານພາຍນອກທີ່ກວມເອົາວິທີການໃນການ (i) ຮັບເອົາ ແລະ ບັນທຶກການສື່ສານຂໍ້ມູນຂ່າວສານພາຍນອກຈາກສັງຄົມ; (ii) ຄັດເລືອກ ແລະ ປະເມີນບັນຫາທີ່ໄດ້ຍົກຂຶ້ນ ແລະ ກຳນົດວິທີການແກ້ໄຂ; (iii) ສະໜອງ, ຕິດຕາມ ແລະ ບັນທຶກການຕອບໂຕ້ຕ່າງໆ ຖ້າມີ; ແລະ (iv) ດັດປັບແຜນງານການຄຸ້ມຄອງຕາມຄວາມເໝາະສົມ. ນອກຈາກນີ້ແລ້ວ ຊຸກຍູ້ໃຫ້ລູກຄ້າເຜີຍແຜ່ເປີດກ້ວາງບົດລາຍງານຕໍ່ທັບຄວາມຍິນຍົງທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມແຕ່ລະໄລຍະ.

ກົນໄກການຮ້ອງທຸກສຳລັບຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ

35. ໃນກໍລະນີທີ່ມີຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບລູກຄ້າຈະຕ້ອງສ້າງກົນໄກການຮ້ອງທຸກເພື່ອຮັບເອົາ ແລະ ອຳນວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ແກ່ການແກ້ໄຂ ຂໍ້ກ້າງວົນຂອງຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ ແລະ ຄຳຮ້ອງທຸກກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ.

ລະດັບຂອງກົນໄກການຮ້ອງທຸກຄວນແທດເໝາະກັບຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງລົບຂອງໂຄງການ ແລະ ຮອງຮັບໃຫ້ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບເປັນຜູ້ນຳໃຊ້ຕົ້ນຕໍ. ກົນໄກດັ່ງກ່າວຄວນແກ້ໄຂຂໍ້ກ້າງວົນໃຫ້ໄວໂດຍການນຳໃຊ້ຂະບວນການປົກກະທາລີທີ່ເຂົ້າໃຈໄດ້ດີ ແລະ ໂປ່ງໃສ ເຊິ່ງເປັນຂະບວນການທີ່ມີຄວາມເໝາະສົມທາງດ້ານວັດທະນະທຳ ແລະ ສາມາດເຂົ້າເຖິງໄດ້ເມື່ອຕ້ອງການ ແລະ ບໍ່ມີຄ່າໃຊ້ຈ່າຍ ແລະ ປາສະຈາກການແກ້ແຄ້ນ/ເອົາຄືນຕໍ່ກັບ ຝ່າຍທີ່ຍົກບັນຫາ ຫຼື ຂໍ້ກ້າງວົນດັ່ງກ່າວຂຶ້ນມາ. ລູກຄ້າຈະແຈ້ງໃຫ້ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຮັບຮູ້ຂໍ້ມູນກ່ຽວກັບກົນໄກດັ່ງກ່າວໃນລະຫວ່າງການດຳເນີນຂະບວນການມີສ່ວນຮ່ວມກັບຜູ້ທີ່ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ.

**ການລາຍງານແບບຕໍ່ເນື່ອງໃຫ້ກັບຊຸມຊົນທີ່
ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ**

36. ລູກຄ້າຈະສະໜອງບົດລາຍງານເປັນແຕ່ລະໄລຍະໃຫ້ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບເພື່ອອະທິບາຍເຖິງຄວາມຄືບໜ້າກ່ຽວກັບການປະຕິບັດຕາມແຜນດຳເນີນງານຂອງໂຄງການຕໍ່ກັບບັນຫາທີ່ຍັງມີຄວາມສ່ຽງ ຫຼື ສ້າງຜົນກະທົບໃຫ້ເຂົາເຈົ້າຜ່ອມຫັງບັນຫາອື່ນທີ່ຂະບວນການປົກກະທາລີ ຫຼື ກົນໄກແກ້ໄຂຄຳຮ້ອງທຸກໄດ້ກຳນົດໄວ້ວ່າເປັນຂໍ້ກ້າງວົນຂອງຊຸມຊົນເຫຼົ່ານັ້ນ. ຖ້າຫາກແຜນງານຄຸ້ມຄອງທາກພາໃຫ້ເກີດມີການປ່ຽນແປງ ຫຼື ເພີ່ມເຕີມມາດຕະການຂອງການຫຼຸດຜ່ອນ ຫຼື ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດທີ່ໄດ້ອະທິບາຍໄວ້ໃນແຜນດຳເນີນງານຂອງໂຄງການຕໍ່ກັບບັນຫາທີ່ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບມີຄວາມເປັນກ້າງວົນ, ການປ່ຽນແປງເຫຼົ່ານັ້ນຈະຕ້ອງໄດ້ມີການສື່ສານໃຫ້ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຮັບຮູ້ນຳ. ຄວາມຖີ່ຂອງການສ້າງບົດລາຍງານຈະຕ້ອງໃຫ້ສົມສັດສ່ວນກັບຂໍ້ວິຕົກກ້າງວົນຂອງຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບແຕ່ບໍ່ໃຫ້ໜ້ອຍກ່ວາປີລະຄັ້ງ.

ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 2

**ແຮງງານ ແລະ ສະພາບເງື່ອນໄຂຂອງການ
ເຮັດວຽກ**

ພາກສະໜົມ

1. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 2 ຮັບຮູ້ຄວາມສຳຄັນວ່າການເຕີບໂຕຂອງເສດຖະກິດໂດຍຜ່ານການສ້າງວຽກເຮັດງານທຳ ແລະ ການສ້າງລາຍຮັບໃຫ້ຜູ້ອອກແຮງງານຕ້ອງພັດທະນາຄຽງຄູ່ກັນໄປກັບການປົກປ້ອງສິດທິພື້ນຖານ¹ ຂອງບັນດາຜູ້ອອກແຮງງານເຫຼົ່ານັ້ນ. ບໍ່ວ່າຈະເປັນທຸລະກິດປະເພດໃດ ກຳລັງແຮງງານແມ່ນຊັບສິນອັນມີຄ່າ ແລະ ສາຍພົວພັນທີ່ດີລະຫວ່າງຜູ້ອອກແຮງງານ ແລະ ຜູ້ບໍລິຫານແມ່ນອົງປະກອບອັນສຳຄັນສຳລັບຄວາມຍິນຍົງຂອງບໍລິສັດ. ຖ້າບົກຜ່ອງທີ່ຈະສ້າງ ແລະ ສົ່ງເສີມສາຍພົວພັນທີ່ດີລະຫວ່າງຜູ້ອອກແຮງງານ ແລະ ຜູ້ບໍລິຫານ ສິ່ງດັ່ງກ່າວສາມາດສົ່ງຜົນກະທົບທາງລົບຕໍ່ແນວຄິດຢຶດໝັ້ນໃນການເຮັດວຽກຂອງຜູ້ອອກແຮງງານ ແລະ ຮັກສາຜູ້ອອກແຮງງານໃຫ້ເຮັດວຽກໄດ້ ແລະ ສາມາດກາຍເປັນໄພອັນຕະລາຍຕໍ່ກັບໂຄງການໄດ້. ໃນທາງກົງກັນຂ້າມ, ຖ້າມີສາຍພົວພັນລະຫວ່າງຜູ້ອອກແຮງງານ ແລະ ຜູ້ບໍລິຫານທີ່ດີ ແລະ ຖ້າມີການປະຕິບັດຕໍ່ຜູ້ອອກແຮງງານຢ່າງຍຸດຕິທຳ ແລະ ສະໜອງສະພາບເງື່ອນໄຂໃນການເຮັດວຽກທີ່ຮັບປະກັນຄວາມປອດໄພ ແລະ ສຸຂະພາບຂອງຜູ້ອອກແຮງງານລູກຄ້າກໍອາດຈະໄດ້ຜົນປະໂຫຍດທີ່ເປັນຮູບປະທຳເຊັ່ນ: ການເພີ່ມພູນປະສິດ ຕິພາບ ແລະ ຜະລິດຕະພາບຂອງການເຮັດວຽກຂອງເຂົາເຈົ້າ.

2. ພາກສ່ວນໜຶ່ງຂອງເງື່ອນໄຂທີ່ໄດ້ກຳນົດໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ ສ່ວນໜຶ່ງແມ່ນໄດ້ອີງໃສ່ຂໍ້ແນະນຳຂອງບັນດາສັນນິທິສັນຍາ ແລະ ເຄື່ອງມືສາກົນຫຼາຍຢ່າງ ລວມທັງຂອງອົງການແຮງງານສາກົນ (ILO) ແລະ ອົງການສະຫະປະຊາຊາດ (UN).²

ວັດຖຸປະສົງ

- ເພື່ອສົ່ງເສີມການປະຕິບັດທີ່ຍຸດຕິທຳ, ບໍ່ຈຳແນກ ແລະ ໂອກາດທີ່ສະເໝີພາບຂອງຜູ້ອອກແຮງງານ.
- ເພື່ອສ້າງ, ຮັກສາ, ແລະ ປັບປຸງສາຍພົວພັນລະຫວ່າງຜູ້ອອກແຮງງານ ແລະ ຜູ້ບໍລິຫານ.
- ເພື່ອສົ່ງເສີມຄວາມສອດຄ່ອງຕໍ່ກັບກົດໝາຍການວ່າຈ້າງ ແລະ ແຮງງານຂອງປະເທດ.
- ເພື່ອປົກປ້ອງຜູ້ອອກແຮງງານ ລວມທັງຜູ້ອອກແຮງງານປະເພດທີ່ບໍ່ສາມາດຊ່ວຍເຫຼືອຕົນເອງໄດ້ເຊັ່ນເດັກນ້ອຍ, ແຮງງານເຄື່ອນຍ້າຍ, ແຮງງານທີ່ຖືກຈ້າງໂດຍຝ່າຍທີສາມ, ແລະ ແຮງງານທີ່ເຮັດວຽກໃນເຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງໃດໜຶ່ງຂອງລູກຄ້າ.
- ເພື່ອສົ່ງເສີມສະພາບເງື່ອນໄຂການເຮັດວຽກທີ່ຮັບປະກັນຄວາມປອດໄພ ແລະ ສຸຂະພາບຂອງຜູ້ອອກແຮງງານ ແລະ ສົ່ງເສີມການຮັກສາສຸຂະພາບຂອງຜູ້ອອກແຮງງານ.
- ເພື່ອຫຼີກເວັ້ນການນຳໃຊ້ແຮງງານທີ່ຖືກບັງຄັບ

² ສັນນິທິສັນຍາເຫຼົ່ານີ້ມີຄື:
 • ສັນນິທິສັນຍາ ILO ເລກທີ 87 ວ່າດ້ວຍເສລີພາບໃນການສ້າງຕັ້ງກຳມະບານ ແລະ ການປົກປ້ອງສິດໃນການສ້າງຕັ້ງກຳມະບານ
 • ສັນນິທິສັນຍາ ILO ເລກທີ 98 ວ່າດ້ວຍສິດໃນການຈັດຕັ້ງ ແລະ ການເຈລະຈາຕໍ່ລອງລວມໝູ່
 • ສັນນິທິສັນຍາ ILO ເລກທີ 29 ວ່າດ້ວຍການບັງຄັບໃຫ້ອອກແຮງງານ
 • ສັນນິທິສັນຍາ ILO ເລກທີ 105 ວ່າດ້ວຍການລັບລ້າງການບັງຄັບໃຫ້ອອກແຮງງານ
 • ສັນນິທິສັນຍາ ILO ເລກທີ 138 ວ່າດ້ວຍອາຍຸຕໍ່າສຸດໃນການເຮັດວຽກ
 • ສັນນິທິສັນຍາ ILO ເລກທີ 182 ວ່າດ້ວຍຮູບແບບທີ່ຮ້າຍແຮງທີ່ສຸດຂອງການນຳໃຊ້ແຮງງານເດັກ
 • ສັນນິທິສັນຍາ ILO ເລກທີ 100 ວ່າດ້ວຍຄ່າແຮງງານທີ່ສະເໝີພາບ
 • ສັນນິທິສັນຍາ ILO ເລກທີ 111 ວ່າດ້ວຍການຈຳແນກ (ການຈ້າງງານ ແລະ ການປະກອບອາຊີບ)
 • ສັນນິທິສັນຍາ UN ວ່າດ້ວຍສິດທິຂອງເດັກ, ມາດຕາ 32.1
 • ສັນນິທິສັນຍາ UN ວ່າດ້ວຍການປົກປ້ອງສິດທິຂອງແຮງງານເຄື່ອນຍ້າຍ ແລະ ສະມາຊິກໃນຄອບຄົວຂອງເຂົາເຈົ້າ

¹ ຕາມຂໍ້ແນະນຳໃນສັນນິທິສັນຍາຕ່າງໆທີ່ໄດ້ຂຽນໄວ້ໃນຂໍ້ມູນອ້າງອີງທ້າຍໜ້າເຈ້ຍ (footnote) ທີ 30.

ຖືກບັງຄັບແລ້ວລູກຄ້າຈະດຳເນີນບາດກ້າວທີ່ເໝາະສົມ ໃນການແກ້ໄຂບັນຫາເຫຼົ່ານີ້. ລູກຄ້າຈະຕິດ ຕາມກວດ ກາຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງຂັ້ນຕົ້ນຂອງຕົນເອງຢ່າງຕໍ່ ເນື່ອງເພື່ອກຳນົດຫາການປ່ຽນແປງທີ່ສຳຄັນຕ່າງໆໃນ ຕ່ອງໂສ້ມູນຄ່າຕັ້ງກ່າວ ແລະ ຖ້າຫາກພົບເຫັນຄວາມ ສ່ຽງ ຫຼື ເຫດການແຮງງານເດັກ/ແຮງງານທີ່ຖືກບັງຄັບ ອັນໃໝ່ລູກຄ້າຈະດຳເນີນບາດກ້າວທີ່ເໝາະສົມໃນການ ແກ້ໄຂບັນຫາໃໝ່ເຫຼົ່ານີ້.

28. ນອກເໜືອຈາກນີ້, ໃນກໍລະນີທີ່ມີຄວາມສ່ຽງສູງ ດ້ານຄວາມປອດໄພທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບຜູ້ອອກແຮງງານ ໃນຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງ, ລູກຄ້າຈະນຳສະເໜີລະບຽບ ການ ແລະ ມາດຕະການຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງເພື່ອຮັບ ປະກັນວ່າຜູ້ສະໜອງຂັ້ນຕົ້ນພາຍໃນຕ່ອງໂສ້ການສະ ໜອງໄດ້ດຳເນີນບາດກ້າວຕ່າງໆເພື່ອສະກັດກັ້ນ ແລະ ແກ້ໄຂສະຖານະການທີ່ມີໄພຕໍ່ຊີວິດຂອງເຂົາເຈົ້າ.

29. ຄວາມສາມາດຂອງລູກຄ້າໃນການແກ້ໄຂຄວາມ ສ່ຽງຢ່າງເຕັມສ່ວນຈະຂຶ້ນກັບລະດັບຂອງການຄວບຄຸມ ຫຼື ອິດທິພົນຂອງຝ່າຍບໍລິຫານຂອງລູກຄ້າຕໍ່ກັບຜູ້ ສະໜອງຂັ້ນຕົ້ນຂອງເຂົາເຈົ້າ. ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດ ແກ້ໄຂໄດ້ລູກຄ້າຈະຄ່ອຍໆປ່ຽນຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງ ຂັ້ນຕົ້ນຂອງຕົນໄປຫາຜູ້ສະໜອງທີ່ສາມາດສະແດງ ໃຫ້ເຫັນວ່າເຂົາເຈົ້າສາມາດປະຕິບັດໃຫ້ສອດຄ່ອງຕາມ ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານໄດ້.

ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 3

ປະສິດທິພາບຂອງການນຳໃຊ້ ຊັບພະຍາກອນ ແລະ ການປ້ອງກັນມົນລະພິດ

ພາກສະເໜີ

1. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 3 ຮັບຮູ້ວ່າ ກິດຈະ ກຳທາງເສດຖະກິດ ແລະ ການຂະຫຍາຍຕົວເມືອງມັກເພີ່ມ ລະດັບຂອງມົນລະພິດທາງອາກາດ, ທາງນໍ້າ, ທາງປົກ ແລະ ຊົມໃຊ້ຊັບພະຍາກອນທີ່ມີຈຳກັດໃນຮູບການທີ່ເປັນ ໄພອັນຕະລາຍຕໍ່ກັບຜູ້ຄົນ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມໃນຂັ້ນຕ່ອງ ຖິ່ນ, ພາກພື້ນ ແລະ ທົ່ວໂລກ.¹ ປະຈຸບັນກໍ່ມີຄວາມເປັນ ເອກະພາບກັນຢ່າງຫຼວງຫຼາຍໃນທົ່ວໂລກວ່າ ລະດັບຂອງ ຄວາມເຂັ້ມຂຸ້ນຂອງທາດອາຍພິດເຮືອນແກ້ວໃນຊັ້ນບັນ ຍາກາດກຳລັງເປັນໄພຄຸກຄາມແກ້ວແຜງສາທາລະ ນະສຸກ ແລະ ສະຫວັດດີການຂອງຄົນໃນຍຸກປະຈຸບັນ ແລະ ອະນາຄົດ. ໃນເວລາດຽວກັນ, ການນຳໃຊ້ຊັບພະຍາ ກອນທີ່ມີປະສິດທິພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນ ຫຼາຍກ່ວາເກົ່າ ແລະ ການປ້ອງກັນມົນລະພິດ² ແລະ ການ ຫຼີກເວັ້ນການ ປ່ອຍທາດອາຍພິດເຮືອນແກ້ວ ແລະ ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ວິທີປະຕິບັດໃນການຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະ ຫົບກໍ່ສາມາດເຂົ້າເຖິງໄດ້ງ່າຍຂຶ້ນ ແລະ ສາມາດນຳໃຊ້ ໄດ້ຢູ່ໃນທຸກໆບ່ອນທົ່ວໂລກ ເຊິ່ງສ່ວນໃຫຍ່ສາມາດຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດໄດ້ໂດຍຜ່ານການປັບປຸງວິທີການ ວິທະຍາຢ່າງ ຕໍ່ເນື່ອງເພື່ອປັບປຸງຄຸນນະພາບ ຫຼື ຜະລິດຕະພາບທີ່ເປັນ ທີ່ຮູ້ຈັກກັນດີໂດຍທົ່ວໄປໃນບັນດາບໍລິສັດໃນຂະແໜງ ການອຸດສາຫະກຳ, ກະສິກຳ ແລະ ບໍລິການ ສ່ວນໃຫຍ່.

¹ ໃນຈຸດປະສົງຂອງມາດຕະຖານການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕັ້ງກ່າວນີ້ ຄຳວ່າ “ມົນລະພິດ” ໝາຍເຖິງມົນລະພິດທາງເຄມີທີ່ເປັນອັນຕະລາຍ ແລະ ບໍ່ອັນຕະລາຍໃນພາວະແຂງ, ພາວະແຫຼວ ຫຼື ພາວະອາຍ ແລະ ລວມເອົາອົງປະກອບອື່ນໆເຊັ່ນ ສັດຕູພິດ, ເຊື້ອພະຍາດ, ການປ່ອຍອາຍຮ້ອນທີ່ມີຜົນກະທົບຕໍ່ນໍ້າ, ການປ່ອຍທາດອາຍພິດ ເຮືອນແກ້ວ (GHG), ກິນແຫ້ມລົບກວນ, ສຽງລົບກວນ, ການສົ່ງໄກວ, ລົງສີ, ພະລັງງານແມ່ເຫຼັກໄຟຝ້າ ແລະ ການສ້າງທ່າແຮງຜົນກະທົບທາງສາຍຕາລວມ ເຖິງແສງ.

² ໃນຈຸດປະສົງຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້ ຄຳວ່າ “ການປ້ອງກັນມົນລະພິດ” ບໍ່ໄດ້ໝາຍເຖິງການລົບລ້າງການປ່ອຍມົນ ລະພິດຢ່າງເດັດຖານ ແຕ່ ແມ່ນການຫຼີກເວັ້ນໃນເວລາທີ່ສາມາດເຮັດໄດ້ ແລະ ຖ້າເປັນໄປບໍ່ໄດ້ ກໍ່ໃຫ້ຫຼຸດຜ່ອນປະລິມານຂອງມົນລະພິດໃຫ້ຕໍ່າສຸດ ໃນລະດັບທີ່ໜ້າ ເພິ່ງພິຈາລະນາຈຸດປະສົງຂອງ ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້.

2. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວ ອະທິບາຍ ວິທີການໃນລະດັບໂຄງການຕໍ່ກັບປະສິດທິພາບຂອງ ຊັບພະຍາກອນ ແລະ ການປ້ອງກັນ ແລະ ຄວບຄຸມມົນ ລະພິດທີ່ສອດຄ່ອງກັບເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ວິທີປະຕິບັດ ທີ່ໄດ້ມີການເຜີຍແຜ່ຢູ່ລະດັບສາກົນ. ນອກຈາກນີ້, ມາດ ຕະຖານການດຳເນີນງານກໍ່ຍັງສົ່ງເສີມຄວາມສາມາດ ຂອງບໍລິສັດເອກະຊົນໃນການນຳໃຊ້ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ວິທີປະຕິບັດຕາບໃດທີ່ການນຳໃຊ້ຂອງ ເຂົາເຈົ້ານັ້ນເປັນ ໄປໄດ້ໃນສະພາບເງື່ອນໄຂຂອງໂຄງການທີ່ອາໄສສີມີ ແຮງງານ ແລະ ຊັບພະຍາກອນທີ່ຫາໄດ້ໃນທ້ອງຖະຫຼາດ.

ວັດຖຸປະສົງ

- ເພື່ອຫຼີກເວັ້ນ ຫຼື ຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບທາງລົບຕໍ່ກັບ ສຸຂະພາບຂອງມະນຸດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມໂດຍການ ຫຼີກເວັ້ນ ຫຼື ຫຼຸດຜ່ອນປະລິມານຂອງມົນລະພິດທີ່ ເກີດຈາກກິດຈະກຳຂອງໂຄງການ.
- ເພື່ອສົ່ງເສີມການນຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນໃຫ້ມີ ຄວາມຍືນຍົງຫຼາຍຂຶ້ນ ລວມທັງພະລັງງານ ແລະ ນໍ້າ.
- ເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນການປ່ອຍອາຍພິດເຮືອນແກ້ວທີ່ ກ່ຽວພັນກັບໂຄງການ.

ຂອບເຂດການນຳໃຊ້

3. ຄວາມສາມາດໃນການນຳໃຊ້ມາດຕະຖານການ ດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້ແມ່ນຖືກກຳນົດໃນລະຫວ່າງຂະ ບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດການ ດຳເນີນງານຕ່າງໆທີ່ຈຳເປັນເພື່ອປະຕິບັດໃຫ້ສອດຄ່ອງ ຕາມຂໍ້ກຳນົດເງື່ອນໄຂຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນ

ສິ່ງເສດເຫຼືອ

12. ລູກຄ້າຈະຫຼີກເວັ້ນການສ້າງສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ເປັນອັນຕະລາຍ ແລະ ບໍ່ເປັນອັນຕະລາຍ. ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນການສ້າງສິ່ງເສດເຫຼືອໄດ້ ລູກຄ້າຈະຫຼຸດຜ່ອນການສ້າງສິ່ງເສດເຫຼືອ ແລະ ກູ້ເອົາ ແລະ ໝູນໃຊ້ສິ່ງເສດເຫຼືອຄືນໃໝ່ໃນລັກສະນະທີ່ປອດໄພຕໍ່ສຸຂະພາບ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ. ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດກູ້ເອົາ ຫຼື ໝູນໃຊ້ສິ່ງເສດເຫຼືອຄືນໃໝ່ໄດ້ ລູກຄ້າຈະບໍາບັດ, ທຳລາຍ ຫຼື ກຳຈັດສິ່ງເສດເຫຼືອໃນລັກສະນະທີ່ປອດໄພຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມທີ່ມີການຄວບຄຸມການປ່ອຍທາດອາຍພິດ ແລະ ສິ່ງຕົກຄ້າງທີ່ເປັນຜົນມາຈາກການຂົນສົ່ງ ແລະ ຈັດການກັບສິ່ງເສດເຫຼືອ. ຖ້າຫາກສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ສ້າງຂຶ້ນເຫັນວ່າເປັນອັນຕະລາຍ,¹⁴ ລູກຄ້າຈະນຳໃຊ້ທາງເລືອກຂອງບົດຮຽນຂອງສາກົນທີ່ດີກ່ຽວກັບວຽກງານອຸດສາຫະກຳໃນການກຳຈັດສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ຮັບປະກັນທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມໃນເວລາດຽວກັນກໍປະຕິບັດຕາມຂໍ້ຈຳກັດຂອງການເຄື່ອນຍ້າຍສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ເປັນອັນຕະລາຍຂ້າມປະເທດ.¹⁵ ໃນກໍລະນີທີ່ຝ່າຍທີສາມເປັນຜູ້ກຳຈັດສິ່ງເສດເຫຼືອອັນຕະລາຍລູກຄ້າຈະໃຊ້ບໍລິສັດຜູ້ຮັບເໝົາທີ່ມີສຽງ ແລະ ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍທີ່ໄດ້ຮັບໃບອະນຸຍາດຈາກອົງກອນຄຸ້ມຄອງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງລັດ ແລະ ໄດ້ຮັບເອກະສານຕາມຕ້ອງໂສ້ງການຄຸ້ມຄອງ (ຫຼື chain of custody documentation) ຈົນຮອດປາຍທາງສຸດທ້າຍ. ລູກຄ້າຈະຕ້ອງຮັບປະກັນວ່າສະໜາມກຳຈັດສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ມີໃບອະນຸຍາດໄດ້ເຄື່ອນໄຫວຕາມມາດຕະຖານທີ່ຍອມຮັບໄດ້ ຫຼື ບໍ່ ແລະ ເຄື່ອນໄຫວຢູ່ໃສ ກ່ອນທີ່ລູກຄ້າຈະນຳໃຊ້ສະໜາມກຳຈັດສິ່ງເສດເຫຼືອເຫຼົ່ານີ້. ຖ້າເປັນໄປບໍ່ໄດ້ລູກຄ້າຄວນຫຼຸດຜ່ອນສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ຈະສົ່ງໄປສະໜາມດັ່ງກ່າວ ແລະ ພິຈາລະນາທາງເລືອກອື່ນໃນການກຳຈັດລວມ ທັງຄວາມເປັນໄປໄດ້ໃນການສ້າງບ່ອນກູ້ຄືນ ຫຼື ຝັງກີບຂອງຕົນເອງໃນເຂດໂຄງການ.

ການຄຸ້ມຄອງວັດຖຸທີ່ເປັນອັນຕະລາຍ

13. ບາງຄັ້ງໂຄງການກໍນຳໃຊ້ວັດຖຸທີ່ເປັນອັນຕະລາຍເພື່ອເປັນວັດຖຸດິບ ຫຼື ເພື່ອສ້າງຜະລິດຕະພັນໃດໜຶ່ງຂຶ້ນ. ລູກຄ້າຈະຫຼີກເວັ້ນ ຫຼື ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດທີ່ຈະຫຼີກເວັ້ນໄດ້, ຈະຫຼຸດຜ່ອນ ຫຼື ຄວບຄຸມການປ່ອຍວັດຖຸອັນຕະລາຍອອກສູ່ສິ່ງແວດລ້ອມ. ໃນກໍລະນີນີ້, ລູກຄ້າຕ້ອງໄດ້ເຮັດການປະເມີນການຜະລິດ, ການຂົນສົ່ງ,

ການຮັບມື, ການເກັບຮັກສາ ແລະ ການນຳໃຊ້ວັດຖຸທີ່ເປັນອັນຕະລາຍໃນກິດຈະກຳຂອງໂຄງການ. ລູກຄ້າຈະພິຈາລະນານຳໃຊ້ວັດຖຸທີ່ເປັນອັນຕະລາຍໜ້ອຍກ່ວາແທນ ໃນກໍລະນີທີ່ວັດຖຸອັນຕະລາຍຈະຖືກນຳໃຊ້ໃນຂະບວນການຜະລິດ ແລະ ກິດຈະກຳອື່ນໆ. ລູກຄ້າຈະຫຼີກເວັ້ນການຜະລິດ, ການຄ້າ ແລະ ການນຳໃຊ້ສານເຄມີ ແລະ ວັດຖຸອັນຕະລາຍທີ່ມີການຫວັງຫ້າມໃນລະດັບສາກົນ ຫຼື ຄ່ອຍໆຢຸດເຊົາ ອັນເນື່ອງມາຈາກສານພິດປະລິມານສູງສຳລັບສິ່ງທີ່ມີຊີວິດ, ມີສານຕົກຄ້າງຍາວນານໃນສິ່ງແວດລ້ອມ, ມີທ່າອ່ຽງໃນການເກີດການສະສົມສານພິດໃນສິ່ງທີ່ມີຊີວິດ ຫຼື ທ່າອ່ຽງທີ່ເຮັດໃຫ້ຊັ້ນໂອໂຊນໃນຊັ້ນບັນຍາກາດບາງລົງ.¹⁶

ການນຳໃຊ້ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງຢາປາບສັດຕູພືດ

14. ໃນກໍລະນີທີ່ເໝາະສົມ ລູກຄ້າຈະສ້າງ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວິທີການ ການຄຸ້ມຄອງສັດຕູພືດແບບປະສົມປະສານ (IPM) ແລະ/ຫຼື ການຄຸ້ມຄອງພາຫະນຳເຊື້ອແບບປະສົມປະສານ (IVM) ໂດຍຕັ້ງເປົ້າໂສ້ການຕິດແປດຂອງສັດຕູພືດທີ່ສົ່ງຜົນກະທົບທາງເສດຖະກິດຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ ແລະ ພາຫະນຳເຊື້ອພະຍາດທີ່ສົ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ສາທາລະນະສຸກ. ແຜນງານການຄຸ້ມຄອງສັດຕູພືດແບບປະສົມປະສານ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງພາຫະນຳເຊື້ອແບບປະສົມປະສານຂອງລູກຄ້າຈະເຊື່ອມສານເອົາການປະສານນຳໃຊ້ຂໍ້ມູນຂ່າວສານທາງດ້ານສັດຕູພືດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມຄຽງຄູ່ກັນກັບວິທີການໃນການຄວບຄຸມສັດຕູພືດທີ່ລວມທັງວິທີປະຕິບັດຂອງວັດທະນະທຳທ້ອງຖິ່ນ, ທາງຊີວະວິທະຍາ, ທາງກຳມະພັນ ແລະ ສຳລັບທາງເລືອກສຸດທ້າຍແມ່ນວິທີການທາງດ້ານເຄມີເພື່ອສະກັດກັ້ນການກໍ່ຄວາມເສຍຫາຍຂອງສັດຕູພືດທີ່ມີຜົນກະທົບຮຸນແຮງທາງເສດຖະກິດ ແລະ/ຫຼື ການຕິດເຊື້ອພະຍາດໃນຄົນ ແລະ ສັດ.

15. ໃນກໍລະນີທີ່ກິດຈະກຳການຄຸ້ມຄອງສັດຕູພືດລວມເອົາການນຳໃຊ້ຢາປາບສັດຕູພືດທີ່ເປັນສານເຄມີ, ລູກຄ້າຈະເລືອກຢາເຄມີປາບສັດຕູພືດທີ່ມີລະດັບເປັນພິດຕໍ່ຕໍ່ມະນຸດ ແລະ ຮັບຮູ້ວ່າມີປະສິດທິຜົນຕໍ່ພັນສັດຕູພືດເປົ້າໝາຍ ແລະ ມີຜົນກະທົບຕໍ່ສູດຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ພັນສັດທີ່ບໍ່ແມ່ນເປົ້າໝາຍ. ໃນເວລາທີ່ລູກຄ້າເລືອກສານເຄມີປາບສັດຕູພືດ, ການເລືອກໃຊ້ສານດັ່ງກ່າວຕ້ອງຢູ່ບົນພື້ນຖານຂໍ້ກຳນົດເງື່ອນໄຂທີ່ວ່າຢາປາບສັດຕູພືດດັ່ງກ່າວມີການຫຸ້ມຫໍ່ໃນພາຊະນະບັນຈຸທີ່ປອດໄພ,

ມີສະຫຼາກຕິດວ່ານຳໃຊ້ໄດ້ປອດໄພ ແລະ ເໝາະສົມ ແລະ ຜູ້ຜະລິດຢາປາບສັດຕູພືດຕັ້ງກ່າວແມ່ນຫົວໜ່ວຍທີ່ເຄື່ອນໄຫວໃນປັດຈຸບັນ ແລະ ມີໃບອະນຸຍາດຈາກອົງການຂອງລັດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

16. ລູກຄ້າຈະອອກແບບລະບອບການນຳໃຊ້ຢາປາບສັດຕູພືດຂອງເຂົາເຈົ້າເພື່ອ (i) ຫຼີກເວັ້ນສິ່ງຜົນເສຍຫາຍຕໍ່ສັດຕູທຳມະຊາດຂອງສັດຕູພືດ ທີ່ເປັນເປົ້າໝາຍ ແລະ ໃຫ້ຫຼຸດຜ່ອນໃຫ້ຕໍ່າສຸດໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນໄດ້ ແລະ (ii) ຫຼີກເວັ້ນຄວາມສ່ຽງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບການພັດທະນາຄວາມຕື່ຢາຂອງສັດຕູພືດ ແລະ ພາຫະນຳເຊື້ອພະຍາດ ແລະ ໃຫ້ຫຼຸດຜ່ອນໃຫ້ຕໍ່າສຸດໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນໄດ້. ນອກຈາກນີ້ ການຮັບມື, ການເກັບຮັກສາ, ການນຳໃຊ້ ແລະ ການກຳຈັດຢາປາບສັດຕູພືດຕ້ອງປະຕິບັດຕາມລະບຽບສາກົນວ່າດ້ວຍການແຈກຢາຍ ແລະ ການນຳໃຊ້ຢາປາບສັດຕູພືດຂອງອົງການອາຫານ ແລະ ການກະເສດໂລກ (FAO) ຫຼື ວິທີປະຕິບັດສາກົນທີ່ດີຂອງວຽກງານອຸດສາຫະກຳອື່ນໆ.

17. ລູກຄ້າຈະບໍ່ຊື້, ເກັບຮັກສາ, ນຳໃຊ້, ຜະລິດ ຫຼື ຄ້າຜະລິດຕະພັນທີ່ອນຢູ່ໃນປະເທດທີ 1a (ອັນຕະລາຍຮ້າຍແຮງ) ຂອງບົດແນະນຳການຈັດປະເພດຢາປາບສັດຕູພືດຕາມຄວາມອັນຕະລາຍຂອງອົງການ WHO; ຫຼື 1b (ອັນຕະລາຍຫຼາຍ). ລູກຄ້າຈະບໍ່ຊື້, ເກັບຮັກສາ, ນຳໃຊ້, ຜະລິດ ຫຼື ຄ້າຢາປາບສັດຕູພືດປະເພດ 2 (ອັນຕະລາຍປານກາງ) ເວັ້ນເສຍແຕ່ວ່າໂຄງການຈະມີການຄວບຄຸມການຜະລິດ, ການຈັດຊື້, ຫຼື ການຈັດຈຳໜ່າຍ/ແຈກຢາຍ ແລະ/ຫຼື ນຳໃຊ້ສານເຄມີເຫຼົ່ານັ້ນຢ່າງເໝາະສົມ. ບໍ່ຄວນໃຫ້ບຸກຄະລາກອນທົ່ວໄປສາມາດເຂົ້າເຖິງສານເຄມີເຫຼົ່ານີ້ໄດ້ໂດຍປາສະຈາກການຝຶກອົບຮົມ, ອຸປະກອນ ແລະ ສິ່ງອຳນວຍຄວາມສະດວກຕ່າງໆທີ່ແທດເໝາະໃນການຮັບມື, ເກັບຮັກສາ, ນຳໃຊ້ ແລະ ກຳຈັດຜະລິດຕະພັນເຫຼົ່ານີ້ຢ່າງເໝາະສົມ.

¹⁴ ຕາມທີ່ໄດ້ກຳນົດໂດຍສົນທິສັນຍາສາກົນ ຫຼື ມີຕິກຳຂອງປະເທດດັ່ງກ່າວ.

¹⁵ ການເຄື່ອນຍ້າຍສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ເປັນອັນຕະລາຍຂ້າມປະເທດຄວນສອດຄ່ອງກັບກົດໝາຍຂອງປະເທດ, ຂອງທ້ອງຖິ່ນ, ແລະ ຂອງສາກົນ ລວມທັງ ສົນທິສັນຍາບາເຊວວ່າດ້ວຍ ການຄວບຄຸມການເຄື່ອນຍ້າຍຂ້າມແດນ ແລະ ການກຳຈັດສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ເປັນອັນຕະລາຍ ແລະ ສົນທິສັນຍາລອນດອນວ່າດ້ວຍການສະກັດກັ້ນມົນລະພິດທາງທະເລອັນເປັນຜົນມາຈາກສິ່ງເສດເຫຼືອ ແລະ ວັດສະດຸອື່ນໆ.

¹⁶ ສອດຄ່ອງກັບຈຸດປະສົງຂອງສົນທິສັນຍາສະຕອກໂຮມວ່າດ້ວຍສານພິດທີ່ຕົກຄ້າງຍາວນານ ແລະ ອະນຸສັນຍາອນທຣຽວວ່າດ້ວຍສານທຳລາຍຊັ້ນໂອໂຊນ. ຄວນມີການພິຈາລະນາໃນລັກສະນະດຽວຕໍ່ກັບການນຳໃຊ້ເກນຈັດປະເພດຂອງຢາປາບສັດຕູພືດຂອງອົງການອະນາໄມໂລກ.

ປ່າແຄມຝັ່ງທະເລ, ແລະ ປ່າເຂດເນີນສູງທີ່ຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບຂອງໄພອັນຕະລາຍທາງທຳມະຊາດເຊັ່ນ: ອຸທິກກະໄພ, ດິນເຈື່ອນ, ແລະ ອັກຄີໄພ ເຊິ່ງອາດຈະເຮັດໃຫ້ເພີ່ມຄວາມບອບບາງ ແລະ ຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບຄວາມປອດໄພຂອງຊຸມຊົນ. ການຫຼຸດຜ່ອນຫຼື ການເຊື່ອມໂຊມຂອງຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດເຊັ່ນ: ຜົນກະທົບທາງລົບຕໍ່ຄຸນນະພາບ, ປະລິມານ ແລະ ບໍລິມາດຂອງນ້ຳຈືດ² ອາດຈະກໍ່ໃຫ້ເກີດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບສຸຂະພາບ. ໃນກໍລະນີທີ່ເໝາະສົມ ແລະ ເປັນໄປໄດ້, ລູກຄ້າຈະກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ທ່າແຮງຜົນກະທົບ ເຫຼົ່ານັ້ນຕໍ່ກັບການບໍລິການຂອງລະບົບນິເວດບູລິມະສິດທີ່ອາດຈະຖືກຜົນກະທົບດ້ານລົບຫຼາຍຂຶ້ນຈາກການປ່ຽນຂອງດິນຟ້າອາກາດ. ຄວນຫຼີກເວັ້ນຜົນກະທົບທາງລົບ ແລະ ຖ້າບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນຜົນກະທົບເຫຼົ່ານີ້ໄດ້ ລູກຄ້າຈະຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະການຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຕາມວັກທີ 24 ແລະ 25 ຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 6. ຕໍ່ກັບການນຳໃຊ້ຂອງ ແລະ ການສູນເສຍການເຂົ້າເຖິງບໍລິການລະບົບນິເວດຕ່າງໆ ລູກຄ້າຈະຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະການຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຕາມວັກທີ 25 - 29 ຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 5.

ຄວາມສ່ຽງຂອງຊຸມຊົນຕໍ່ກັບພະຍາດ

9. ລູກຄ້າຈະຫຼີກເວັ້ນ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນທ່າອ່ຽງທີ່ຊຸມຊົນຈະຖືກກະທົບໃຫ້ຕໍ່າສຸດຕໍ່ກັບພະຍາດທີ່ເກີດຈາກນ້ຳ, ພະຍາດທີ່ອາໄສນ້ຳ, ພະຍາດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບນ້ຳ ແລະ ພະຍາດທີ່ເກີດຈາກພາຫະນຳເຊື້ອ ແລະ ພະຍາດຕິດຕໍ່ຕ່າງໆທີ່ອາດເກີດຈາກກິດຈະກຳຂອງໂຄງການ ໂດຍການພິຈາລະນາຄວາມສ່ຽງທີ່ແຕກຕ່າງກັນຕ່າງໆຕໍ່ກຸ່ມຄົນທີ່ບໍ່ສາມາດຊ່ວຍເຫຼືອຕົນເອງໄດ້ ແລະ ຄວາມອ່ອນໄຫວຂອງກຸ່ມຄົນດັ່ງກ່າວ. ໃນກໍລະນີທີ່ພະຍາດໃດໜຶ່ງແຜ່ລະບາດໃນຊຸມຊົນໃນຂົງເຂດທີ່ໂຄງການດຳເນີນການຢູ່, ລູກຄ້າຄວນສຳຫຼວດຫາໂອກາດຕ່າງໆຕະຫຼອດ ໄລຍະຮອບວຽນອາຍຸຂອງໂຄງການເພື່ອປັບປຸງເງື່ອນໄຂທາງສິ່ງແວດລ້ອມທີ່ອາດຈະຊ່ວຍຫຼຸດຜ່ອນຈຳນວນຜູ້ຕິດແປດພະຍາດ.

10. ລູກຄ້າຈະຫຼີກເວັ້ນ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນການແຜ່ລາມຂອງພະຍາດຕິດຕໍ່ທີ່ອາດຈະກ່ຽວຂ້ອງກັບການເຂົ້າມາເຮັດວຽກຂອງແຮງງານຊົ່ວຄາວ ແລະ ແຮງງານຖາວອນ.

ການກຽມພ້ອມ ແລະ ຕອບໂຕ້ເຫດສຸກເສີນ

11. ນອກຈາກເງື່ອນໄຂກ່ຽວກັບການກຽມພ້ອມ ແລະ ການຕອບໂຕ້ເຫດສຸກເສີນທີ່ໄດ້ອະທິບາຍໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 1 ແລ້ວ, ລູກຄ້າຈະໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອ ແລະ ປະສານສົມທົບກັບຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ, ອຳນາດການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນ, ແລະ ຝ່າຍອື່ນໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃນການກະກຽມຂອງເຂົາເຈົ້າເພື່ອຕອບໂຕ້ເຫດສຸກເສີນຢ່າງມີປະສິດທິຜົນໂດຍສະເພາະໃນເວລາທີ່ການມີສ່ວນຮ່ວມ ແລະ ການປະສານ ສົມທົບຂອງເຂົາເຈົ້ານັ້ນເປັນສິ່ງຈຳເປັນໃນການຕອບໂຕ້ເຫດສຸກເສີນດັ່ງກ່າວ. ຖ້າຫາກອຳນາດການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນມີຄວາມສາມາດທີ່ຈຳກັດ ຫຼື ບໍ່ມີເລີຍຕໍ່ກັບການຕອບໂຕ້ຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ ລູກຄ້າຈະເຮັດບົດບາດຢ່າງຫ້າວຫັນໃນການກະກຽມ ແລະ ຕອບໂຕ້ເຫດສຸກເສີນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບໂຄງການ. ລູກຄ້າຈະບັນທຶກກິດຈະກຳ, ຊັບພະຍາກອນ ແລະ ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບການກຽມພ້ອມ ແລະ ຕອບໂຕ້ເຫດ ສຸກເສີນຂອງລູກຄ້າ ແລະ ຈະເປີດເຜີຍຂໍ້ມູນຂ່າວສານທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃຫ້ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ, ອຳນາດການ ປົກຄອງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, ຫຼື ຝ່າຍຕ່າງໆໄດ້ຮັບຮູ້.

ພະນັກງານປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ

12. ໃນເວລາທີ່ລູກຄ້າຈ້າງພະນັກງານໂດຍກົງ ຫຼື ສັນຍາຈ້າງມາເປັນພະນັກງານຮັກສາຄວາມປອດໄພ ແລະ ຄວາມສະຫງົບເພື່ອປົກປ້ອງບຸກຄະລາກອນ ແລະ ຊັບສິນຂອງລູກຄ້າ, ລູກຄ້າຈະປະເມີນຄວາມສ່ຽງຂອງການດຳເນີນການປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບຕໍ່ກັບຄົນທີ່ຢູ່ພາຍໃນ ແລະ ນອກເຂດຂອງໂຄງການ. ໃນການດຳເນີນການດັ່ງກ່າວ ລູກຄ້າຈະດຳເນີນໄປຕາມຫຼັກການສົມສັດສ່ວນ ແລະ ບົດຮຽນທີ່ດີຂອງສາກົນກ່ຽວກັບວຽກງານອຸດສາຫະກຳ³ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບການວ່າຈ້າງ, ກົດລະບຽບພະນັກງານ, ການຝຶກອົບຮົມ, ການປະກອບອຸປະກອນ, ການຕິດຕາມກວດກາຜູ້ອອກແຮງງານດັ່ງກ່າວ ແລະ ປະຕິບັດຕາມກົດໝາຍທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ລູກຄ້າຈະຕ້ອງດຳເນີນການສອບຖາມຢ່າງສົມເຫດສົມຜົນເພື່ອຮັບປະກັນວ່າຜູ້ທີ່ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບບໍ່ໄດ້ມີສ່ວນກ່ຽວພັນກັບກໍລະນີການສວຍໃຊ້ອຳນາດເກີນຂອບເຂດໃນອະດີດ; ຈະຝຶກອົບຮົມເຂົາເຈົ້າໃຫ້ພຽງພໍຕໍ່ກັບການນຳໃຊ້ກຳລັງ (ຫຼື ນຳໃຊ້ອຸວຸດໃນກໍລະນີທີ່ສອດຄ່ອງ), ແລະ ການປະພຶດທີ່ເໝາະສົມຕໍ່ກັບຜູ້ອອກແຮງງານ ແລະ ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ; ແລະ ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ເຂົາເຈົ້າປະຕິບັດພາຍໃຕ້ກົດໝາຍທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ລູກຄ້າຈະ

ບໍ່ສະໜັບສະໜູນການນຳໃຊ້ກຳລັງໂດຍຍົກເວັ້ນໃນການນຳໃຊ້ເພື່ອຈຸດປະສົງໃນການປົກປ້ອງ ຫຼື ປ້ອງກັນທີ່ສົມສ່ວນກັບລັກສະນະຕົວຈິງ ແລະ ລະດັບຂອງຄວາມສ່ຽງ. ລູກຄ້າຈະສະໜອງກົນໄກການຮ້ອງທຸກຕໍ່ກັບຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບເພື່ອໃຫ້ແຈ້ງຂໍ້ກ້າງວິນກ່ຽວກັບການຮັກສາຄວາມປອດໄພ ແລະ ການປະຕິບັດຂອງພະນັກງານຮັກສາຄວາມປອດໄພ.

13. ລູກຄ້າຈະປະເມີນ ແລະ ບັນທຶກເອກະສານຄວາມສ່ຽງທີ່ເກີດຈາກການນຳໃຊ້ພະນັກງານປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບຂອງລັດທີ່ຖືກສົ່ງໄປສະໜອງການບໍລິການປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບຢູ່ທີ່ສະຖານທີ່ຕັ້ງຂອງໂຄງການ. ລູກຄ້າຈະຮັບປະກັນວ່າພະນັກງານປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບຂອງລັດຈະຕ້ອງ ປະ ພຶດຕິນໃນລັກສະນະທີ່ສອດຄ່ອງກັບວັກທີ 12 ຂ້າງເທິງນີ້ ແລະ ຊຸກຍູ້ໃຫ້ອົງການລັດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຕ້ອງເປີດເຜີຍໃຫ້ສັງຄົມຮູ້ກ່ຽວກັບລະບົບການຈັດຕັ້ງການຮັກສາຄວາມສະຫງົບຢູ່ທີ່ບັນດາຕົກອາຄານຂອງລູກຄ້າບົນພື້ນຖານບໍ່ຂັດກັບຂໍ້ກ້າງວິນດ້ານການຮັກສາຄວາມສະຫງົບ.

14. ລູກຄ້າຈະພິຈາລະນາ ແລະ ໃນກໍລະນີທີ່ເໝາະສົມສືບສວນສອບສວນທຸກການກ່າວຫາກ່ຽວກັບການກະທຳທີ່ຜິດກົດໝາຍ ຫຼື ທາລຸນນະກຳຂອງພະນັກງານປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ, ດຳເນີນການ (ຫຼື ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ຝ່າຍທີ່ກ່ຽວຂ້ອງດຳເນີນການ) ເພື່ອສະກັດກັ້ນບໍ່ໃຫ້ເກີດຂຶ້ນອີກ, ແລະ ລາຍງານການກະທຳທີ່ຜິດກົດໝາຍ ຫຼື ທາລຸນນະກຳໃຫ້ອຳນາດການປົກຄອງໄດ້ຮັບຮູ້.

³ ລວມທັງວິທີປະຕິບັດທີ່ສອດຄ່ອງກັບຫຼັກປະຕິບັດຂອງອົງການສະຫະປະຊາຊາດສຳລັບເຈົ້າໜ້າທີ່ບັງຄັບໃຊ້ກົດໝາຍ ແລະ ຫຼັກການພື້ນຖານຂອງ UN ວ່າດ້ວຍການນຳໃຊ້ກຳລັງ ແລະ ອາວຸດຂອງເຈົ້າໜ້າທີ່ບັງຄັບໃຊ້ກົດໝາຍ.

² ນ້ຳຈືດແມ່ນຕົວຢ່າງອື່ນໜຶ່ງຂອງບໍລິການລະບົບນິເວດ.

ການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ແລະ ການຍົກຍ້າຍ ປະຊາຊົນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈ

ພາກສະເໜີ

1. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 5 ຮັບຮູ້ວ່າການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ແລະ ການຈຳກັດຕໍ່ການນຳໃຊ້ທີ່ດິນເຊິ່ງພົວພັນກັບໂຄງການນັ້ນສາມາດສົ່ງຜົນກະທົບທາງລົບຫຼາຍຢ່າງຕໍ່ຊຸມຊົນ ແລະ ປະຊາຊົນທີ່ນຳໃຊ້ທີ່ດິນກ່ຽວຂ້ອງດັ່ງກ່າວ. ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນປະຊາຊົນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈໝາຍເຖິງທັງສອງກໍລະນີດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້: ການຍົກຍ້າຍທາງກາຍະພາກ (ການຈັດສັນທີ່ຢູ່ອາໄສຄົນໃໝ່ ແລະ ການສູນເສຍທີ່ຢູ່ອາໄສເດີມ) ໄປຈົນເຖິງກໍລະນີການຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດ (ການສູນເສຍຊັບສິນ ຫຼື ການສູນເສຍການເຂົ້າເຖິງຊັບສິນທີ່ນຳໄປສູ່ການສູນເສຍລາຍໄດ້ ຫຼື ຮູບການອື່ນໆຂອງການຫາລ້ຽງຊີບ¹) ອັນເປັນຜົນເນື່ອງມາຈາກການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ² ແລະ/ຫຼື ການຈຳກັດຕໍ່ການນຳໃຊ້ທີ່ດິນເຊິ່ງພົວພັນກັບໂຄງການ. ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນປະຊາຊົນຈະຖືວ່າ ເປັນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແບບບໍ່ສະໝັກໃຈໃນກໍລະນີທີ່ປະຊາຊົນ ຫຼື ຊຸມຊົນທີ່ຖືກກະທົບບໍ່ມີສິດທິຈະປະຕິເສດການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ຫຼື ການຈຳກັດຕໍ່ການນຳໃຊ້ທີ່ດິນອັນເປັນຜົນເຮັດໃຫ້ມີການຍົກຍ້າຍທາງກາຍະພາກ ຫຼື ການຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດ. ການຍົກຍ້າຍປະຊາຊົນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈເກີດຂຶ້ນໃນກໍລະນີ (i) ມີການເວນຄືນທີ່ດິນທີ່ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ ຫຼື ການຈຳກັດແບບຊົ່ວຄາວ ຫຼື ຖາວອນຕໍ່ສິດນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ແລະ ການເຈລະຕາຍົກຍ້າຍເຊິ່ງຜູ້ຊື້ສາມາດນຳໃຊ້ມາດຕະການເວນຄືນທີ່ດິນ ຫຼື ວາງຂໍ້ກຳນົດທາງກົດໝາຍຕໍ່ສິດນຳໃຊ້ທີ່ດິນຖ້າການເຈລະຕາຍເພື່ອໃຫ້ຜູ້ຂາຍຍອມຍົກຍ້າຍຫາກບໍ່ປະສົບຜົນສຳເລັດ.

¹ ຄຳວ່າ “ການຫາລ້ຽງຊີບ” ໝາຍເຖິງວິທີການໃນຂອບເຂດກ້ວາງຂວາງທັບຸກຄົນ, ຄອບຄົວແລະຊຸມຊົນນຳໃຊ້ເພື່ອຫາລ້ຽງຊີບ ເຊັ່ນ: ລາຍໄດ້ທີ່ເປັນເງິນເດືອນ, ການຜະລິດກະສິກຳ, ການຫາປາ, ການຫາອາຫານແລະເກັບເຄື່ອງປາຂອງດັງ, ການຫາລ້ຽງຊີບບັນເພີນການນຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ, ການຂາຍເລັກນ້ອຍໆ, ແລະ ການເອົາຜົນຜະລິດແລກປ່ຽນກັນ.
² ການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ລວມເອົາທັງກໍລະນີຊື້ສິດນຳໃຊ້ທີ່ດິນຂາດຕົວ ແລະ ການໄດ້ມາຂອງສິດໃນການເຂົ້າເຖິງເຊັ່ນ: ສິດຜ່ານດິນຜູ້ອື່ນເພື່ອເຂົ້າເຖິງທີ່ດິນຂອງຕົນ ຫຼື ສິດດິນ ຫາງເຂົ້າ.

2. ເວັ້ນເສຍແຕ່ມີການຄຸ້ມຄອງຢ່າງຖືກຕ້ອງ, ການຍົກຍ້າຍປະຊາຊົນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈອາດຈະເປັນຜົນນຳໄປສູ່ການເຮັດໃຫ້ຊຸມຊົນ ແລະ ປະຊາຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຕ້ອງປະເຊີນກັບຄວາມຫຍຸ້ງຍາກລຳບາກ ແລະ ຄວາມທຸກຍາກໃນໄລຍະຍາວ ກໍຄືຜົນກະທົບທາງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ຜົນກະທົບທາງລົບດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງຄົມໃນເຂດທີ່ເຂົາເຈົ້າຖືກຍົກຍ້າຍຈັດສັນໄປຢູ່ໃໝ່. ດ້ວຍເຫດຜົນເຫຼົ່ານີ້, ຈິ່ງຄວນຫຼີກເວັ້ນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນປະຊາຊົນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈ. ຢ່າງໃດກໍດີ, ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນປະຊາຊົນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈໄດ້ ແມ່ນຄວນກະທຳໃນລັກສະນະຈຳກັດ ແລະ ມີການວາງແຜນ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະການທີ່ເໝາະສົມ ເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບໃນທາງລົບທີ່ຈະເກີດຕໍ່ກັບປະຊາຊົນທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍຈັດສັນ ແລະ ຊຸມຊົນເຈົ້າພາບ³. ລັດຖະບານມີບົດບາດເປັນໃຈກາງໃນຂະບວນການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນເຊິ່ງລວມເອົາການກຳນົດອັດຕາຄ່າຊົດເຊີຍ ເພາະສະນັ້ນລັດຖະບານຈະເປັນບຸກຄົນທີ່ສາມາດສຳຄັນໃນຫຼັກກຼາຍສະພາບການ. ປະສົບການທີ່ຜ່ານມາສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າການເຂົ້າມີສ່ວນຮ່ວມໂດຍກົງຂອງຜູ້ພັດທະນາໂຄງການໃນກິດຈະກຳການຍົກຍ້າຍຈັດສັນປະຊາຊົນສາມາດເຮັດໃຫ້ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບັນດາກິດຈະກຳຕ່າງໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ ກໍຄືການນຳສະເໜີວິທີການຕ່າງໆທີ່ເປັນນະວັດຕະກຳໃໝ່ເພື່ອປັບປຸງຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນຜູ້ທີ່ຖືກກະທົບຈາກການຍົກຍ້າຍໄດ້ໃນລັກສະນະທີ່ປະຢັດ, ມີປະສິດທິພາບ ແລະ ວ່ອງໄວ.

³ ຊຸມຊົນເຈົ້າພາບແມ່ນຊຸມຊົນທີ່ຮັບເອົາຜູ້ທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍເຂົ້າມາອາໄສຢູ່ນຳ.

3. ເພື່ອຫຼີກເວັ້ນການເວນຄືນທີ່ດິນ ແລະ ຕັດບັນຫາຄວາມຈຳເປັນທີ່ຕ້ອງໃຊ້ອຳນາດການປົກຄອງລັດເພື່ອຈັດຕັ້ງປະຕິບັດການຍົກຍ້າຍ, ຊຸກຍູ້ໃຫ້ລູກຄ້ານຳໃຊ້ຮູບການເຈລະຕາຍົກຍ້າຍຈັດສັນທີ່ຕອບສະໜອງໄດ້ຕາມບັນດາເງື່ອນໄຂຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ ເຖິງວ່າເຂົາເຈົ້າຈະມີວິທີການທາງກົດໝາຍເພື່ອເອົາທີ່ດິນໂດຍປາສະຈາກຄວາມຍິນຍອມຂອງຜູ້ຂາຍກໍຕາມ.

ວັດຖຸປະສົງ

- ເພື່ອຫຼີກເວັ້ນ ແລະ ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນໄດ້ ແມ່ນໃຫ້ຈຳກັດການຍົກຍ້າຍຈັດສັນໂດຍການສຶກສາເບິ່ງບັນດາການອອກແບບໂຄງການທີ່ເປັນທາງເລືອກ.
- ເພື່ອຫຼີກເວັ້ນການບັງຄັບໃຫ້ອອກຈາກທີ່ດິນ.
- ເພື່ອຄາດກະ ແລະ ຫຼີກເວັ້ນ ຫຼື ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນໄດ້ແມ່ນໃຫ້ຈຳກັດຜົນກະທົບທາງລົບດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງຄົມທີ່ເກີດຈາກການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ຫຼື ຂໍ້ຈຳກັດຕໍ່ສິດການນຳໃຊ້ທີ່ດິນດ້ວຍ (i) ການສະໜອງຄ່າຊົດເຊີຍໃຫ້ການສູນເສຍຊັບສິນຕາມມູນຄ່າທິດແທນ⁴ ແລະ (ii) ການຮັບປະກັນວ່າກິດຈະກຳຕ່າງໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບການຍົກຍ້າຍແມ່ນໄດ້ຮັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດດ້ວຍການເຜີຍແຜ່ຂໍ້ມູນຂ່າວສານຢ່າງເໝາະສົມ, ການຂໍຄຳປຶກສາ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ທີ່ຖືກກະທົບໂດຍໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນ ເປັນຢ່າງດີ.
- ເພື່ອປັບປຸງ ຫຼື ປົວແປງການຫາລ້ຽງຊີບ ແລະ ມາດຕະຖານການດຳລົງຊີວິດຂອງຜູ້ທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍ.
- ເພື່ອປັບປຸງເງື່ອນໄຂການດຳລົງຊີວິດໃຫ້ຜູ້ທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍທາງກາຍະພາກຜ່ານການສະໜອງທີ່ຢູ່ອາໄສຢ່າງພຽງພໍເຊິ່ງມີການຄ້ຳປະກັນສິດນຳໃຊ້ທີ່ດິນ⁵ ໃນເຂດຍົກຍ້າຍຈັດສັນ.

⁴ ມູນຄ່າທິດແທນຖືກກຳນົດວ່າເປັນມູນຄ່າຂອງຊັບສິນຕາມມູນຄ່າໃນຕະຫຼາດບວກກັບຄ່າທຸລະກຳ. ໃນການນຳໃຊ້ວິທີການປະເມີນມູນຄ່າແບບນີ້, ການຫາຄ່າຫຼັຽມຂອງໂຄງສ້າງ ແລະ ຊັບສິນແມ່ນບໍ່ຄວນຖືກພິຈາລະນາລວມເຂົ້າ. ມູນຄ່າຕາມຕະຫຼາດຖືກກຳນົດວ່າເປັນມູນຄ່າທີ່ຕ້ອງການໃຫ້ຊຸມຊົນ ແລະ ບຸກຄົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບສາມາດທິດແທນ ຊັບສິນທີ່ສູນເສຍໄປດ້ວຍຊັບສິນທີ່ມີມູນຄ່າຄ້າຍຄືກັນ. ວິທີການປະເມີນມູນຄ່າສຳລັບການກຳນົດມູນຄ່າທິດແທນຄວນຖືກບັນທຶກເປັນເອກະສານ ແລະ ລວມເຂົ້າໃນແຜນຍົກຍ້າຍຈັດສັນ ແລະ/ຫຼື ແຜນປົວແປງຊີວິດການເປັນຢູ່ (ສຳລັບລາຍລະອຽດໃຫ້ເບິ່ງຢູ່ວັກທີ 18 ແລະ 25).

⁵ ການຄ້ຳປະກັນກຳມະສິດທີ່ດິນໝາຍເຖິງບຸກຄົນ ຫຼື ຊຸມຊົນທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍໄດ້ຮັບການຍົກຍ້າຍເຂົ້າໃນເຂດທີ່ເຂົາເຈົ້າສາມາດຄອບຄອງທີ່ດິນໄດ້ຢ່າງຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ ແລະ ເຂົາເຈົ້າໄດ້ຮັບການປົກປ້ອງຈາກຄວາມສ່ຽງເກີດ ການບັງຄັບໃຫ້ອອກຈາກທີ່ດິນ.

ຂອບເຂດການນຳໃຊ້

4. ຄວາມສາມາດໃນການນຳໃຊ້ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ ແມ່ນຖືກກຳນົດໄວ້ໃນໄລຍະການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງ ດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດຈະກຳຕ່າງໆທີ່ຈຳເປັນເພື່ອຕອບສະໜອງໃຫ້ໄດ້ຕາມເງື່ອນໄຂຕ່າງໆຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ແມ່ນຖືກຄຸ້ມຄອງຜ່ານລະບົບຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂອງລູກຄ້າ, ເຊິ່ງບັນດາອົງປະກອບຕ່າງໆແມ່ນຖືກກຳນົດໄວ້ໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 1.

5. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ນຳໃຊ້ຕໍ່ການຍົກຍ້າຍທາງກາຍະພາກ ແລະ/ຫຼື ທາງເສດຖະກິດອັນເປັນຜົນເນື່ອງມາຈາກບັນດາປະເພດ ຕ່າງໆຂອງທຸລະກຳທີ່ພົວພັນກັບທີ່ດິນຄືດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

- ສິດຕໍ່ທີ່ດິນ ຫຼື ສິດນຳໃຊ້ທີ່ດິນທີ່ໄດ້ມາຜ່ານການເວນຄືນທີ່ດິນ ຫຼື ຂັ້ນຕອນການດຳເນີນການອື່ນໆທີ່ເປັນພາກບັງຄັບຕາມລະບົບກົດໝາຍຂອງປະເທດເຈົ້າພາບ;
- ສິດຕໍ່ທີ່ດິນ ຫຼື ສິດນຳໃຊ້ທີ່ດິນຜ່ານການເຈລະຕາຍຍົກຍ້າຍກັບເຈົ້າຂອງທີ່ດິນ ຫຼື ຜູ້ທີ່ມີສິດທາງກົດໝາຍຕໍ່ທີ່ດິນຖ້າຫາກບໍ່ປະສົບຜົນສະເລັດໃນການບັນລຸຂໍ້ຕົກລົງໃນການຍົກຍ້າຍແມ່ນອາດເປັນຜົນນຳໄປສູ່ການເວນຄືນທີ່ດິນ ຫຼື ຂັ້ນຕອນການດຳເນີນການອື່ນໆທີ່ເປັນພາກບັງຄັບທາງກົດໝາຍ.⁶
- ສະພາບເງື່ອນໄຂຂອງໂຄງການໃນກໍລະນີທີ່ມີການກຳນົດຂໍ້ຈຳກັດແບບບໍ່ສະໝັກໃຈຕໍ່ການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ແລະ ການເຂົ້າເຖິງຊັບພະຍາກອນ ເຊິ່ງເຂົາເຈົ້າມີສິດນຳໃຊ້ຕາມປະເພນີ ແລະ ສິດນຳໃຊ້ຂອງເຂົາເຈົ້າຖືກຮັບຮູ້;⁷ ຫຼື
- ສະພາບຂອງໂຄງການທີ່ຈຳເປັນຕ້ອງໄດ້ຍົກຍ້າຍຄົນທີ່ຈັບຈອງດິນທີ່ບໍ່ເປັນທາງການ, ບໍ່ມີສິດນຳໃຊ້ຕາມປະເພນີ, ບໍ່ມີສິດນຳໃຊ້ອື່ນທີ່ເປັນທີ່ຮັບຮູ້ອອກ⁸;

⁶ ສິ່ງດັ່ງກ່າວຍັງນຳໃຊ້ກັບສິດຕາມປະເພນີ ທີ່ຖືກຮັບຮູ້ ຫຼື ສາມາດຮັບຮູ້ພາຍໃຕ້ກົດໝາຍຂອງປະເທດເຈົ້າພາບ. ການເຈລະຕາຍອາດຈະຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂດຍລັດຖະບານ ຫຼື ໂດຍບໍ່ ລິສິດ (ບາງກໍລະນີໃນຖານະເປັນຕົວແທນຂອງລັດຖະບານ).

⁷ ພາຍໃຕ້ສະພາບການດັ່ງກ່າວ, ພົບເລື້ອຍໆວ່າ: ຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບບໍ່ມີກຳມະສິດເປັນເຈົ້າຂອງທີ່ຖືກຮັບຮູ້ທາງການ ເຊິ່ງອາດຈະລວມເອົາສິ່ງແວດລ້ອມນຳຈັດ ແລະ ນ້ຳທະເລ. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ອາດຈະນຳໃຊ້ເມື່ອເຂດຊີວະນາໆພັນທີ່ພົວພັນກັບໂຄງການ ຫຼື ເຂດກິນຊົມທີ່ຖືກກຳນົດຕາມກົດໝາຍລະບົບໄວ້ແຕ່ລູກຄ້າບໍ່ໄດ້ເອົາເຂດດັ່ງກ່າວ.

⁸ ໃນຂະນະທີ່ຄົນຈຳນວນໜຶ່ງບໍ່ມີສິດໃນທີ່ດິນທີ່ເຂົາເຈົ້າຈັບຈອງຢູ່, ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ຕ້ອງການໃຫ້ເກັບຮັກສາ, ປ່ຽນແທນ, ຫຼື ຊົດເຊີຍຊັບສິນທີ່ບໍ່ແມ່ນທີ່ດິນ; ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນຈະຕ້ອງໄດ້ຖືກດຳເນີນໃນຮູບການທີ່ມີຄວາມໝັ້ນຄົງຂອງກຳມະສິດເປັນເຈົ້າຂອງທີ່ດິນ; ແລະ ຊີວິດການເປັນຢູ່ທີ່ໄດ້ສູນເສຍໄປມີການສ້າງຄືນໃໝ່.

26. ຖ້າການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ຫຼື ການຈໍາກັດຕໍ່ສິດການນໍາໃຊ້ທີ່ດິນເປັນຜົນນໍາໄປສູ່ການຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດທີ່ຖືກກໍານົດວ່າເປັນການສູນເສຍຊັບສິນ ແລະ/ຫຼື ວິທີການຫາລ້ຽງຊີບໂດຍບໍ່ກ່ຽວກັບວ່າ: ຜູ້ຖືກກະທົບຖືກຕ້ອງຍົກຍ້າຍທາງກາຍະພາບ ຫຼື ບໍ່, ລູກຄ້າຈະຕ້ອງຕອບສະໜອງຕາມເງື່ອນໄຂຕ່າງໆທີ່ສາມາດນໍາໃຊ້ໄດ້ໃນວັກທີ 27-29 ຂ້າງລຸ່ມນີ້.

27. ຜູ້ທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດທີ່ປະເຊີນກັບການສູນເສຍຊັບສິນ ຫຼື ການເຂົ້າເຖິງຊັບສິນຈະຕ້ອງໄດ້ຮັບການຊົດເຊີຍສໍາລັບການສູນເສຍດັ່ງກ່າວຕາມມູນຄ່າທົດແທນເຕັມ.

- ກໍລະນີທີ່ການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ຫຼື ການຈໍາກັດຕໍ່ການນໍາໃຊ້ທີ່ດິນຫາກສົ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ໂຄງສ້າງທາງທຸລະກິດ, ເຈົ້າຂອງທຸລະກິດທີ່ຖືກກະທົບຈະໄດ້ຮັບການຊົດເຊີຍໃນມູນຄ່າການດໍາເນີນທຸລະກິດຂອງຕົນຢູ່ບ່ອນອື່ນ, ໄດ້ຮັບການຊົດເຊີຍການສູນເສຍລາຍໄດ້ສຸດທິໃນໄລຍະຂ້າມຜ່ານ, ແລະ ມູນຄ່າການເຄື່ອນຍ້າຍແລະການຕິດຕັ້ງຄືນຂອງໂຮງຈັກໂຮງງານ, ເຄື່ອງກົນຈັກ ແລະ ອຸປະກອນອື່ນໆ.
- ກໍລະນີຜູ້ຖືກກະທົບມີສິດທີ່ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍທີ່ດິນ ເຊິ່ງກົດໝາຍພາຍໃນຮັບຮູ້ ຫຼື ສາມາດຮັບຮູ້ (ລະອຽດເບິ່ງວັກ 17 (i) ແລະ (ii)), ທີ່ດິນທົດແທນ (ຕ.ຢ:ສະຖານທີ່ຕັ້ງຂອງບ່ອນຜະລິດກະສິ ກໍາ ຫຼື ບ່ອນເຮັດທຸລະກິດ) ທີ່ມີມູນຄ່າເທົ່າກັນ ຫຼື ສູງກ່ວາ ຈະຕ້ອງຖືກສະໜອງໃຫ້ ຫຼື ຕາມຄວາມເໝາະສົມຕ້ອງຊົດເຊີຍເປັນເງິນສົດຕາມມູນຄ່າທົດແທນເຕັມ.
- ຜູ້ທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດທີ່ບໍ່ສາມາດທວງສິດຕາມກົດໝາຍທີ່ດິນ (ລະອຽດເບິ່ງວັກ 17 (iii)) ແມ່ນຈະໄດ້ຮັບການຊົດເຊີຍຕາມມູນຄ່າຂອງຊັບສິນທີ່ສູນເສຍແທນທີ່ຈະເອົາຕາມມູນຄ່າຂອງທີ່ດິນ (ເຊັ່ນ: ພືດຜົນລະປູກ, ພື້ນຖານໂຄງລ່າງຊົນລະປະທານ ແລະ ການປັບປຸງອື່ນໆທີ່ໄດ້ເຮັດຢູ່ໃນຕອນດິນດັ່ງກ່າວ) ຕາມມູນຄ່າທົດແທນເຕັມ. ລູກຄ້າບໍ່ຕ້ອງຊົດເຊີຍ ຫຼື ຊ່ວຍເຫຼືອຜູ້ສວຍໂອກາດເຂົ້າມາຕັ້ງຖິ່ນຖານທີ່ບຸກລຸກເອົາດິນທຶນອນໃນເຂດສະຖານທີ່ຕັ້ງຂອງໂຄງການພາຍຫຼັງວັນທີ່ໝົດສິດຄົບເງື່ອນໄຂໄດ້ຮັບການຊົດເຊີຍ.

28. ນອກຈາກການຊົດເຊີຍສໍາລັບການສູນເສຍຊັບສິນແລ້ວ (ຖ້າມີ) ຕາມເງື່ອນໄຂທີ່ມີພາຍໃຕ້ວັກ 27, ຜູ້ທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດ ເຊິ່ງລະດັບການຫາລ້ຽງຊີບ ຫຼື ລາຍໄດ້ຂອງເຂົາເຈົ້າຖືກກະທົບໃນທາງລົບແມ່ນຈະໄດ້ຮັບການສະໜອງໂອກາດເພື່ອປັບປຸງ ຫຼື ຢ່າງໜ້ອຍ

ສຸດຮັກສາຄວາມສາມາດໃນການຫາລາຍໄດ້ຂອງເຂົາເຈົ້າ, ລະດັບການຜະລິດແລະມາດຕະຖານການດໍາລົງຊີວິດຂອງເຂົາເຈົ້າ:

- ສໍາລັບຜູ້ທີ່ມີການຫາລ້ຽງຊີບບົນພື້ນຖານການນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ, ຄວນຈະໄດ້ຮັບການສະໜອງທີ່ດິນທົດແທນທີ່ມີທ່າແຮງໃນການ ຜະລິດ, ມີຂໍ້ໄດ້ປຽບທາງສະຖານທີ່ຕັ້ງ ແລະ ປັດໄຈອື່ນໆ ຢ່າງໜ້ອຍທຽບເທົ່າກັບທີ່ດິນທີ່ຖືກສູນເສຍເປັນບູລິມະສິດ.
- ສໍາລັບຜູ້ທີ່ມີການຫາລ້ຽງຊີບຢູ່ບົນພື້ນຖານການເພິ່ງພາຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດ ແລະ ການທີ່ໂຄງການຈໍາກັດການເຂົ້າເຖິງ ຊັບພະຍາກອນດັ່ງກ່າວຕາມທີ່ສິນທະນາໃນວັກ 5, ແມ່ນຈະມີການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະການເພື່ອສືບຕໍ່ອະນຸຍາດໃຫ້ເຂົາເຈົ້າ ເຂົ້າເຖິງຊັບພະຍາກອນທີ່ຖືກກະທົບ ຫຼື ສະໜອງການເຂົ້າເຖິງຊັບພະຍາກອນທາງເລືອກທີ່ມີທ່າແຮງໃນການຫາ ລ້ຽງຊີບແລະຄວາມສາມາດໃນການເຂົ້າເຖິງເທົ່າທຽມກັນ. ຕາມທີ່ເຫັນວ່າເໝາະສົມ, ການສະໜອງຜົນປະໂຫຍດ ແລະ ການຊົດເຊີຍທີ່ພົວພັນກັບການນໍາໃຊ້ຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດອາດຈະມີລັກສະນະລວມໝູ່ແທນທີ່ຈະເປັນການສະໜອງ ໃຫ້ບຸກ ຄົນ ຫຼື ຄົວເຮືອນໂດຍກົງ.
- ຖ້າສະພາບເງື່ອນໄຂ ຫາກຈໍາກັດລູກຄ້າບໍ່ໃຫ້ສາມາດສະໜອງທີ່ດິນ ຫຼື ຊັບພະຍາກອນທີ່ຄ້າຍຄືກັນຕາມທີ່ອະທິບາຍໄວ້ຂ້າງ ເທິງ, ອາດຈະຖືກສະໜອງໂອກາດສ້າງລາຍໄດ້ທີ່ເປັນທາງເລືອກໃຫ້ແທນເຊັ່ນ: ກົນໄກໃຫ້ສິນເຊື່ອ, ຝັກອົບຮົມວິຊາຊີບ ຫຼື ສົມແຮງງານ, ຊົດເຊີຍເປັນເງິນສົດ, ຫຼື ສະໜອງໂອກາດໃນການປະກອບອາຊີບ. ຢ່າງໃດກໍດີໂດຍປົກກະຕິແລ້ວການຊົດເຊີຍເປັນເງິນສົດພຽງຢ່າງດຽວແມ່ນບໍ່ພຽງພໍໃນການປົວແປງຊີວິດການເປັນຢູ່.

29. ຕາມຄວາມຈໍາເປັນ, ຄວນຈະສະໜອງການຊ່ວຍເຫຼືອໃນໄລຍະຂ້າມຜ່ານ ໃຫ້ທຸກຄົນທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດ ບົນພື້ນຖານກໍານົດເວລາທີ່ສົມເຫດສົມຜົນ ເຊິ່ງຈໍາເປັນໃນການປົວແປງຄວາມສາມາດໃນການຫາລາຍໄດ້, ລະດັບການຜະລິດ ແລະ ມາດຕະຖານການດໍາລົງຊີວິດຂອງເຂົາເຈົ້າ.

ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບຂອງພາກເອກະຊົນໃນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທີ່ຄຸ້ມຄອງໂດຍລັດຖະບານ

30. ໃນກໍລະນີການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ແລະ ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທີ່ເປັນໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບຂອງລັດຖະບານ ລູກຄ້າຈະປະສານສົມທົບກັບອົງ ການຂອງລັດທີ່ກ່ຽວ

ຂ້ອງຕາມລະດັບທີ່ອະນຸຍາດພາຍໃຕ້ອົງການດັ່ງກ່າວເພື່ອບັນລຸຕາມຜົນໄດ້ຮັບທີ່ສອດຄ່ອງກັບມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານ. ນອກຈາກນີ້, ໃນກໍລະນີທີ່ຄວາມສາມາດຂອງລັດຖະບານມີຈໍາກັດ, ລູກຄ້າຈະເຮັດບົດບາດທີ່ຕັ້ງໜ້າໃນການວາງແຜນ, ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ການຕິດຕາມກວດກາໃນລະຫວ່າງການຍົກຍ້າຍຈັດສັນດັ່ງທີ່ໄດ້ອະທິບາຍໄວ້ຂ້າງລຸ່ມນີ້.

31. ໃນກໍລະນີຂອງການໄດ້ມາຂອງສິດນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ ຫຼື ການເຂົ້າເຖິງທີ່ດິນໂດຍຜ່ານວິທີການບັງຄັບ ແລະ ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທີ່ໄດ້ເຈລະຈາເຊິ່ງປະກອບມີການຍົກຍ້າຍທາງກາຍະພາບ, ລູກຄ້າຈະກໍານົດ ແລະ ອະທິບາຍ²⁴ ມາດຕະການຍົກຍ້າຍຈັດສັນຂອງລັດຖະບານ. ຖ້າຫາກມາດຕະການເຫຼົ່ານີ້ບໍ່ໄດ້ຕາມເງື່ອນໄຂທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃນມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້ (ເງື່ອນໄຂທົ່ວໄປ ແລະ ຂໍ້ກໍານົດຂອງການຍົກຍ້າຍທາງກາຍະພາບ ແລະ ການຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດຂ້າງເທິງນີ້). ລູກຄ້າຈະຕ້ອງໄດ້ເອົາເຂົ້າແຜນຍົກຍ້າຍຈັດສັນເພີ່ມເຕີມຢ່າງຕໍ່າສຸດໃຫ້ມີ (i) ການກໍານົດຄືນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ ແລະ ບັນດາຜົນກະທົບ; (ii) ລາຍລະອຽດຂອງກິດຈະກຳທີ່ມີການຄຸ້ມຄອງລວມທັງສິດທິຄວນໄດ້ຮັບຂອງຄົນທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍຈັດສັນຕາມທີ່ໄດ້ກໍານົດພາຍໃຕ້ກົດໝາຍ ແລະ ລະບຽບການແຫ່ງຊາດທີ່ ກ່ຽວຂ້ອງ; (iii) ມາດຕະການເພີ່ມເຕີມເພື່ອບັນລຸຕາມ ຂໍ້ກໍານົດໃນມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານດັ່ງທີ່ໄດ້ໃຫ້ລາຍລະອຽດໄວ້ໃນວັກທີ 19 – 29 ຕາມທີ່ໄດ້ອະນຸມັດໂດຍອົງການທີ່ຮັບຜິດຊອບ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕາຕະລາງເວລາ; ແລະ (iv) ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບທາງດ້ານການເງິນ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂອງລູກຄ້າໃນການປະຕິບັດແຜນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນເພີ່ມເຕີມ.

32. ໃນກໍລະນີຂອງໂຄງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບການຍົກຍ້າຍທາງດ້ານເສດຖະກິດພຽງຢ່າງດຽວ, ລູກຄ້າຈະກໍານົດ ແລະ ອະທິບາຍມາດຕະການທີ່ອົງການຂອງລັດທີ່ມີໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບວາງແຜນທີ່ຈະນໍາໃຊ້ເພື່ອຊົດເຊີຍໃຫ້ຊຸມຊົນ ແລະ ບຸກຄົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ. ຖ້າຫາກມາດຕະການເຫຼົ່ານີ້ບໍ່ໄດ້ຕາມເງື່ອນໄຂຂອງມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານນີ້ ລູກຄ້າຈະຕ້ອງສ້າງແຜນດໍາເນີນງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມເພື່ອສະໜັບສະໜູນເສີມໃຫ້ກິດຈະກຳຂອງລັດຖະບານ. ສິ່ງດັ່ງກ່າວອາດລວມເອົາການຊົດເຊີຍເພີ່ມເຕີມສໍາລັບຊັບສິນທີ່ຖືກສູນເສຍໄປ ແລະ ຄວາມພະຍາຍາມເພີ່ມເຕີມເພື່ອຝຶນຜູ້ຊີວິດການເປັນຢູ່ໃນກໍລະນີທີ່ມີຄວາມສອດຄ່ອງ.

²⁴ ຖ້າມີອາດຈະນໍາໃຊ້ເອກະສານຂອງລັດຖະບານເພື່ອກໍານົດມາດຕະການເຫຼົ່ານັ້ນ.

ການອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນ ທຳມະຊາດທີ່ມີຊີວິດ ແບບຍືນຍົງ

ພາກສະໜັບ

1. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 6 ຮັບຮູ້ວ່າ: ການປົກປັກຮັກສາ ແລະ ການອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ, ການຮັກສາບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດທີ່ມີຊີວິດ ແບບຍືນຍົງ ຖືເປັນພື້ນຖານຂອງການພັດທະນາແບບຍືນຍົງ. ບັນດາເງື່ອນໄຂທີ່ກຳນົດໄວ້ໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານຂໍ້ນີ້ ແມ່ນຢູ່ພາຍໃຕ້ກອບຂອງສິນທີ່ສັນຍາວ່າດ້ວຍຄວາມຫຼາກຫຼາຍດ້ານຊີວະນາໆພັນ ເຊິ່ງໄດ້ນິຍາມຄຳວ່າຊີວະນາໆພັນວ່າແມ່ນ “ຄວາມຫຼາກຫຼາຍຂອງສິ່ງທີ່ມີຊີວິດຈາກທຸກແຫຼ່ງ ເຊິ່ງລວມທັງ (ແຕ່ບໍ່ໄດ້ຈຳກັດພຽງແຕ່) ລະບົບນິເວດຂອງດິນ, ທະເລ ແລະ ບັນດາລະບົບນິເວດທາງນ້ຳອື່ນໆ ຕະຫຼອດເຖິງບັນດາຄວາມສະຫຼັບຊັບຊ້ອນທາງລະບົບນິເວດ ເຊິ່ງສິ່ງທີ່ມີຊີວິດປະກອບເປັນສ່ວນໜຶ່ງໃນນັ້ນ; ເຊິ່ງລວມເອົາຄວາມຫຼາກຫຼາຍພາຍໃນຊະນິດພັນ, ລະຫວ່າງຊະນິດພັນ ແລະ ຂອງລະບົບນິເວດຕ່າງໆ.”

2. ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ ແມ່ນຜົນປະໂຫຍດທີ່ປະຊາຊົນ ເຊິ່ງລວມທັງທຸລະກິດຕ່າງໆທີ່ໄດ້ຮັບຈາກບັນດາລະບົບນິເວດຕ່າງໆ. ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ ຖືກແບ່ງອອກເປັນສີ່ປະເພດຄື: (i) ການບໍລິການເພື່ອສະໜອງເຊິ່ງໝາຍເຖິງຜະລິດຕະພັນຕ່າງໆທີ່ປະຊາຊົນໄດ້ຮັບຈາກບັນດາລະບົບນິເວດ; (ii) ການບໍລິການທີ່ຄຸ້ມຄອງດັດສິມ ໝາຍເຖິງບັນດາຜົນປະໂຫຍດທີ່ປະຊາຊົນໄດ້ຮັບຈາກການຄຸ້ມຄອງ ດັດສິມຂະບວນການທາງລະບົບນິເວດ (iii) ການບໍລິການດ້ານວັດທະນະທຳ ໝາຍເຖິງ ບັນດາຜົນປະໂຫຍດທີ່ບໍ່ແມ່ນວັດຖຸ ທີ່ປະຊາຊົນໄດ້ຮັບຈາກບັນດາລະບົບນິເວດ; ແລະ (iv) ການບໍລິການເພື່ອຄ້າຊື່ຊ່ວຍເຫຼືອ ໝາຍເຖິງບັນດາຂະບວນການທາງທຳມະຊາດທີ່ບຳລຸງຮັກສາການບໍລິການອື່ນໆ.¹

3. ໂດຍປົກກະຕິແລ້ວ, ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດທີ່ມະນຸດໃຫ້ຄວາມສຳຄັນນັ້ນແມ່ນໄດ້ຮັບການຄ້າຂູ່ໂດຍຊີວະນາໆພັນ. ດ້ວຍເຫດນັ້ນ, ຜົນກະທົບຕໍ່ຊີວະນາໆພັນໂດຍປົກກະຕິແລ້ວ ສາມາດສົ່ງຜົນກະທົບໃນທາງລົບຕໍ່ການສະໜອງການບໍລິການຕ່າງໆຂອງລະບົບນິເວດ. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ໄດ້ເວົ້າເຖິງວິທີທີ່ລູກຄ້າຈະສາມາດຄຸ້ມຄອງແບບຍືນຍົງ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບ ຕໍ່ຊີວະນາໆພັນ ແລະ ການບໍລິການລະບົບນິເວດຕະຫຼອດໄລຍະຮອບວຽນອາຍຸຂອງໂຄງການ.

- ເພື່ອປົກປັກຮັກສາ ແລະ ອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ.
- ເພື່ອບຳລຸງຮັກສາບັນດາຜົນປະໂຫຍດຕ່າງໆຈາກການບໍລິການລະບົບນິເວດ.
- ເພື່ອສົ່ງເສີມການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດທີ່ມີຊີວິດແບບຍືນຍົງຜ່ານການຮັບຮອງເອົາແບບວິທີປະຕິບັດ ທີ່ເຊື່ອມສານຄວາມຕ້ອງການດ້ານການອະນຸລັກ ແລະ ບູລິມະສິດດ້ານການພັດທະນາ.

ຂອບເຂດການນຳໃຊ້

4. ຄວາມສາມາດໃນການນຳໃຊ້ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານຂໍ້ນີ້ ແມ່ນກຳນົດໃຫ້ນຳໃຊ້ໃນຂະບວນການກຳນົດຜົນກະທົບ ແລະ ຄວາມ ສ່ຽງທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບັນດາກິດຈະກຳທີ່

¹ ຕົວຢ່າງມີຄື: (i) ການບໍລິການເພື່ອສະໜອງ ອາດຈະລວມເອົາສະບຽງອາຫານ, ນ້ຳຈືດ, ນ້ຳ, ເສັ້ນໄຍພືດ, ພືດທີ່ເປັນຢາປິວພະຍາດ; (ii) ການບໍລິການດ້ານການຄຸ້ມຄອງດັດສິມ ອາດຈະລວມເອົາການກັ່ນຕອງນ້ຳເທິງໜ້າດິນ, ການເກັບກັກ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງດັດສິມສະພາບດິນຜ້າອາກາດ, ການປົກປ້ອງຈາກໄພອັນຕະລາຍທາງທຳມະຊາດ; (iii) ການບໍລິການດ້ານວັດທະນະທຳ ອາດຈະລວມເອົາຂອບເຂດທາງທຳມະຊາດທີ່ເປັນສະຖານທີ່ສັກສິດ ແລະ ຂົງເຂດທີ່ມີຄວາມສຳຄັນທາງດ້ານກິດຈະກຳພັກຜ່ອນ, ສັງສັນ ແລະ ຂົນຂົນຄວາມສວຍງາມ; (iv) ການບໍລິການເພື່ອຄຸ້ມຄູ່ຊ່ວຍເຫຼືອອາດຈະລວມເອົາການປະກອບເປັນດິນ, ຮອບວຽນຈຸລະສານອາຫານ, ການຜະລິດຕົ້ມຕົ້ນ.

ຈຳເປັນເພື່ອຕອບສະໜອງໃຫ້ໄດ້ຕາມບັນດາເງື່ອນໄຂຕ່າງໆຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວແມ່ນຢູ່ພາຍໃຕ້ການຄຸ້ມຄອງພາຍໃນລະບົບຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ (ESMS) ຂອງລູກຄ້າ, ບັນດາອົງປະກອບຂອງລະບົບດັ່ງກ່າວແມ່ນຖືກກຳນົດໄວ້ໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 1.

5. ບົນພື້ນຖານຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ, ບັນດາເງື່ອນໄຂຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານຂໍ້ນີ້ແມ່ນນຳໃຊ້ກັບບັນດາໂຄງການຕ່າງໆ (i) ທີ່ຕັ້ງຢູ່ໃນເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສທີ່ຖືກດັດປັບ, ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສທາງທຳມະຊາດ ແລະ ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສຈຳເປັນ; (ii) ທີ່ມີທ່າແຮງສິ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ ຫຼື ທີ່ເພິ່ງພາອາໄສບໍລິການລະບົບນິເວດ ເຊິ່ງເປັນຂົງເຂດທີ່ລູກຄ້າມີການຄວບຄຸມຄຸ້ມຄອງໂດຍກົງ ຫຼື ມີບົດບາດສູງ; ຫຼື (iii) ທີ່ລວມເອົາການຜະລິດຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດທີ່ມີຊີວິດ (ຕົວຢ່າງ: ການປູກຝັງ, ການລ້ຽງສັດ, ການປະມົງ, ການປ່າໄມ້).

ເງື່ອນໄຂ

ເງື່ອນໄຂທົ່ວໄປ

6. ຂະບວນການກຳນົດຜົນກະທົບ ແລະ ຄວາມສ່ຽງທີ່ຖືກກຳນົດໄວ້ໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 1 ຄວນພິຈາລະນາບັນດາຜົນກະທົບທາງກົງແລະທາງອ້ອມຂອງໂຄງການທີ່ມີຕໍ່ຊີວະນາໆພັນ ແລະ ບໍລິການລະບົບນິເວດ, ແລະ ກຳນົດທຸກຜົນກະທົບຕົກຄ້າງໃນລະດັບສູງ. ຂະບວນການດັ່ງກ່າວຈະພິຈາລະນາບັນດາໄພຂົ່ມຂູ່ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຕໍ່ຊີວະນາໆພັນ ແລະ ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດໂດຍສະເພາະແມ່ນສຸມໃສ່ການສູນເສຍເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສ, ການເຊື່ອມໂຊມ ແລະ ການຕັດແຍກ, ຊະນິດພັນຕ່າງໆທີ່ຖືກລຸກຄາມ, ການຂຸດຄົ້ນເກີນຄວາມສາມາດທົດແທນ, ການປ່ຽນແປງທາງຈຸທິກກະສາດ, ການສະສົມປະລິມານຂອງຈຸລະສານອາຫານ ແລະ ມົນລະພິດ. ຂະບວນການດັ່ງກ່າວຍັງພິຈາລະນາລວມເອົາບັນດາຄຳຕ່າງໆທີ່ພົວພັນກັບຊີວະນາໆພັນ ແລະ ບໍລິການລະບົບນິເວດ ຕາມຊຸມຊົນທີ່ຖືກກະທົບ ແລະ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງອື່ນໆຕາມຄວາມເໝາະສົມ. ໃນຂອດທີ່ວັກທີ 13-19 ສາມາດນຳໃຊ້ໄດ້, ລູກຄ້າຄວນພິຈາລະນາເບິ່ງບັນດາຜົນກະທົບຕ່າງໆຈາກໂຄງການຕໍ່ທົ່ວພູມມິທັດ ຫຼື ພູມມິທັດທາງທະເລທີ່ມີທ່າແຮງຖືກກະທົບ.

7. ອີງຕາມບູລິມະສິດ, ລູກຄ້າຄວນຊອກຫາວິທີຫຼີກເວັ້ນຜົນກະທົບຕໍ່ຊີວະນາໆພັນ ແລະ ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ. ຫາກບໍ່ສາມາດຫຼີກເວັ້ນຜົນກະທົບໄດ້, ຄວນຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບັນດາມາດຕະການເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບ ແລະ ພື້ນຜູ້ຊີວະນາໆພັນ ແລະ ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ. ໂດຍພິຈາລະນາຕາມຄວາມສະຫຼັບຊັບຊ້ອນໃນການຄາດຄະເນຜົນກະທົບຈາກໂຄງການຕໍ່ຊີວະນາໆພັນ ແລະ ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດໃນໄລຍະຍາວ, ລູກຄ້າຄວນຮັບຮອງເອົາການຄຸ້ມຄອງແບບປັບປ່ຽນ ເຊິ່ງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນ ຜົນກະທົບສາມາດຕອບສະໜອງໄດ້ຕາມເງື່ອນໄຂທີ່ມີການປ່ຽນແປງ ແລະ ບັນດາຜົນໄດ້ຮັບຈາກການຕິດຕາມກວດກາຕະຫຼອດໄລຍະຮອບວຽນອາຍຸຂອງໂຄງການ.

8. ໃນຂອດທີ່ວັກທີ 13-15 ສາມາດນຳໃຊ້ໄດ້, ລູກຄ້າຈະຮັກສາພະນັກງານວິຊາການທີ່ມີຄວາມສາມາດເພື່ອຊ່ວຍໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບຈາກໂຄງການ. ໃນຂອດທີ່ວັກທີ 16-19 ສາມາດນຳໃຊ້ໄດ້, ລູກຄ້າຄວນຮັກສາຊ່ຽວຊານສາກົນທີ່ມີປະສິບການເໝາະສົມໃນລະດັບພາກພື້ນເພື່ອຊ່ວຍສ້າງລະດັບຂັ້ນການຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບ ທີ່ປະຕິບັດໄດ້ຕາມມາດຕະຖານດຳເນີນງານນີ້ ແລະ ເພື່ອຊ່ວຍຍັງຍືນຍົງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບັນດາມາດຕະການຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບເຫຼົ່ານັ້ນ.

ການປົກປັກຮັກສາ ແລະ ການອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ

9. ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສ ຖືກນິຍາມວ່າເປັນ: ເຂດດິນ, ນ້ຳຈືດ ຫຼື ຫົວໜ່ວຍພູມສາດຂອງນ້ຳທະເລ ຫຼື ທາງອາກາດທີ່ສະໜັບສະໜູນຄ້າຂູ່ການລວມຕົວຂອງສິ່ງທີ່ມີຊີວິດ ແລະ ການປະຕິສຳພັນລະຫວ່າງສິ່ງທີ່ມີຊີວິດກັບສິ່ງແວດລ້ອມທີ່ບໍ່ມີຊີວິດ. ເພື່ອຮັບໃຊ້ຈຸດປະສົງຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້, ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສ ຖືກແບ່ງອອກເປັນເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສທີ່ຖືກດັດປັບ, ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສຕາມທຳມະຊາດ ແລະ ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສຈຳເປັນ. ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສຈຳເປັນແມ່ນກຸ່ມອ່ອຍຂອງເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສທີ່ຖືກດັດປັບ ຫຼື ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສຕາມທຳມະຊາດ.

10. ເພື່ອປົກປັກຮັກສາ ແລະ ອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ, ລະດັບຂັ້ນຂອງການຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບຂອງໂຄງການລວມເອົາລະບົບການຊິດເຊີຍດ້ານຊີວະນາໆພັນ ທີ່ຖືກກະທົບເຊິ່ງອາດຈະພິຈາລະນາຈັດຕັ້ງປະຕິບັດສະເພາະ

28. ໃນກໍລະນີທີ່ມີມາດຕະຖານສອດຄ່ອງ ແລະ ມີຄວາມໝ້າເຊື່ອຖືແຕ່ລູກຄ້າຍັງບໍ່ທັນໄດ້ຮັບການຢັ້ງຢືນ ຫຼື ການອອກໃບຢັ້ງຢືນ ທີ່ເປັນເອກະລາດຕໍ່ມາດຕະຖານ ດັ່ງກ່າວ, ລູກຄ້າຈະຕ້ອງເຮັດການປະເມີນກ່ອນການຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດເພື່ອເບິ່ງຄວາມສອດຄ່ອງຂອງມາດຕະຖານ ດັ່ງກ່າວກັບ (ບັນດາ) ມາດຕະຖານທີ່ສາມາດນໍາໃຊ້ ແລະ ດໍາເນີນການເພື່ອໃຫ້ໄດ້ຮັບການຢັ້ງຢືນ ຫຼື ໃບຢັ້ງ ຢືນພາຍໃນກໍານົດເວລາທີ່ເໝາະສົມ.

29. ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ມີມາດຕະຖານສອດຄ່ອງ ແລະ ມີຄວາມໝ້າເຊື່ອຖືໃນລະດັບສາກົນ, ພາກພື້ນ ຫຼື ລະດັບ ຊາດສໍາລັບຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດທີ່ມີຊີວິດ ສະເພາະໃດໜຶ່ງໃນປະເທດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, ລູກຄ້າ ຈະຕ້ອງ:

- ໃຫ້ຄໍາໝັ້ນສັນຍາຕໍ່ການນໍາໃຊ້ຫຼັກການດໍາເນີນ ງານ, ແບບວິທີການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ເຕັກໂນໂລຊີທີ່ ດີໃນລະດັບສາກົນສໍາລັບຂະແໜງ ຫຼື ອຸດສາຫະກໍາ ຂອງຕົນ; ແລະ
- ມີສ່ວນຮ່ວມແລະສະໜັບສະໜູນຢ່າງຫ້າວຫັນຕໍ່ ການສ້າງມາດຕະຖານລະດັບຊາດຕາມທີ່ເຫັນວ່າ ສອດຄ່ອງ ເຊິ່ງລວມທັງການສຶກ ສາຕ່າງໆທີ່ຈະ ປະກອບສ່ວນໃສ່ການກໍານົດແລະການສາທິດໃຫ້ ເຫັນເຖິງແບບວິທີການຄຸ້ມຄອງທີ່ຍືນຍົງ.

ຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງ

30. ໃນກໍລະນີທີ່ລູກຄ້າຊື້ການຜະລິດຕົ້ນຕໍ (ໂດຍສະ ເພາະຜະລິດຕະພັນທີ່ເປັນອາຫານ ແລະ ເສັ້ນໂຍພິດ ແຕ່ບໍ່ໄດ້ຈໍາກັດແຕ່ພຽງເທົ່ານີ້) ເຊິ່ງເປັນທີ່ຮູ້ກັນວ່າ ຖືກ ຜະລິດຂຶ້ນໃນເຂດໃດໜຶ່ງທີ່ມີຄວາມສ່ຽງເກີດການປ່ຽນ ແປງສູງຕໍ່ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສຕາມທໍາມະຊາດ ແລະ/ຫຼື ເຂດ ທີ່ຢູ່ອາໄສສໍາຄັນ, ລູກຄ້າຈະຕ້ອງໄດ້ຮັບຮອງເອົາລະບົບ ແລະ ວິທີການຢັ້ງຢືນເພື່ອເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງລະບົບຄຸ້ມ ຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂອງລູກຄ້າເພື່ອ ປະເມີນຜູ້ສະໜອງຕົນຕໍ່.²¹ ລະບົບແລະວິທີການຢັ້ງ ຢືນຈະ (i) ກໍານົດແຫຼ່ງທີ່ມາຂອງຜະລິດຕະພັນ ແລະ ປະເພດເຂດທີ່ປູກຜະລິດຕະພັນດັ່ງກ່າວ; (ii) ຊ່ວຍໃນ ການທົບທວນຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງຜະຕົ້ນຕໍຂອງລູກ ຄ້າຕໍ່ເນື່ອງ; (iii) ຈໍາກັດການຈັດຊື້-ຈັດຈ້າງໄວ້ແຕ່ກັບ

ຜູ້ສະໜອງຕົ້ນຕໍທີ່ສາມາດສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າເຂົາເຈົ້າ ບໍ່ໄດ້ປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການປ່ຽນແປງຄັ້ງໃຫຍ່ຕໍ່ເຂດ ທີ່ຢູ່ອາໄສຕາມທໍາມະຊາດ ແລະ/ຫຼື ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສ ຈໍາເປັນ (ເຊິ່ງອາດຈະ ສາມາດສາທິດໃຫ້ເຫັນໄດ້ໂດຍ ການສະໜອງຜະລິດຕະພັນທີ່ມີໃບຢັ້ງຢືນ, ຫຼື ຄວາມ ຄືບໜ້າໃນການໄດ້ຮັບການຢັ້ງຢືນ ຫຼື ໃບຢັ້ງຢືນ ພາຍໃນ ລະບົບທີ່ມີຄວາມໝ້າເຊື່ອຖືສໍາລັບຜະລິດຕະພັນບາງຈໍາ ນວນ ແລະ/ຫຼື ສະຖານທີ່ຕັ້ງ); ແລະ (iv) ຕາມທີ່ເຫັນວ່າ ເໝາະສົມ, ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ມີມາດຕະການເພື່ອຫັນປ່ຽນ ຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງຕົ້ນຕໍຂອງລູກຄ້າຕາມໄລຍະເວລາ ໄປສູ່ຜູ້ສະໜອງອື່ນທີ່ສາມາດສາ ທິດເຫັນໄດ້ວ່າເຂົາເຈົ້າ ບໍ່ໄດ້ສ້າງຜົນກະທົບທາງລົບໃນລະດັບສູງຕໍ່ເຂດດັ່ງກ່າວ. ຄວາມສາມາດຂອງລູກຄ້າໃນການແກ້ໄຂບັນດາຄວາມ ສ່ຽງເຫຼົ່ານີ້ໃຫ້ໄດ້ຢ່າງຄົບຖ້ວນແມ່ນຂຶ້ນກັບລະດັບການ ຄວບຄຸມ-ຄຸ້ມຄອງ ຫຼື ບົດບາດອິດທິພົນຂອງລູກຄ້າທີ່ ມີຕໍ່ຜູ້ສະໜອງຕົ້ນຕໍຂອງເຂົາເຈົ້າ.

ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 7 ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ

ພາກສະເໜີ

1. ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ 7 ຮັບຮູ້ວ່າ: ຊົນເຜົ່າ ພື້ນເມືອງເປັນກຸ່ມສັງຄົມທີ່ມີເອກະລັກສະເພາະເຊິ່ງແຕກ ຕ່າງຈາກບັນດາກຸ່ມຄົນຫຼັກທີ່ເປັນສ່ວນປະກອບໃນສັງຄົມ ຂອງຊາດ ແລະ ໂດຍປົກກະຕິແລ້ວ ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ ເປັນກຸ່ມປະຊາກອນທີ່ໂດດດ່ຽວ ຫຼາຍສຸດ ແລະ ບໍ່ສາມາດ ປົກປ້ອງຕົນເອງໄດ້. ໃນຫຼາຍກໍລະນີ, ສະຖານະພາບທາງ ດ້ານເສດຖະກິດ, ສັງຄົມ ແລະ ກິດໝາຍຂອງເຂົາເຈົ້າ ຈໍາກັດຄວາມສາມາດຂອງເຂົາເຈົ້າໃນການປົກປ້ອງສິດທິ ຕ່າງໆຂອງຕົນ, ແລະ ຜົນປະໂຫຍດຂອງຕົນ, ຕະຫຼອດ ເຖິງຊັບພະຍາກອນທີ່ດິນ, ຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດ ແລະ ຊັບພະຍາກອນທາງດ້ານວັດທະນະທໍາ; ແລະ ອາດ ຈະຈໍາກັດຄວາມສາມາດຂອງເຂົາເຈົ້າໃນການເຂົ້າ ມີສ່ວນຮ່ວມ ແລະ ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກການ ພັດທະນາ. ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ ຍິ່ງຈະຂາດຄວາມສາມາດ ປົກປ້ອງຕົນເອງຫຼາຍກວ່າເກົ່າຫາກທີ່ດິນ ແລະ ຊັບພະ ຍາກອນຕ່າງໆຂອງເຂົາເຈົ້າຖືກປ່ຽນຮູບ, ຖືກບຸກລູກ ອ້ອມຮົ້ວເອົາ ຫຼື ຖືກເຮັດໃຫ້ເຊື່ອມໂຊມ. ຫາກເປັນເຊັ່ນນັ້ນ ພາສາ, ວັດທະນະທໍາ, ສາສະໜາ, ຄວາມເຊື່ອທາງຈິດ ວິນຍານ, ແລະ ສະຖາບັນຕ່າງໆຂອງເຂົາເຈົ້າຍັງອາດ ຈະຖືກໄພຂົ່ມຂູ່ຄຸກຄາມໄດ້. ຜົນສະທ້ອນທີ່ອາດຕາມ ມາມີຄື: ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງຕັ້ງເດີມອາດຈະຍິ່ງບໍ່ສາມາດ ປົກປ້ອງຕົນເອງໄດ້ຈາກຜົນກະທົບທາງລົບທີ່ພົວພັນກັບ ການພັດທະນາໂຄງການ ເມື່ອສົມທຽບໃສ່ຊຸມຊົນອື່ນທີ່ ບໍ່ແມ່ນຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ. ຄວາມບໍ່ສາມາດປົກປ້ອງຕົນ ເອງໄດ້ດັ່ງກ່າວນີ້ ອາດຈະລວມເອົາການສູນເສຍເອກະ ລັກສະເພາະ, ວັດທະນະທໍາ ແລະ ວິຖີການຫາລ້ຽງຊີບ ທີ່ຕິດແທດກັບຊັບພະຍາກອນທໍາມະຊາດ ກໍ່ຄື ຄວາມ ສ່ຽງຖືກກະທົບຈາກຄວາມທຸກຍາກ ແລະ ພະຍາດຕ່າງໆ.

2. ບັນດາໂຄງການຂອງພາກເອກະຊົນ ສາມາດສ້າງ ໂອກາດໃຫ້ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງເຂົ້າມີສ່ວນຮ່ວມ ແລະ ໄດ້ ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກບັນດາກິດຈະກຳຕ່າງໆທີ່ພົວພັນ ກັບໂຄງການ ທີ່ອາດຈະຊ່ວຍເຂົາເຈົ້າບັນລຸໄດ້ຕາມຄວາມ ມຸ່ງຫວັງໃນການພັດທະນາສະພາບເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ຂອງຕົນ. ນອກຈາກນັ້ນ, ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງອາດຈະຍິ່ງມີ ບົດບາດໃນການພັດທະນາແບບຍືນຍົງດ້ວຍການສົ່ງເສີມ ແລະ ຄຸ້ມຄອງບັນດາກິດຈະກຳແລະວິສາຫະກິດຕ່າງໆ ໃນຖານະເປັນຄູ່ຮ່ວມງານໃນການພັດທະນາ. ພົບເລື້ອຍໆ ວ່າ ລັດຖະບານມີບົດບາດໃຈກາງໃນການຄຸ້ມຄອງແກ້ໄຂ ບັນຫາຕ່າງໆຂອງຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ ແລະ ລູກຄ້າຄວນ ປະສານສົມທົບກັບບັນດາອົງການທີ່ຮັບຜິດຊອບໃນ ການຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນບັນດາຜົນກະ ທົບຕ່າງໆທີ່ເກີດຈາກກິດຈະກຳຂອງຕົນ.¹

ວັດຖຸປະສົງ

- ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າ ຂະບວນການພັດທະນາເສີມສ້າງ ຄວາມເຄົາລົບເປັນຢ່າງສູງຕໍ່ສິດທິມະນຸດ, ກຽດສັກສີ, ຄວາມມຸ່ງຫວັງ, ວັດທະນະທໍາ ແລະ ວິຖີການຫາ ລ້ຽງຊີບທີ່ອາໄສທໍາມະຊາດຂອງຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ.
- ເພື່ອຄາດຄະເນ ແລະ ຫຼີກເວັ້ນບັນດາຜົນກະທົບ ທາງລົບຈາກບັນດາໂຄງການຕ່າງໆທີ່ອາດຈະເກີດ ຂຶ້ນຕໍ່ຊຸມຊົນຂອງຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ ຫຼື ໃນກໍ ລະນີທີ່ ບໍ່ສາມາດເຮັດໄດ້ແມ່ນເພື່ອຈໍາກັດ ແລະ/ຫຼື ຫຼຸດເຊີຍ ບັນດາຜົນກະທົບ ດັ່ງກ່າວ.
- ເພື່ອສົ່ງເສີມໃຫ້ມີຜົນປະໂຫຍດ ແລະ ໂອກາດຈາກ ການພັດທະນາແບບຍືນຍົງໃຫ້ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງໃນ ລັກສະນະທີ່ເໝາະສົມທາງດ້ານວັດທະນະທໍາ.

¹ ນອກຈາກການຕອບສະໜອງໃຫ້ໄດ້ຕາມເງື່ອນໄຂຕ່າງໆພາຍໃຕ້ມາດ ຕະຖານການດໍາເນີນງານນີ້ແລ້ວ, ລູກຄ້າ ຕ້ອງປະຕິບັດຕາມກົດໝາຍທີ່ ນໍາໃຊ້ພາຍໃນປະເທດ ເຊິ່ງ ລວມທັງກົດໝາຍທີ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດພັນທະຂອງ ປະເທດເຈົ້າພາບພາຍໃຕ້ກົດໝາຍສາກົນ.

²⁰ ລະບົບການອອກໃບຢັ້ງຢືນທີ່ໝ້າເຊື່ອຖື ແມ່ນລະບົບທີ່ມີຄວາມເປັນເອກະລາດ, ປະຢັດຕົ້ນທຶນ, ບັນເພີນຖານມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານທີ່ພາວະວິໄສ ແລະ ສາມາດວັດແທກໄດ້ ແລະ ໄດ້ຮັບການສ້າງຂຶ້ນຜ່ານການຂໍຄໍາປຶກສາກັບບັນດາ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງເຊັ່ນ: ປະຊາຊົນ ແລະ ຊຸມຊົນທ້ອງຖິ່ນ, ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ, ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມທີ່ເປັນຕົວແທນຂອງຜູ້ຊົມໃຊ້, ຜູ້ຜະລິດ ແລະ ເພື່ອຜົນປະໂຫຍດ ໃນການອະນຸລັກ. ລະບົບໃນລັກສະນະດັ່ງກ່າວມີຂັ້ນຕອນການ ຕັດສິນບັນຫາທີ່ເປັນທໍາ, ໂປ່ງໃສ ແລະ ເປັນເອກະລາດ ເຊິ່ງຫຼີກເວັ້ນບັນຫາຂອງ ການມີຜົນປະໂຫຍດທັບຊ້ອນ.

²¹ ຜູ້ສະໜອງຕົ້ນຕໍ ແມ່ນຜູ້ສະໜອງປົກກະຕິທີ່ສະໜອງຊັບພະຍາກອນ ທໍາມະຊາດທີ່ມີຊີວິດ, ສິນຄ້າ ແລະ ທາດວັດຖຸຕ່າງໆໃນສັດສ່ວນໃຫຍ່ທີ່ຈໍາເປັນ ຕໍ່ຂະບວນການເຮັດວຽກໃຈກາງ ຫຼື ດໍາເນີນທຸລະກິດໃຈກາງຂອງໂຄງການ.

ການຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດ ຈາກການພັດທະນາ

18. ລູກຄ້າ ແລະ ຊຸມຊົນຂອງຊົນເຜົ່າຝັນເມືອງທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈະກຳນົດມາດຕະການຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບໂດຍໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບລະດັບຂັ້ນຂອງການຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບຕາມທີ່ໄດ້ອະທິບາຍໄວ້ໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 1 ກໍ່ຄືໂອກາດສຳລັບການໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກການພັດທະນາຢ່າງຍິນຍົງ ແລະ ມີຄວາມເໝາະສົມທາງວັດທະນະທຳ. ລູກຄ້າຈະຮັບປະກັນໃຫ້ມີການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະການທີ່ໄດ້ຕົກລົງກັນໃນລັກສະນະທີ່ທັນຕາມກຳນົດເວລາ ແລະ ສະເໝີພາບຕໍ່ຊຸມຊົນຂອງຊົນເຜົ່າຝັນເມືອງທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ.

19. ການກຳນົດ, ນຳສົ່ງ ແລະ ມອບຄ່າຊົດເຊີຍ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດອື່ນໆຈາກວິທີການແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດໃຫ້ຊຸມຊົນຂອງຊົນເຜົ່າຝັນເມືອງທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈະຕ້ອງໄດ້ມີການພິຈາລະນາເອົາກົດໝາຍ, ສະຖາບັນ ແລະ ປະເພນີຂອງຊຸມຊົນເຫຼົ່ານັ້ນ ກໍ່ຄືລະດັບປະຕິສຳພັນ ຫຼື ການຕິດຕໍ່ພົວພັນລະຫວ່າງຊຸມຊົນຂອງເຂົາເຈົ້າກັບສັງຄົມຫຼັກ. ຄວາມຄົບຖ້ວນຕາມເງື່ອນໄຂການຊົດເຊີຍແມ່ນອາດຈະຢູ່ໃນຮູບແບບສ່ວນບຸກຄົນ ຫຼື ລວມໝູ່ ຫຼື ທັງສອງແບບປະສານສົມທົບ. ¹⁴ ໃນກໍລະນີການຊົດເຊີຍຫາກເກີດຂຶ້ນບົນພື້ນຖານລວມໝູ່, ຈະຕ້ອງໄດ້ມີການສ້າງ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບັນດາກິນໄກທີ່ສົ່ງເສີມການນຳສົ່ງ ແລະ ມອບຄ່າຊົດເຊີຍຢ່າງມີປະສິດທິຜົນໃຫ້ແກ່ທຸກຄົນທີ່ຄົບຕາມເງື່ອນໄຂທີ່ໄດ້ຮັບ.

20. ບັນດາປັດໄຈຕ່າງໆ ເຊິ່ງລວມທັງ (ແຕ່ບໍ່ໄດ້ຈຳກັດສະເພາະແຕ່ໃນຂອບເຂດທີ່ເວົ້າເຖິງນີ້) ລັກສະນະທາດແທ້ຂອງໂຄງການ, ສະພາບເງື່ອນໄຂຂອງໂຄງການ ແລະ ຄວາມບອບບາງຂອງຊຸມຊົນຂອງຊົນເຜົ່າຝັນເມືອງທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈະເປັນຕົວກຳນົດວິທີການທີ່ຊຸມຊົນຈະໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກໂຄງການ. ໂອກາດທີ່ຖືກກຳນົດຂຶ້ນມານັ້ນຄວນມີເປົ້າໝາຍແນະໃສ່ແກ້ໄຂບັນດາເປົ້າໝາຍ ແລະ ທາງເລືອກຂອງຊົນເຜົ່າຝັນເມືອງ ເຊິ່ງລວມທັງການປັບປຸງມາດຕະຖານການດຳລົງຊີວິດ ແລະ ການຫາລ້ຽງຊີບຂອງເຂົາເຈົ້າໃນລັກສະນະທີ່ແທດເໝາະທາງວັດທະນະທຳ ແລະ ເພື່ອສ້າງຄວາມຍິນຍົງໃນໄລຍະຍາວໃຫ້ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດທີ່ເຂົາເຈົ້າເພິ່ງພາອາໄສຢູ່ນຳ.

¹⁴ ໃນກໍລະນີການຄວບຄຸມຊັບພະຍາກອນ, ຊັບສິນແລະການຕິດສິນບັນຫາແມ່ນສ່ວນໃຫຍ່ດຳເນີນໄປແບບລວມໝູ່, ຈະຕ້ອງດຳເນີນຄວາມພະຍາຍາມຕ່າງໆ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າ: ຜົນປະໂຫຍດແລະການຊົດເຊີຍ ແມ່ນມີລັກສະນະລວມໝູ່ ແລະ ໃຫ້ພິຈາລະນາເບິ່ງຄວາມແຕກຕ່າງແລະຄວາມຕ້ອງການຂອງຄົນລະຫວ່າງຮຸ້ນຕາມທີ່ເຫັນວ່າເໝາະສົມ.

ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບຂອງພາກເອກະຊົນໃນກໍລະນີທີ່ລັດຖະບານຮັບຜິດຊອບການຄຸ້ມຄອງບັນຫາຕ່າງໆຂອງຊົນເຜົ່າຝັນເມືອງ

21. ກໍລະນີທີ່ລັດຖະບານ ຫາກກຳນົດບົດບາດໃນການຄຸ້ມຄອງບັນຫາຕ່າງໆຂອງຊົນເຜົ່າຝັນເມືອງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບໂຄງການ, ລູກຄ້າຈະຕ້ອງປະສານສົມທົບກັບອົງກອນທີ່ຮັບຜິດຊອບຂອງລັດ (ໃນຂອບເຂດທີ່ສາມາດເຮັດໄດ້ ແລະ ໄດ້ຮັບອະນຸຍາດຈາກອົງກອນກ່ຽວຂ້ອງ) ເພື່ອບັນລຸຜົນທີ່ສອດຄ່ອງກັບຈຸດປະສົງຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້. ນອກຈາກນັ້ນ, ໃນກໍລະນີທີ່ຄວາມສາມາດຂອງລັດຫາກມີຈຳກັດ, ລູກຄ້າຈະຕ້ອງດຳເນີນບົດບາດທີ່ຫ້ວຍຫັ້ນໃນໄລຍະການວາງແຜນ, ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ການຕິດຕາມກວດກາກິດຈະກຳຕ່າງໆພາຍໃນຂອບເຂດທີ່ໄດ້ຮັບອະນຸຍາດຈາກອົງກອນກ່ຽວຂ້ອງ.

22. ລູກຄ້າຈະຕ້ອງໄດ້ສ້າງແຜນ (ຄຽງຄູ່ກັບເອກະສານຕ່າງໆທີ່ຖືກສ້າງຂຶ້ນໂດຍອົງກອນທີ່ຮັບຜິດຊອບຂອງລັດ) ເພື່ອແກ້ໄຂເງື່ອນໄຂຕ່າງໆຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້. ລູກຄ້າອາດຈະຕ້ອງລວມເອົາ: (i) ແຜນ, ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ, ແລະ ການບັນທຶກເປັນລາຍລັກອັກສອນໃຫ້ຄັກແນ່ກ່ຽວກັບຂະບວນການການປົກສາຫາລື ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຢ່າງຄົບຖ້ວນ ແລະ ການເຫັນດີເຫັນພ້ອມຢ່າງສະໝັກໃຈໂດຍໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນລ່ວງໜ້າ ແລະ ພຽງພໍ (FPIC) ຕາມທີ່ເຫັນວ່າເໝາະສົມ; (ii) ຄຳອະທິບາຍທີ່ທາງພາກລັດໄດ້ກຳນົດກ່ຽວກັບສິດທີ່ຄວນໄດ້ຮັບໂດຍຊົນເຜົ່າຝັນເມືອງທີ່ຖືກກະທົບ (iii) ມາດຕະການທີ່ຈະອັດຊ່ອງຫວ່າງລະຫວ່າງສິດທີ່ຄວນໄດ້ຮັບເຫຼົ່ານັ້ນ; ແລະ ເງື່ອນໄຂຕ່າງໆຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ ແລະ (iv) ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບທາງດ້ານການເງິນ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂອງອົງກອນໃດໜຶ່ງຂອງລັດ ແລະ/ຫຼື ຂອງ ລູກຄ້າ.

**ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 8
ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳ**

ພາກສະເໜີ

1. ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 8 ໃຫ້ຄວາມສຳຄັນຕໍ່ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳສຳລັບຄົນຍຸກປະຈຸບັນ ແລະ ໃນອະນາຄົດ. ໂດຍສອດຄ່ອງກັບສິນທິສັນຍາວ່າດ້ວຍການປົກປ້ອງມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳ ແລະ ທຳມະຊາດຂອງໂລກ, ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້ ມີເປົ້າໝາຍເພື່ອຮັບປະກັນວ່າລູກຄ້າປົກປ້ອງມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳໃນໄລຍະຂອງກິດຈະກຳໂຄງການຂອງເຂົາເຈົ້າ. ນອກຈາກນີ້, ເງື່ອນໄຂຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ກໍ່ກັບການນຳໃຊ້ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳຂອງໂຄງການ ສ່ວນໜຶ່ງແມ່ນຢູ່ບົນພື້ນຖານຂອງຊຸດມາດຕະຖານທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນສິນທິສັນຍາວ່າດ້ວຍຊີວະນາໆພັນ.

ວັດຖຸປະສົງ

- ເພື່ອປົກປ້ອງມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳຈາກຜົນກະທົບທາງລົບຂອງກິດຈະກຳຂອງໂຄງການ ແລະ ສະໜັບສະໜູນການອະນຸລັກມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳດັ່ງກ່າວ.
- ເພື່ອສົ່ງເສີມການແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດທີ່ສະເໝີພາບກັນຈາກການນຳໃຊ້ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳ.

ຂອບເຂດການນຳໃຊ້

2. ຄວາມສາມາດໃນການນຳໃຊ້ມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້ແມ່ນກຳນົດໃນລະຫວ່າງຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດຈະກຳອັນຈຳເປັນເພື່ອປະຕິບັດຕາມເງື່ອນໄຂໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້ ແມ່ນຖືກຄຸ້ມຄອງຜ່ານລະບົບຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດ

ລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ເຊິ່ງອົງປະກອບຂອງລະບົບດັ່ງກ່າວໄດ້ມີການກຳນົດໄວ້ໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 1. ໃນຕະຫຼອດໄລຍະຮອບວຽນອາຍຸຂອງໂຄງການ ລູກຄ້າຈະພິຈາລະນາທ່າແຮງຜົນກະທົບຂອງໂຄງການຕໍ່ກັບມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳ ແລະ ຈະນຳໃຊ້ຂໍ້ກຳນົດໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້.

3. ໃນຈຸດປະສົງຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານດັ່ງກ່າວນີ້, ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳໝາຍເຖິງ (i) ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່ສາມາດຈັບບາຍໄດ້ເຊັ່ນ ວັດຖຸສິ່ງຂອງທີ່ສາມາດເຄື່ອນຍ້າຍໄດ້ ແລະ ບໍ່ສາມາດເຄື່ອນຍ້າຍໄດ້, ຊັບສິນ, ສະຖານທີ່, ໂຄງສ້າງ, ຫຼື ກຸ່ມໂຄງສ້າງ, ມີຄຸນຄ່າທາງບູຮານນະຄະດີ (ຍຸກກ່ອນປະຫວັດສາດ), ທາງພຶດ ແລະ ສັດຕົກດຳບັນວິທະຍາ, ທາງປະຫວັດສາດ, ທາງວັດທະນະທຳ, ທາງສິນລະປະ ແລະ ທາງສາສະໜາ; (ii) ຄຸນລັກສະນະທຳມະຊາດ ແລະ ວັດຖຸສິ່ງຂອງທີ່ເປັນເອກະລັກເຊິ່ງມີຄຸນຄ່າທາງດ້ານວັດທະນະທຳ ເຊັ່ນ: ປ່າສັກສິດ, ຫີນສັກສິດ, ທະເລສາບສັກສິດ ແລະ ນ້ຳຕົກຕາດສັກສິດ; ແລະ (iii) ບາງລັກສະນະສະເພາະຂອງວັດທະນະທຳທີ່ບໍ່ສາມາດຈັບບາຍໄດ້ທີ່ຖືກສະເໜີໃຫ້ນຳໃຊ້ເພື່ອຈຸດປະສົງຂອງການຄ້າເຊັ່ນ ຄວາມຮູ້ທາງວັດທະນະທຳ, ນະວັດຕະກຳ ແລະ ກິດຈະກຳຂອງຊຸມຊົນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບປະເພນີວິຖີຊີວິດຜົນບ້ານ.

4. ເງື່ອນໄຂຕໍ່ກັບມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່ເປັນສິ່ງທີ່ສາມາດຈັບບາຍໄດ້ແມ່ນຂຽນຢູ່ໃນວັດທີ 6 – 16. ສຳລັບຂໍ້ກຳນົດເງື່ອນໄຂກ່ຽວກັບລັກສະນະສະເພາະຂອງມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່ບໍ່ສາມາດຈັບບາຍໄດ້ທີ່ແມ່ນໄດ້ອະທິບາຍໄວ້ໃນວັກທີ 3 (iii) ໃຫ້ເບິ່ງວັກທີ 16.

5. ເງື່ອນໄຂຂອງມາດຕະຖານການດຳເນີນງານນີ້ນຳໃຊ້ກັບມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທຸກຢ່າງໂດຍບໍ່ຄຳນຶງ

15. ເຂດມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່ໄດ້ຮັບການປົກປ້ອງທາງກົດໝາຍ⁶ ແມ່ນສຳຄັນສຳລັບການປົກປ້ອງ ແລະ ການອະນຸລັກມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳ ແລະ ຕ້ອງມີມາດຕະການເພີ່ມເຕີມສຳລັບໂຄງການທີ່ໄດ້ຮັບອະນຸຍາດພາຍໃຕ້ກົດໝາຍຂອງປະເທດດັ່ງກ່າວໃນການດຳເນີນໂຄງການໃນເຂດດັ່ງກ່າວ. ໃນກໍລະນີທີ່ໂຄງການທີ່ໄດ້ສະເໜີນັ້ນຕັ້ງຢູ່ພາຍໃນເຂດທີ່ໄດ້ຮັບການປົກປ້ອງທາງກົດໝາຍ ຫຼື ເປັນເຂດກັນຊື່ນຕາມກົດໝາຍລູກຄ້າຈະຕ້ອງປະຕິບັດຕາມເງື່ອນໄຂດັ່ງລຸ່ມນີ້ ນອກຈາກເງື່ອນໄຂທີ່ໄດ້ຂຽນໄວ້ໃນວັກທີ 14:

- ປະຕິບັດໃຫ້ສອດຄ່ອງຕາມລະບຽບການຕ່າງໆ ຂອງມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳແຫ່ງຊາດ ຫຼື ແຜນການຄຸ້ມຄອງເຂດສະ ຫງວນ;
- ປົກສາຫາລິກັບຜູ້ອຸປະຖຳ ແລະ ຜູ້ບໍລິຫານເຂດສະຫງວນດັ່ງກ່າວ, ຊຸມຊົນທ້ອງຖິ່ນ ແລະ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຕົ້ນຕໍຕ່າງໆຕໍ່ກັບໂຄງການທີ່ສະເໜີ; ແລະ
- ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນງານເພີ່ມເຕີມຕາມຄວາມເໝາະສົມເພື່ອສິ່ງເສີມ ແລະ ເສີມຂະຫຍາຍເປົ້າໝາຍຂອງການອະນຸລັກເຂດສະຫງວນດັ່ງກ່າວ.

ການນຳໃຊ້ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳຂອງໂຄງການ

16. ໃນກໍລະນີທີ່ໂຄງການສະເໜີການນຳໃຊ້ມໍລະດົກທາງດ້ານວັດທະນະທຳລວມທັງຄວາມຮູ້, ນະວັດຕະກຳ ຫຼື ວິທີປະຕິບັດຕ່າງໆຂອງຊຸມຊົນ ຊື່ນທ້ອງຖິ່ນເພື່ອຈຸດປະສົງທາງການຄ້າ⁷ ລູກຄ້າຈະແຈ້ງຂໍ້ມູນໃຫ້ຊຸມຊົນຊາບຕໍ່ກັບ (i) ສິດຂອງເຂົາເຈົ້າພາຍໃຕ້ກົດໝາຍຂອງປະເທດ; (ii) ຂອບເຂດ ແລະ ລັກສະນະຂອງການພັດທະນາດ້ານການຄ້າທີ່ໄດ້ສະເໜີມາ; ແລະ (iii) ທ່າແຮງຜົນທີ່ຕາມມາຂອງການພັດທະນາດັ່ງກ່າວ. ລູກຄ້າຈະບໍ່ສືບຕໍ່ການຫັນເປັນການຄ້າດັ່ງກ່າວເວັ້ນເສຍແຕ່ວ່າລູກຄ້າຈະ (i) ເຂົ້າໃນຂະບວນການການປົກສາຫາລິ ແລະ ມີສ່ວນຮ່ວມ ດັ່ງທີ່ໄດ້ອະທິບາຍໄວ້ໃນມາດຕະຖານການດຳເນີນງານທີ 1 ແລະ ເປັນການທີ່ນຳໃຊ້ຂະບວນການເຈລະຈາທີ່ມີຄວາມບໍລິສຸດໃຈ ເຊິ່ງມີຜົນໄດ້ຮັບທີ່ຖືກບັນທຶກໄວ້ ແລະ (ii) ສະໜອງການແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດທີ່ຍຸຕິທຳ ແລະ ເທົ່າທຽມກັນຈາກການຫັນເປັນການຄ້າຂອງຄວາມຮູ້, ນະວັດຕະກຳ ຫຼື ວິທີປະຕິບັດຕ່າງໆທີ່ສອດຄ່ອງກັບປະເພນີ ແລະ ມໍລະດົກຂອງເຂົາເຈົ້າ.

⁶ ຕົວຢ່າງລວມມີເຂດມໍລະດົກໂລກ ແລະ ເຂດສະຫງວນແຫ່ງຊາດ
⁷ ຕົວຢ່າງລວມເອົາແຕ່ບໍ່ຈຳກັດຢູ່ພຽງແຕ່ການຫັນເປັນການຄ້າຂອງຄວາມຮູ້ດ້ານການຢາພື້ນເມືອງ ຫຼື ເຕັກນິກທີ່ສັກສິດ ຫຼື ໃນດ້ານປະເພນີພື້ນເມືອງອື່ນໆໃນການປຸງແຕ່ງຜິດ ຜົນ, ເສັ້ນໄຍ ຫຼື ໂລຫະຕ່າງໆ.

ດັດສະນີ ຄຳສັບ

ໝາຍເຫດ: ຢູ່ດ້ານໜ້າຂອງເຄື່ອງໝາຍ ໗ ແມ່ນ ເລກທີໜ້າເຈ້ຍ ແລະ ຢູ່ດ້ານຫຼັງຂອງເຄື່ອງໝາຍ ໗ ແມ່ນ ເລກທີຂອງວັກ.
 ພາກທີ່ບໍ່ມີຕົວເລກຈະໝາຍວ່າ “ວັດຖຸປະສົງ” ແລະ “.n” ໝາຍເຖິງຂໍ້ມູນອ້າງອີງທ້າຍໜ້າ ເຈ້ຍ.

- ບໍລິການທີ່ພັກເຊົາ - 17໗12
- ແຜນດຳເນີນງານ - 9.n22, 9໗16, ເບິ່ງຕື່ມ
 ແຜນດຳເນີນງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ, ລາຍງານຫາ, 14໗36, ການເປີດເຜີຍຂໍ້ມູນ ຂອງ, 12໗29
- ທີ່ຢູ່ອາໄສທີ່ພຽງພໍ - 31໗3, ການຄ້າປະກັນກຳມະສິດທີ່ດິນ 31.n5, 31.n8, 35໗21-22
- ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ - 5໗1 ເບິ່ງຕື່ມ
 ຊຸມຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງທີ່ ຖືກຜົນກະທົບ; ຊຸມຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງແກ້ໄຂການຮ້ອງທຸກຈາກ, 6 ວັດຖຸປະສົງ, 14໗35, 31໗12, 33໗11. ເບິ່ງຕື່ມ
 ກົນໄກການຮ້ອງທຸກ
 ການຫຼີກເວັ້ນຄວາມສ່ຽງ ແລະ/ຫຼື ຜົນກະທົບຕໍ່ 13໗31, 27໗5, 27໗6, 43໗25, 46໗8, 47໗9
 ການປົກສາຫາລິ 13໗30, 13໗31, 33.n16, 33໗14, 35໗22, 40໗14, 42໗20, 47໗10, 52໗9, 54໗15
 ຖືກກຳນົດ 5໗1
 ການເປີດເຜີຍຂໍ້ມູນ 11໗21, 12໗29, 13໗30, 28໗11, 33໗10
- ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງ, 6 ວັດຖຸປະສົງ, 9໗15, 10-11໗20-21, 12໗25, 13໗30, 13໗31, 33໗10
 ການເຈລະຈາທີ່ມີຄວາມຈິງໃຈ 47໗12, 53໗14
 ການກຳນົດ 12໗26, 12໗28
 ການປົກສາຫາລິ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ມີຂໍ້ມູນຄົບຖ້ວນ 13໗31, 53໗14
 ການມີສ່ວນຮ່ວມໃນການກຳນົດການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດທີ່ເປັນບູລິມະສິດ 43໗24
 ການມີສ່ວນຮ່ວມໃນກິດຈະກຳການຕິດຕາມກວດກາ 11໗22, ລາຍງານຫາ, 12໗25, 14໗36
 ຜູ້ຕາງໜ້າຂອງ, 11໗22, 12.n26, 12໗27

ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ 8໗11, 9໗12, 9໗15, 26-27໗4-5, 27໗8
 ການແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດ ແລະ ໂອກາດຂອງການພັດທະນາ 13໗31, 32໗9, ແຜນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ 12໗27

ຊຸມຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງທີ່ຖືກຜົນກະທົບ. ເບິ່ງຕື່ມ ຊຸມຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ.
 ການຫຼີກເວັ້ນຜົນກະທົບຕໍ່, 46໗8, 47໗9, ໂອກາດໃນການພັດທະນາແບບຍືນຍົງທີ່ມີຄວາມເໝາະສົມທາງວັດທະນະທຳ, 48-49໗14-15, 50໗18, 50໗20
 ນິຍາມ, 46໗5
 ຂະບວນການມີສ່ວນຮ່ວມ, 13໗32, 47.n4, 47໗10
 ການເຫັນດີເຫັນພ້ອມດ້ວຍຄວາມສະໝັກໃຈ, ໂດຍໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນລ່ວງໜ້າ ແລະ ພຽງພໍ (FPIC), 47໗11, 47໗12, 48໗13-14, 49໗15-17
 ການປົກສາຫາລິ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ມີຂໍ້ມູນຄົບຖ້ວນ (ICP), 13໗32, 45
 ວັດຖຸປະສົງ, 47໗9, 47໗12, 50໗22
 ຄະນະກຳມະການທີ່ຕາງໜ້າ, 47໗10
 ແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດ, 45໗2, 45໗
 ວັດຖຸປະສົງ, 48-49໗14, 49໗17, 50໗19

ຊະນິດພັນຕ່າງໆຖິ່ນ, 39໗6, 42໗21, 42-43໗22-23
 ການນຳເອົາ, 42໗21
 ຂໍ້ມູນຊຸກຄາມ, 42໗21, 42-43໗22-23
 ເງື່ອນໄຂສະພາບແວດລ້ອມປົກກະຕິ
 ແກ້ໄຂທ່າອ່ຽງຜົນກະທົບທາງລົບຂອງໂຄງການຕໍ່, 23໗11
 ຄວາມສາມາດໃນການດູດຊຶມ, 23.n13, 23໗11
 ນິຍາມ, 24.n.12

ການລ້ຽງສັດ, 39໗5, 43໗26
 ສິ່ງອຳນວຍຄວາມສະດວກທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, 8໗8
 ການກວດສອບ

ຜົນສໍາເລັດ, 35.n18, 33-34n15 ພາຍໃນ, 11n23, 11n23	“ສ່ວນທີ່ໄດ້ເພີ່ມເຕີມຈາກການຊົດເຊີຍ,” 42n18 ນິຍາມ, 41.n15 ບໍ່ມີການສູນເສຍສຸດທິ, 39-40n10, 41n15 ນິຍາມ, 41.n9	ເຊິ່ງເປັນພາກສ່ວນໜຶ່ງຂອງລະບົບການຄຸ້ມຄອງ ດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ (ESMS), 5n1	ການປົກປັກຮັກສາ ແລະ ອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ, 40n14, 41n14, 42n20 ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທໍາ, 52n9, 54n15 ປະສິດທິຜົນ, ຂະບວນການຂອງ, 13n30 ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ກວມເອົາທຸກຄົນໃນ, 13n30 ການປົກສາຫາລື ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ມີຂໍ້ມູນ ຄົບຖ້ວນ (ICP), 13n31, 53n14 ການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ແລະ ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ, 33.n16, 35n22
ຂໍ້ມູນພື້ນຖານ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ, 7-8n7, ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, 33n12	ຄຸນຄ່າຂອງຊີວະນາໆພັນ, 40.n4, 40n12, 43n. 41.n10, 41n16-17, 42n18	ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງຊຸມຊົນ ແຜນສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງຊຸມຊົນ, 12.n26 ມາດຕະການໃນການສະກັດກັ້ນ ແລະ ຄວບຄຸມ, 27n5 ຜົນກະທົບຂອງໂຄງການຕໍ່ກັບການບໍລິການດ້ານ ລະບົບນິເວດທີ່ເປັນບູລິມະສິດ, 27n8 ບົດແນະນໍາທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພ ຂອງກຸ່ມທະນາຄານ ໂລກ (EHS Guidelines), 27n5	ຜູ້ອອກແຮງງານສັນຍາຈ້າງ, 16n6 ນິຍາມ, 16n4 ກົນໄກການຮ້ອງທຸກ, ການເຂົ້າເຖິງ, 19n26
ເງື່ອນໄຂບໍລິການພື້ນຖານ, 17n12 ນິຍາມ, 17.n8	ແຮງງານໃຊ້ໜີ້ 19n22	ຄ່າຕອບແທນສໍາລັບແຮງງານ (ຜູ້ອອກແຮງງານ), 16n9, 17n15	ຜູ້ຮັບເໝົາ ນິຍາມ, 5n.4 ແຜນງານການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ, 9n14 ການກຳຈັດສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ເປັນອັນຕະລາຍ, 24n12
ຊີວະນາໆພັນ ການຄຸ້ມຄອງແບບປັບປ່ຽນ, 39n7 ການຫຼີກເວັ້ນຜົນກະທົບ, 39n7, 41n15, ນິຍາມ, 38n1 ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ, 38n3 ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ, 39n6, 39n8, 43n24 ຜົນກະທົບຂອງໂຄງການຕໍ່ກັບ, 8n8, 23n11, 38n3, 39n6, 41n15 ໄພຂົ່ມຂູ່, 39n6, 42n21	ການສໍາຫຼວດພົນລະເມືອງ, 32n12, 34n17 ຢາປາບສັດຕູພືດທີ່ເປັນສານເຄມີ, 24n15 ແຮງງານເດັກ - 18n21 ໃນຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງຂັ້ນຕົ້ນ, 19n27 ການຜະລິດທີ່ສະອາດຫຼາຍຂຶ້ນ, 22n6 ລູກຄ້າ ນິຍາມ, 2.n1 ຝ່າຍທີສາມ, 5n2	ການຊົດເຊີຍ, ການໄດ້ມາຂອງ ທີ່ດິນ, ການຍົກຍ້າຍ ຈັດສັນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈ, 31n ວັດຖຸປະສົງ, 32n9 ໃນກໍລະນີເປັນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທີ່ລັດຖະບານ ເປັນຜູ້ຄຸ້ມຄອງ, 30n2, 37n32 ເງິນສົດ, 35.n21, 35n20, 35n21, 36n27, 36n27 ລວມໝູ່, 36n28, 50n19 ວັນທີໝົດສິດ, 33n12, 35n22, 35n23, 36n27 ສໍາລັບການຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດ, 36n27 ມີສິດ, 34n.17, 33n12 ການປັບປຸງທີ່ເຮັດໃນດິນຕອນນັ້ນ, 36n27 ເປັນວັດຖຸ, 33.n16, 35n21, 48n14 ບັນພື້ນຖານການນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ, 32n9, 35.n21, 48-49n14 ຜູ້ທີ່ສວຍໂອກາດມາຕັ້ງຖິ່ນຖານ, 33n12 ປະຕິເສດໂດຍ, ຂອງຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ, 33n13 ຕາມມູນຄ່າທົດແທນ, 32n ວັດຖຸປະສົງ, 32n9, 34n19, 35n21-22, 36n27 ນິຍາມ, 31.n4 ການຊົດເຊີຍເປັນແຕ່ລະໄລຍະ, 32.n15 ກຳນົດເວລາ 32.n14, 32n9, 32.n15	ສິນທິສັນຍາວ່າດ້ວຍຄວາມຫຼາກຫຼາຍດ້ານຊີວະນາໆພັນ, 38n1, 51n1 ສິນທິສັນຍາວ່າດ້ວຍການປົກປ້ອງມໍລະດົກທາງວັດ ທະນະທໍາ ແລະ ທຳມະຊາດຂອງໂລກ, 51n1, 52n6 ຂະບວນການທຸລະກິດທີ່ເປັນແຜນຫຼັກ, ນິຍາມ 16.n31
ແຜນຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຊີວະນາໆພັນ, 9.n23, 12n.26, 42n18	ການປ່ຽນແປງຂອງສະພາບດິນຟ້າອາກາດ ຜົນກະທົບຕໍ່ຊຸມຊົນ, 26n1 ຜົນກະທົບຕໍ່ກັບການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ ທີ່ເປັນບູລິມະສິດ, 27n8 ຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ, 7-8n7	ການປັບປຸງທີ່ເຮັດໃນດິນຕອນນັ້ນ, 36n27 ເປັນວັດຖຸ, 33.n16, 35n21, 48n14 ບັນພື້ນຖານການນໍາໃຊ້ທີ່ດິນ, 32n9, 35.n21, 48-49n14 ຜູ້ທີ່ສວຍໂອກາດມາຕັ້ງຖິ່ນຖານ, 33n12 ປະຕິເສດໂດຍ, ຂອງຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ, 33n13 ຕາມມູນຄ່າທົດແທນ, 32n ວັດຖຸປະສົງ, 32n9, 34n19, 35n21-22, 36n27 ນິຍາມ, 31.n4 ການຊົດເຊີຍເປັນແຕ່ລະໄລຍະ, 32.n15 ກຳນົດເວລາ 32.n14, 32n9, 32.n15	ກິດຈະກຳກວດແກ້, 11n23, 34.n18, 33-34n15 ມາດຕະຖານທີ່ມີຄວາມໜ້າເຊື່ອຖື, 7n6, 43n26, 43-44n27-29 ການກະທຳຂອງລູກຄ້າ ໃນກໍລະນີທີ່ບໍ່ມີ, 44n29 ນິຍາມ, 44.n20 ການຢັ້ງຢືນ ຫຼື ອອກໃບຢັ້ງຢືນ, 43n26, 43n27 ນິຍາມ ລະບົບອອກໃບຢັ້ງຢືນ, 44n.20 ບົດບາດໃນການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນທີ່ມີຊີວິດ, 43n26, 43n27
ການຊົດເຊີຍດ້ານຊີວະນາໆພັນທີ່ຖືກຜົນກະທົບ, 40.n2, 40.n4, 39-40n10, 41n15 ການປະເມີນຜົນກະທົບຄົງຄ້າງ, 42n19 ນິຍາມ, 40n.2 “ການຊົດເຊີຍ ໃນເຂດພື້ນທີ່ຖືກກະທົບ,” 40.n4 “ຫຼັກການວ່າດ້ວຍ ຊົດເຊີຍໃຫ້ຄືເກົ່າ ຫຼື ໃຫ້ດີ ກ່ວາເກົ່າ,” 39-40n10 ນິຍາມ, 40.n2	ການເຈລະຈາຕໍ່ລອງລວມໝູ່ ສັນຍາ, 16n10, 18n18 ກົນໄກທາງເລືອກ, 17n13 ບໍ່ຈຳແນກ ຫຼື ແກ້ແຄ້ນຕໍ່ກັບ, 17n14 ກຳມະບານຂອງຜູ້ອອກແຮງງານ, 17n13	ການປັກປັກຮັກສາ ແລະ ອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ 38n1, 38n ວັດຖຸປະສົງ, 39-40n10, 41.n15 ການຊົດເຊີຍດ້ານຊີວະນາໆພັນທີ່ຖືກຜົນກະທົບ, 40.n2, 40.n4, 39-40n10, 41n15 ເຂດທີ່ຖືກຮັບຮູ້ໃນລະດັບສາກົນ, 42n20 ນິຍາມ, 42.n17 ເຂດປ່າສະຫງວນຕາມກົດໝາຍ, 44.n16, 42n20 ຜົນໄດ້ຮັບດ້ານການອະນຸລັກທີ່ສາມາດວັດແທກໄດ້, 39n10 ນິຍາມ, 40.n3	ການຖອນພະນັກງານແບບລວມໝູ່, 18n18, 18n19 ນິຍາມ, 18.n10 ພະຍາດຕິດຕໍ່, 28n9-10 ແຜນພັດທະນາຊຸມຊົນ, 47.n3, 47n9 ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນ, 33n10. ເບິ່ງຕື່ມ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ
ການປົກປັກຮັກສາ ແລະ ອະນຸລັກຊີວະນາໆພັນ 38n1, 38n ວັດຖຸປະສົງ, 39-40n10, 41.n15 ການຊົດເຊີຍດ້ານຊີວະນາໆພັນທີ່ຖືກຜົນກະທົບ, 40.n2, 40.n4, 39-40n10, 41n15 ເຂດທີ່ຖືກຮັບຮູ້ໃນລະດັບສາກົນ, 42n20 ນິຍາມ, 42.n17 ເຂດປ່າສະຫງວນຕາມກົດໝາຍ, 44.n16, 42n20 ຜົນໄດ້ຮັບດ້ານການອະນຸລັກທີ່ສາມາດວັດແທກໄດ້, 39n10 ນິຍາມ, 40.n3	ການຖອນພະນັກງານແບບລວມໝູ່, 18n18, 18n19 ນິຍາມ, 18.n10 ພະຍາດຕິດຕໍ່, 28n9-10 ແຜນພັດທະນາຊຸມຊົນ, 47.n3, 47n9 ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນ, 33n10. ເບິ່ງຕື່ມ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ	ການກວດສອບຜົນສໍາເລັດ, 34.n.18, 34n15 ການປົກສາຫາລື ກັບຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ, 13n30, 13n31, 47n10	ເຂດທີ່ຢູ່ອາໄສຈຳເປັນ, 41n16-17, 42n18-19 ຊະນິດພັນທີ່ສ່ຽງໄກ້ຈະສູນພັນສູງ, 41.n11, 41n16-17 ນິຍາມ, 39n9, 41n16 ຊະນິດພັນໄກ້ສູນພັນ, 41.n11, 41n16-17

ຂໍ້ຈຳກັດຕໍ່ກິດຈະກຳໃນ, 41໗17
 ການຫຼຸດລົງສຸດທິ
 ຊະນິດພັນທີ່ສ່ຽງໃກ້ຈະສູນພັນສູງ ຫຼື
 ຊະນິດພັນທີ່ສ່ຽງໃກ້ຈະສູນພັນ, 41໗17
 ນິຍາມ, 43.໓13

ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳ
 ການຄົ້ນພົບໂດຍບັງເອີນ, 52໗18
 ນິຍາມ, 52.໓1
 ຂັ້ນຕອນ, 52.໓2, 52໗18
 ການເຂົ້າເຖິງຂອງຊຸມຊົນ, 52໗10
 ການປົກສາຫາລືກັບຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ,
 52໗9, 53໗14, 54໗16
 ສຳຄັນພິເສດ, 49.໓13, 49໗16-17,
 48໗13-14, 49໗15
 ຊຸມຊົນໄດ້ຮັບຜົນກະທົບທີ່ເປັນຊົນເຜົ່າ
 ພື້ນເມືອງ, 49໗16-17
 ນິຍາມ, 53໗13
 ເຂດມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່
 ໄດ້ຮັບການປົກປ້ອງທາງກົດ
 ໝາຍ, 54.໓6, 54໗15
 ນິຍາມ, 51໗13
 ການແບ່ງປັນຜົນປະໂຫຍດທີ່ຍຸດຕິທຳ
 ແລະ ເທົ່າທຽມກັນຈາກ, 54໗16
 ບໍ່ສາມາດສ້າງຄືນໃໝ່ໄດ້, 53໓.5
 ຮີ້ຖອນ, 53໗12
 ການນຳໃຊ້ຂອງໂຄງການ, 49໗17,
 54໗16
 ສາມາດສ້າງຄືນໃໝ່ໄດ້, 53໓.3
 ຮີ້ຖອນ, 53໗11
 ທີ່ສາມາດຈັບບາຍໄດ້ ແລະ ບໍ່ສາມາດຈັບ
 ບາຍໄດ້, 51໗3-4
 ທີ່ສາມາດຈັບບາຍໄດ້, ການຮີ້ຖອນ, 53໗11

ຜົນກະທົບສະສົມ, 8໗18, 23໗11
 ນິຍາມ, 8.໓16

ຜູ້ອອກແຮງງານໂດຍກົງ, ໑17໗5
 ນິຍາມ, 16໗4
 ພະນັກງານປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ, 28໗12

ກຸ່ມດ້ອຍໂອກາດ ແລະ ບໍ່ສາມາດປົກປ້ອງຕົນເອງໄດ້,
 9໗12, 26 ໗1, 32໗8, 34໗19. ເບິ່ງຕື່ມ
 ປະຊາກອນທີ່ບໍ່ສາມາດປົກປ້ອງຕົນເອງໄດ້
 ນິຍາມ, 8.໓18

ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນທີ່ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຢ່າງມີ
 ປະສິດທິຜົນ, 12໗27, 12.໓27, 13໗30

ພະຍາດ
 ທີ່ເກີດຂຶ້ນຈາກ ຫຼື ເກີດຂຶ້ນໃນລະຫວ່າງການເຮັດ
 ວຽກ, 19໗23
 ຕິດຕໍ່, 28໗10
 ຄວາມສ່ຽງຂອງຊຸມຊົນຕໍ່, 28໗9, 45໗1

ຄົນທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍຈັດສັນ
 ຈັດປະເພດ, 34໗17
 ການຊົດເຊີຍ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດສຳລັບ, 32໗9,
 ການປົກສາຫາລືກັບ, 33໗10, 36໗22
 ຊຸມຊົນເຈົ້າພາບ, 30໗2

ການຍົກຍ້າຍ, 34໗17, 34໗18
 ທາງເສດຖະກິດ, 35-36໗25-29,
 ທຸລະກຳກ່ຽວກັບທີ່ດິນທີ່ເຮັດໃຫ້ເກີດມີ, ປະເພດ
 ຂອງ, 31໗5, 31໗5
 ທາງກາຍະພາບ, 30໗1, 34-35໗19-24,

ການປະຕິບັດຕາມ, ສິດທິມະນຸດ, 6໗3, 7໓.12

ການພັດທະນາຂອງເສດຖະກິດ, ການເຕີບໂຕຂອງ
 ເສດຖະກິດ, 15໗1

ການຍົກຍ້າຍທາງເສດຖະກິດ
 ໂອກາດສ້າງລາຍໄດ້ທີ່ເປັນທາງເລືອກ, 36໗28
 ການສູນເສຍຊັບສິນ ຫຼື ເຂົ້າເຖິງຊັບສິນ, 36໗27
 ນິຍາມ, 30໗1, 36໗26
 ແຜນປົວແປງຊີວິດການເປັນຢູ່, 35໗25
 ຕາມຄວາມຈຳເປັນ, ການຊ່ວຍເຫຼືອໃນໄລຍະ
 ຂ້າມຜ່ານ, 36໗29
 ທຸລະກຳກ່ຽວກັບທີ່ດິນທີ່ເຮັດໃຫ້ເກີດມີ, 31໗5,
 32໗5

ລະບົບນິເວດ - 38໗1, 41໗16
 ຂະບວນການລະບົບນິເວດ, 53໗11
 ແຜນພື້ນຜູ້ລະບົບນິເວດ, 12.໓27

ເບິ່ງຕື່ມ ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດບູລິມະສິດ
 ຊີວະນາໆພັນ ແລະ, 38໗1
 ນິຍາມ, 38໗2
 ບໍລິການທາງວັດທະນະທຳຂອງລະບົບນິເວດ, ຜົນ
 ກະທົບຂອງໂຄງການຕໍ່, 49.໓13, 53໗11

ສີ່ປະເພດຂອງ, 38໗2
 ການຄຸ້ມຄອງ, 43໗24-25
 ການຫາລ້ຽງຊີບບົນພື້ນຖານການນຳໃຊ້ຊັບພະຍາ
 ກອນທຳມະຊາດ, 30.໓1, 36໗28
 ຜົນກະທົບຂອງໂຄງການຕໍ່, 8໗18 27໗8,
 43໗25
 ການນຳໃຊ້ຂອງ ແລະ ການສູນເສຍ ການເຂົ້າເຖິງ
 ບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດຕ່າງໆ, 27-28໗8,
 32.໓9, 31໗5, 36໗28, 48.໓6, 48.໓9

ບົດແນະນຳ EHS. ໃຫ້ເບິ່ງ ບົດແນະນຳທາງດ້ານສິ່ງ
 ແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພ
 (ບົດແນະນຳ EHS)

ການກຽມພ້ອມ ແລະ ການຕອບໂຕ້ໄພພິບັດ,
 10-11໗20-21
 ການປະສານສົມທົບກັບຝ່າຍທີສາມ, 11໗21,
 28໗11
 ອຳນາດການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນ, ຄວາມສາມາດ
 ຂອງ, 11໗21, 28໗11
 ເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງ ລະບົບຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ
 ແລະ ສັງຄົມ (ESMS), 6໗5, 10໗20,
 12.໓27
 ລະບົບ, ອົງປະກອບຂອງ, 10໗20

ຊະນິດພັນທີ່ສ່ຽງໃກ້ສູນພັນ, 41໗16, 41໗17
 ສູງ, 41໗16, 42໗17

ອົງການສາກົນເພື່ອການອະນຸລັກທຳມະຊາດ (IUCN),
 ບັນຊີແດງຂອງຊະນິດພັນທີ່ຖືກຄຸກຄາມ, 41.໓11
 ການຫຼຸດລົງສຸດທິ, 41໓.13

ບົດແນະນຳທາງດ້ານ ສິ່ງແວດລ້ອມ, ສຸຂະພາບ ແລະ
 ຄວາມປອດໄພ (ບົດແນະນຳ EHS)
 ກົດໝາຍຂອງປະເທດທີ່ແຕກຕ່າງຈາກ, 3-4໗4-7
 ເປັນແຫຼ່ງຂໍ້ມູນຂອງ ບົດຮຽນຂອງສາກົນທີ່ດີກ່ຽວ
 ກັບວຽກງານອຸດສາຫະກຳ
 ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງຊຸມຊົນ,
 27໗5
 ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພແຮງງານ,
 19໗23
 ປະສິດທິພາບຂອງຊັບພະຍາກອນ ແລະ
 ການປ້ອງກັນມົນລະພິດ, 22໗5
 ແຜນດຳເນີນງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ
 (ESAP), 9-10໗16. ເບິ່ງຕື່ມ ແຜນການປົວແປງຊີວິດ;

ແຜນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ
 ແຜນສະເພາະ; ຕົວຢ່າງຂອງ, 9.໓22, 12໓.26

ການປະເມີນຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ
 ສັງຄົມ (ESIA), 7-8໗7

environmental and social impacts
 - ຜົນກະທົບທາງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ
 ນິຍາມ, 5໓.4
 ຂະບວນການໃນການກຳນົດ 7-8໗7, 7-9໗7-11

Environmental and Social Management
 System (ESMS) - ລະບົບການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດ
 ລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ (ESMS)
 ນິຍາມ, 5໗1
 ອົງປະກອບຂອງ, 6໗5
 Periodic performance reviews of
 effectiveness of - ການປະເມີນຜົນງານ
 ກ່ຽວກັບປະສິດທິພາບ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂອງ
 ປະສິດທິຜົນ ເປັນແຕ່ລະໄລຍະ, 11໗24

ຄວາມສ່ຽງທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ
 ນິຍາມ, 5໓.3
 ການກຳນົດ, ວິທີການໂດຍລວມ, 7-9໗7-11,
 9໗12
 ມີໃນຕົວ, 19໗23

ໂອກາດທີ່ສະເໝີພາບກັນ, 17໗12. ເບິ່ງຕື່ມ ຄວາມ
 ບໍ່ຈຳແນກໃນການວ່າຈ້າງ

ອຸປະກອນ, ການອອກແບບ ແລະ ຄວາມປອດໄພ,
 27໗6

ເບິ່ງ ແຜນດຳເນີນງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ
 ສັງຄົມ
 ເບິ່ງ ການປະເມີນຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ
 ແລະ ສັງຄົມ

ເບິ່ງ ລະບົບການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ
 (ESMS)

ການເວນຄືນ, 30໗1, 31໗5, 33໗12
 ການສື່ສານຂໍ້ມູນຂ່າວສານພາຍນອກ, 12໗26,
 14໗34

ຄວາມເປັນໄປໄດ້ທາງດ້ານການເງິນ, ນິຍາມ, 9໙.22
 ຖືກບັງຄັບໃຫ້ອອກຈາກທີ່ດິນ
 ມີທີ່ຢູ່ອາໄສພຽງພໍ ພ້ອມດ້ວຍການຄ້າປະກັນກຳ
 ມະສິດເປັນເຈົ້າຂອງ, 35໙122
 ການຫຼີກເວັ້ນ, 35໙124
 ນິຍາມ, 35.໙23
 ຍົກຍ້າຍອັນເນື່ອງມາຈາກ, 31໙15

ແຮງງານທີ່ຖືກບັງຄັບ, 19໙122
 ໃນຕ່ອງໂສ້ສະໜອງຂັ້ນຕົ້ນ, 19໙127,

ການເຫັນດີເຫັນພ້ອມດ້ວຍຄວາມສະໝັກໃຈ, ໂດຍ
 ໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນລ່ວງໜ້າ ແລະ ພຽງພໍ
 ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບທີ່ເປັນຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ,
 47໙11-12
 ເງື່ອນໄຂຮຽກຮ້ອງໃຫ້, 48໙13-14, 49໙15-17
 ນິຍາມ, 49-50໙12
 ການປົກສາຫາລື ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ມີຂໍ້ມູນ
 ຄົບຖ້ວນ (ICP), 13໙32, 47໙12, 50໙22

ການປ່ອຍອາຍ GHG. ເບິ່ງ ອາຍພິດເຮືອນແກ້ວ
 (GHG)

ການເຈລະຈາທີ່ມີຄວາມຈິງໃຈ
 ການເຫັນດີເຫັນພ້ອມດ້ວຍຄວາມສະໝັກໃຈໂດຍ
 ໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນລ່ວງໜ້າ ແລະ ພຽງພໍ, ຊົນເຜົ່າ
 ພື້ນເມືອງ, 49-47໙12
 ຜົນກະທົບຂອງໂຄງການຕໍ່ ແລະ ການນຳໃຊ້ມໍລະ
 ດົກທາງວັດທະນະທຳ, 53໙14, 54໙16

ບົດຮຽນຂອງສາກົນທີ່ດີຂອງກ່ຽວກັບວຽກງານ
 ອຸດສາຫະກຳ, 7໙17
 ນິຍາມ, 19.໙14, 22.໙4
 ບົດແນະນຳວ່າທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ,
 ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງກຸ່ມ
 ທະນາຄານໂລກ, 19໙23, 22໙4, 27໙5

ລັດຖະບານ
 ການປະເມີນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງຄວາມສ່ຽງ ແລະ
 ຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ,
 ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບຂອງ, 5໙12, 7໙15, 11໙22
 ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນພາຍໄຕ້ການຄຸ້ມຄອງຂອງລັດ,
 6.໙8, 34.໙15, 36-37໙30-32
 ຄຸ້ມຄອງແກ້ໄຂບັນຫາຕ່າງໆຂອງຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ,
 45໙2, 50໙21

ຂະບວນການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ ແລະ ການຍົກຍ້າຍ
 ຈັດສັນ, ບົດບາດ, 30໙2, 31໙5

ການພັດທະນາທີ່ດິນທີ່ຍັງບໍ່ໄດ້ມີການພັດທະນາ,
 ການປະເມີນຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ
 ແລະ ສັງຄົມຂອງ, 7໙12

ການປ່ອຍທາດອາຍພິດເຮືອນແກ້ວ (GHG)
 ທາງເລືອກໃນການຫຼຸດຜ່ອນ, ກ່ຽວຂ້ອງກັບໂຄງ
 ການ, 22໙7
 ການຄິດໄລ່ປະລິມານຂອງ, 23.໙6, 23໙8
 ຂະບວນການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ,
 8໙8

ກົນໄກການຮ້ອງທຸກ, 5໙2
 ສຳລັບ ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ, 12໙29,
 14໙35
 ຂໍ້ກົງຈິນກ່ຽວກັບການຊິດເຊີຍ ແລະ ການຍົກ
 ຍ້າຍຈັດສັນ, 33໙11
 ການປະຕິບັດຂອງພະນັກງານປ້ອງກັນຄວາມ
 ສະຫງົບ, 28໙12
 ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ,
 ອົງປະກອບຂອງ, 12໙25, 14໙35
 ສຳລັບຜູ້ອອກແຮງງານ, 19໙20

ທີ່ຢູ່ອາໄສ
 ຈຳເປັນ, 41໙16-17, 42໙18-19
 ນິຍາມ, 41໙9
 ທີ່ຖືກຕັດປັບ, 40໙11-12
 ທຳມະຊາດ, 40໙13-14, 42໙15

ວັດຖຸອັນຕະລາຍ
 ການຄຸ້ມຄອງ, 24໙13
 ຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງຂອງຊຸມຊົນຕໍ່, 27໙7

ສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ເປັນອັນຕະລາຍ
 ການກຳຈັດໂດຍຝ່າຍທີສາມ, 27໙7
 ການເຄື່ອນຍ້າຍຂ້າມປະເທດ, 24.໙15

ກິດຈະກຳວຽກທີ່ເປັນອັນຕະລາຍ
 ແຮງງານເດັກ, 19໙21
 ນິຍາມ, 20໙.12
 ຄຸນຄ່າການອະນຸລັກສູງ, 39.໙10
 ມົນລະພິດທີ່ມີມາກ່ອນ 23໙10

ຊຸມຊົນເຈົ້າພາບ
 ນິຍາມ, 31.໙3
 ສຳລັບຄົນທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍ, 30໙2
 ສິນທິສັນຍາຂອງ ອົງການແຮງງານສາກົນ,
 16.໙30
 ນິຍາມ, 6໙3
 ການປະຕິບັດຕາມ, ສິດທິມະນຸດ, 6໙3,
 8໙.12
 ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ, 47-48 ວັດຖຸປະສົງ
 ໜ້າທີ່ຂອງທຸລະກິດໃນການເຄົາລົບ, 6໙3
 ການປົກປ້ອງບຸກຄະລາກອນ ແລະ ຊັບສິນ,
 ໂດຍອີງຕາມ, 32 ວັດຖຸປະສົງ

ເບິ່ງ ການປົກສາຫາລື ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ມີ
 ຂໍ້ມູນຄົບຖ້ວນ (ICP)

ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບໃນຕ່ອງໂສ້
 ການສະໜອງຕົ້ນຕໍ, 8໙10, 19-20໙27, 44໙30
 ຂະບວນການ ແລະ ຂອບເຂດ, 7໙7
 ຈາກການກະທຳຂອງຝ່າຍທີ່ສາມ, 8໙9

ກອບຄວາມຍືນຍົງຂອງ IFC, 2໙1

ເບິ່ງ ອົງການແຮງງານສາກົນ (ILO)

ແຮງງານຕາມສັນຍາ, 19໙22

ເບິ່ງຕື່ມ ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບທີ່ເປັນຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ
 ຄວາມຜູກພັນລວມໝູ່, 46໙16
 ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່ສຳຄັນພິເສດ, 49໙16
 ຂະບວນການຕັດສິນໃຈ, 47.໙4, 47໙10
 ນິຍາມ, 46໙4, 46໙5
 ການເຫັນດີເຫັນພ້ອມດ້ວຍຄວາມສະໝັກໃຈ
 ໂດຍໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນລ່ວງໜ້າ ແລະ ພຽງພໍ (FPIC),
 13໙32, 47໙11, 48໙13-14, 50໙15-17
 ການປົກສາຫາລື ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ມີຂໍ້ມູນ
 ຄົບຖ້ວນ (ICP), 13໙32, 47
 ວັດຖຸປະສົງ, 47໙9
 ດິນ ແລະ ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ, ສິດເປັນ
 ເຈົ້າຂອງຕາມປະເພນີ ຫຼື ນຳໃຊ້ຕາມປະເພນີ,
 46໙3, 49໙15
 ການຍົກຍ້າຍ, 49໙15
 ຄວາມບໍ່ສາມາດປົກປ້ອງຕົນເອງໄດ້, 45໙1,
 47໙9, 47໙11

ແຜນຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ, 13.໙26, 47໙9

ການປົກສາຫາລື ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ມີຂໍ້ມູນ
 ຄົບຖ້ວນ (ICP), 13໙31
 ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່ມີຄວາມສຳຄັນພິເສດ,
 53໙14, 54໙16
 ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ, 13໙32, 47 ວັດຖຸປະສົງ,
 47໙9

ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳບໍ່ສາມາດຈັບບາຍໄດ້,
 51໙3, 54໙16

ການຄຸ້ມຄອງສັດຕູພືດແບບປະສົມປະສານ, 26໙4

ການຄຸ້ມຄອງພາຫະນຳເຊື້ອແບບປະສົມປະສານ,
 24໙14

ອົງການແຮງງານສາກົນ, 15.໙2, 15໙2

ເຂດທີ່ຖືກຮັບຮູ້ໃນລະດັບສາກົນ 42໙20
 ນິຍາມ, 42.໙17

ອົງການສາກົນເພື່ອການອະນຸລັກ ທຳມະຊາດ,
 42໙.13, 42.໙16
 ບັນຊີແດງຂອງຊະນິດພັນທີ່ຖືກຄຸກຄາມ, 41.໙11

ທາງເດີນເຮືອລະຫວ່າງປະເທດ, ຜົນກະທົບຂ້າມປະເທດ,
 7໙7

ຊະນິດພັນຕ່າງໆທີ່ຮຸກຮານ, 42໙21, 42-43
 ໙22-23
 ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈ
 ນິຍາມ, 30໙1
 ພາຍໄຕ້ການຄຸ້ມຄອງຂອງລັດ, 33.໙15,
 36-37໙30-32,
 ຜົນກະທົບທາງເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ຂອງ,
 30໙2
 ແຜນຍົກຍ້າຍຈັດສັນເພີ່ມເຕີມ, 36-37໙30-31,
 37໙32

ເບິ່ງ ການຄຸ້ມຄອງສັດຕູພືດແບບປະສົມປະສານ (IPM)
 ເບິ່ງ ອົງການສາກົນເພື່ອການອະນຸລັກທຳມະຊາດ
 ເບິ່ງ ການຄຸ້ມຄອງພາຫະນຳເຊື້ອແບບປະສົມປະສານ
 (IVM)

ແຮງງານ
ເດັກ, 18໗21
ທີ່ຖືກບັງຄັບ, 19໗22
ການເຂົ້າມາເຮັດວຽກ, 28໗10

ທີ່ດິນ
ການເຂົ້າເຖິງ, ການຈຳກັດ, 31໗5
ຄວາມຜູກພັນ ແລະ ການນຳໃຊ້ຂອງຊົນເຜົ່າພື້ນ
ເມືອງດັ້ງເດີມ 48໗13
ສິດທິຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ, 31໗5, 34໗17, 36໗27,
ບໍ່ມີ, 31.໗7, 31.໗8, 34໗17, 36໗27, 48໗13
ສິດເປັນເຈົ້າຂອງຕາມປະເພນີ ຫຼື ສິດນຳໃຊ້ຕາມ
ປະເພນີ, 48໗13-14
ຮັບຮູ້ພາຍໂຕກົດໝາຍຂອງປະເທດ, 49.໗12
ຍົກຍ້າຍອອກມາຈາກ, ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ, 49໗15

ການໄດ້ມາຂອງທີ່ດິນ
ນິຍາມ, 30໗.2
ຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບຈາກ, 36໗ ວັດຖຸປະສົງ,
ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທາງກາຍະພາກ ແລະ
ເສດຖະກິດ ອັນເປັນຜົນມາຈາກ, 31໗5, 32໗5, 34໗18
ຂອບເຂດຂອງ 30.໗2

ການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ, ການຈຳກັດ, 30໗1, 31໗5, 34໗18, 48.໗8

ເຂດປ່າສະຫງວນຕາມກົດໝາຍ, 42໗20
ເຂດມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳ, 54໗15
ນິຍາມຂອງ IUCN, 42.໗16

“ຫຼັກການຊົດເຊີຍໃຫ້ຄືເກົ່າ ຫຼື ດີກ່ວາເກົ່າ”
ນິຍາມ, 40.໗4

ການດຳລົງຊີວິດ / ການຫາລ້ຽງຊີບ
ນິຍາມ, 30.໗1
ບົນພື້ນຖານການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ, 32໗9, 35.໗21, 36໗28
ນິຍາມ, 32.໗12
ບົນພື້ນຖານການນຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ, 30.໗1, 36໗28

ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ, 31໗12-13, 33-34໗15,
ກອບການປົວແປງຊີວິດການເປັນຢູ່, 34໗16

ແຜນຝື້ນຝູ້ຊີວິດການເປັນຢູ່, 33-34໗15
ການກວດສອບຜົນສຳເລັດ, 34.໗18, 33-34໗15
ບົດແນະນຳ, 35໗25

ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດທີ່ມີຊີວິດ
ມາດຕະຖານການຄຸ້ມຄອງແບບຍືນຍົງ
ທີ່ມີຄວາມໜ້າເຊື່ອຖື, 43໗26, 44໗27-29
ນິຍາມ, 38໗1
ການຜະລິດ, 39໗5, 43໗26
ການຄຸ້ມຄອງແບບຍືນຍົງ, 43໗26, 43-44໗27-29

ແຜນງານການຄຸ້ມຄອງ 9໗13-14, 9-10໗15-16
ອົງປະກອບຂອງ, 9໗14
ແຜນການດຳເນີນງານທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ
ແລະ ສັງຄົມ, 9໗16
ການຕິດຕາມກວດກາປະສິດທິຜົນຂອງ,
11໗22

ແຮງງານເຄື່ອນຍ້າຍ
ຫຼັກການທີ່ບໍ່ຈຳແນກ,
ຄວາມສາມາດໃນການນຳໃຊ້, 17໗15
ເງື່ອນໄຂການເຮັດວຽກ ແລະ ກຳນົດເວລາຂອງ
ການຈ້າງງານ, 17໗11

ເດັກນ້ອຍ, ການຈ້າງແຮງງານ, 18໗21

ລຳດັບຂັ້ນຂອງການຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງ, 3໗6, 6
ວັດຖຸປະສົງ, 9໗14, 50໗18
ການປົກປັກຮັກສາ ແລະ ການອະນຸລັກຊີວະນາໆ
ພັນ, 39໗8, 40໗14,
ຊົດເຊີຍດ້ານຊີວະນາໆພັນທີ່ຖືກກະທົບ,
39-40໗10
ການຮື້ຖອນມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່ສາມາດ
ສ້າງຄືນໃໝ່ໄດ້ຄືນໄດ້, 53໗11

ທີ່ຢູ່ອາໄສທີ່ຖືກຕັດປັບ, 40໗11-12
ນິຍາມ, 40໗11

ການຕິດຕາມກວດກາ
ໂດຍເປັນອົງປະກອບໜຶ່ງຂອງລະບົບຄຸ້ມຄອງ

ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ, 6໗5
ການມີສ່ວນຮ່ວມໃນ, ໂດຍຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບປົນ
ກະທົບ, 33໗10
ສິ່ງທີ່ປະກອບເອົາ, 11໗23

ກົດໝາຍຂອງປະເທດ,
ການອ້າງສິດຕໍ່ທີ່ດິນ, ຮັບຮູ້ ຫຼື ສາມາດຮັບຮູ້ໄດ້
ພາຍໃຕ້, 34໗17, 36໗27
ບົດແນະນຳ EHS ແຕກຕ່າງຈາກ, 3໗4-7
ພັນທະຂອງປະເທດເຈົ້າພາບພາຍໂຕກົດໝາຍ
ສາກົນ, 7໗6, 46.໗1
ສິດທິຂອງຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງພາຍໃຕ້, 48໗14, 49໗17
ເງື່ອນໄຂໃນການປະຕິບັດຕາມ, 7໗6, 16໗8, 17໗16, 18໗21, 23໗10, 52໗6

ທີ່ຢູ່ອາໄສຕາມທຳມະຊາດ, 40໗13-14, 41໗15
ຂໍ້ຈຳກັດກົດຈະກຳໃນ, 40໗14, 40໗14
ບໍ່ມີການສູນເສຍສຸດທິ, 43໗.94
“ທີ່ຖືກແຍກອອກຈາກ,” 41໗15
ນິຍາມ, 41໗.9
ການປ່ຽນ ຫຼື ສ້າງຄວາມເຊື່ອມໂຊມໃນລະດັບສູງ,
40໗14, 40໗14

ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ
ນິຍາມ, 48໗.9
ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ ແລະ, 29໗8, 47.໗5, 48.໗6, 48.໗9
ຄວາມຜູກພັນລວມໝູ່ຂອງຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງຕໍ່
ກັບ, 46໗6
ທີ່ມີຊີວິດ, 39໗5, 43໗26, 43-44໗27-29
ການຈຳກັດການເຂົ້າເຖິງ, 31໗5, 36໗28, 48໗14

ການເຈລະຈາຍົກຍ້າຍ, 30໗1, 31໗3, 31໗5, 33໗12, 37໗31

ການບໍ່ຈຳແນກໃນການຈ້າງງານ, 17໗15
ແຮງງານເຄື່ອນຍ້າຍ, 17໗15
ກົດໝາຍແຫ່ງຊາດ, ເງື່ອນໄຂໃນການປະຕິບັດ
ຕາມ, 17໗16
ແຜນການຫຼຸດຜ່ອນວຽກງານ, 18໗18

ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່ບໍ່ສາມາດສ້າງຄືນໃໝ່ໄດ້,
ນິຍາມ, 53.໗5

ການຖອນ, 53໗12

ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງແຮງງານ, 19໗23
ຜູ້ສວຍໂອກາດມາຕັ້ງຖິ່ນຖານ, 33໗12, 36໗27
ຄວາມສາມາດ ແລະ ສັກກະຍະພາບຂອງອົງການ
ຈັດຕັ້ງ, 10໗17-19
ຄຸນນະວຸດຂອງບຸກຄະລາກອນ, 10໗18

ມົນລະພິດທີ່ຕົກຄ້າງຍາວນານ, 25.໗16
ຢາປາບສັດຕູພິດ
ສານເຄມີ, ການນຳໃຊ້, 24໗15
ຄວາມສ່ຽງຂອງຊຸມຊົນຕໍ່, 27໗7
ການນຳໃຊ້ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ, 24-25໗14-17
ລະບອບການນຳໃຊ້, 25໗16
ການຈັດປະເພດຂອງອົງການ WHO, ຕາມ
ຄວາມອັນຕະລາຍ, 25໗17

ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທາງກາຍະພາກ, 34໗19-20, 35໗21-24
ນິຍາມ, 30໗1
ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ, 35໗20, 35໗22
ຂອງທີ່ດິນປ່ຽນແຜນ, ຄຸນລັກສະນະຂອງ,
35໗21
ແຜນດຳເນີນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ, 34໗19

ນະໂຍບາຍ, ເຊິ່ງເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງລະບົບດຸກການ
ຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ, 7໗6

ມົນລະພິດ, ນິຍາມ, 21໗.1

ການປ້ອງກັນມົນລະພິດ, 23໗10-11, 24໗12-14, 25໗15-17
ນິຍາມ, 21.໗2

ການຜະລິດຂັ້ນຕົ້ນ
ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ, 40໗.1
ຂອງຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດທີ່ມີຊີວິດ,
43໗26
ໂຕ່ງໂສ້ການສະໜອງ, 16໗4

ຜູ້ສະໜອງຫຼັກ/ຕົ້ນຕໍ
ຄວາມສາມາດໃນການນຳໃຊ້ແຜນງານການຄຸ້ມ
ຄອງຕໍ່ກັບ, 9໗14,
ການຄວບຄຸມ ຫຼື ອິດທິພົນຂອງລູກຄ້າຕໍ່ກັບ,
9໗14, 20໗29, 44໗30

ນິຍາມ, 16.n4, 44.n21
ແຮງງານໃນຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງ, 16n4

ຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງຫຼັກ/ຕົ້ນຕໍ
ແຮງງານເດັກ ຫຼື ແຮງງານທີ່ຖືກບັງຄັບໃນ, 19n27
ການປ່ຽນທີ່ຢູ່ອາໄສຕາມທຳມະຊາດ ແລະ/ຫຼື ຈຳເປັນ, 44n30
ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ, 8n10

ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດທີ່ເປັນບູລິມະສິດ
ນິຍາມ, 43n24
ຄວາມສ່ຽງທາງດ້ານສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພ ແລະ ຜົນກະທົບ ຕໍ່ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ ຈາກຜົນກະທົບຂອງໂຄງການຕໍ່, 27n8, 43n24-25
ການຄຸ້ມຄອງຜົນກະທົບຂອງໂຄງການຕໍ່ກັບ, 43n25

ໂຄງການ
ນິຍາມ, 6n4
ອອກແບບເພື່ອຫຼີກເວັ້ນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທາງກາຍະພາກ/ເສດຖະກິດ, 32n8
ອອກແບບເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບຕໍ່ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳ, 52n8
ຂັ້ນຕອນການຄົ້ນພົບເຫັນໂດຍບັງເອີນ, 52n8
ຮອບວຽນອາຍຸ, 6n4

ຂົງເຂດທີ່ໂຄງການສົ່ງຜົນກະທົບ
ສິ່ງອຳນວຍຄວາມສະດວກທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, 8.n15, 8n8
ຜົນກະທົບສະສົມ, 8.n16, 8n8
ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ, 8n8

ການຍົກຍ້າຍ, 31n1, 35n20
ການຊ່ວຍເຫຼືອ, 35n20, 35n22
ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ, 49n15
ຜູ້ເຂົ້າມາຕັ້ງຖິ່ນຖານແບບບໍ່ຖືກຕ້ອງຕາມທາງການ, 35.n22
ເຂດຍົກຍ້າຍຈັດສັນ, 35n20
ມູນຄ່າທິດແທນ, 32n1 ວັດຖຸປະສົງ, 35n21-22, 36n27
ການຊົດເຊີຍ ແລະ ຜົນປະໂຫສດສຳລັບຜູ້ທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍຈັດສັນ, 32n9, 34n19

ນິຍາມ, 31.n4
ການທິດແທນຊັບສິນ, 35n21, 36n27
ການຄ້າປະກັນກຳມະສິດສິດທິດິນ, 31.n5, 35n21-22
ມໍລະດົກທາງວັດທະນະທຳທີ່ສາມາດສ້າງແທນຄືນໄດ້
ນິຍາມ, 53.n3
ການຮື້ຖອນ, 53n11

ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ
ບໍ່ສະໝັກໃຈ. ເບິ່ງ ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນແບບບໍ່ສະໝັກໃຈ
ບໍ່ສະໝັກໃຈ
ທຸລະກຳຊື້-ຂາຍທີ່ດິນແບບສະໝັກໃຈ, ທີ່ເປັນຜົນເນື່ອງມາຈາກ, 32n6

ແຜນຍົກຍ້າຍຈັດສັນ, 33-34n15
ການກວດສອບຜົນສຳເລັດ, 34.n18, 33-34n15
ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ, 33-34n15
ການຍົກຍ້າຍຈັດສັນທາງກາຍະພາກ, 34n19

ກອບການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ, 34n16
ເຂດຍົກຍ້າຍຈັດສັນ, 32n9, 35n20
ຜົນກະທົບຄົງຄ້າງ
ຊີວະນາໆພັນ ແລະ ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດ, 39n16, 44ບໍລິການ19
ລຳດັບຂັ້ນຂອງການຫຼຸດຜ່ອນ, 9n14

ປະສິດທິພາບຂອງຊັບພະຍາກອນ, 22n6, 22-23n7-9
ຄວາມປະຢັດຕົ້ນທຶນ, 22.n5, 22n6

ການຫຼຸດຜ່ອນວຽກງານ, 18n18-19
ແຜນການຫຼຸດຜ່ອນວຽກງານ, 18n18

ການກຳນົດຂອງຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ. ເບິ່ງການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ
ພະນັກງານ ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ, 28-29n12-14
ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງຊຸມຊົນ, ຄວາມສ່ຽງຕໍ່ 28-29n12-14

ກົນໄກການຮ່ອງທຸກ 28n12
ໂຄງການ ນຳໃຊ້ພະນັກງານປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບຂອງລັດ, 29n13
ການຄ້າປະກັນກຳມະສິດທີ່ດິນ, 31n3
ນິຍາມ, 31.n5
ຄືນທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍທາງກາຍະພາກ - 35n22

ທີ່ແຍກຈາກການພັດທະນາ, 41n15
ນິຍາມ, 41.n10
ການຊົດເຊີຍອອກການ, 18n19

ການປ່ຽນແປງ ຫຼື ການເຊື່ອມໂຊມໃນລະດັບສູງຂອງທີ່ຢູ່ອາໄສຕາມທຳມະຊາດ, ນິຍາມ, 40.n7
ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ, 12n25
ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຊຸມຊົນ, 33n10
ຜູ້ຕາງໜ້າຂອງຊຸມຊົນ, 12n27
ການປົກສາຫາລື, 12n25, 12n27
ການເປີດເຜີຍຂໍ້ມູນ, 12n29
ທີ່ລັດເປັນຜູ້ນຳພາ, 14n33
ກົນໄກການຮ່ອງທຸກ, 6n2, 12n25, 12n29, 14n35, 280n12, 33n11

ກອບການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ, 12n28
ແຜນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ, 12n27

Stakeholders. ເບິ່ງຕື່ມ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ
ການວາງແຜນການວິເຄາະ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມ, 12n26-27
ຄຳອະທິບາຍຂອງ, 5.n1, 5n1
ການສື່ສານຂໍ້ມູນຂ່າວສານພາຍນອກ, 14n34

ແຜນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນເພີ່ມເຕີມ, 37n31-32
ຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງ, 19-20n27-29. ເບິ່ງຕື່ມ
ຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງຕົ້ນຕໍ
ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງ ແລະ ຜົນກະທົບ, ຜູ້ອອກແຮງງານໃນຕ່ອງໂສ້ການສະໜອງ, 16n17
ນິຍາມ, 17n4
ບັນຫາທາງດ້ານຄວາມປອດໄພ, ໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບຂອງລູກຄ້າ ສຳລັບມາດຕະການໃນການຫຼຸດຜ່ອນ,

20n28
ຄວາມເປັນໄປໄດ້ທາງດ້ານເຕັກນິກ, ນິຍາມ, 10.n20
ເງື່ອນໄຂໃນການເຮັດວຽກ, 16n10, 18.n5
ຝ່າຍທີສາມ
ການກຳນົດສິ່ງເສດເຫຼືອທີ່ເປັນອັນຕະລາຍໂດຍ, 24n12
ການກຳນົດຄວາມສ່ຽງທີ່ມາຈາກ, 8n9
ຜູ້ອອກແຮງງານທີ່ຈ້າງໂດຍ, 16n4, 19n24-26

ຄືນທີ່ຖືກເປັນເຫຍື່ອການຄ້າມະນຸດ, ການວ່າຈ້າງ, 19n22
ນິຍາມ, 19.n13
ຜົນກະທົບຂ້າມປະເທດຂອງກິດຈະການຂອງທຸລະກິດ, 8n7, 24n10
ການເຄື່ອນຍ້າຍວັດຖຸທີ່ເປັນອັນຕະລາຍ, 25.n15
ມົນລະພິດຂ້າມປະເທດ, 24.n10
ທຸລະກຳຊື້-ຂາຍທີ່ດິນແບບສະໝັກໃຈ, 32n6
- ຄືນທີ່ບໍ່ສາມາດປົກປ້ອງຕົນເອງໄດ້. ເບິ່ງຕື່ມ
ຜົນກະທົບຕໍ່ ກຸ່ມດ້ອຍໂອກາດ ແລະ ບໍ່ສາມາດປົກປ້ອງຕົນເອງໄດ້, 9n12
ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພຂອງຊຸມຊົນ, 26n1, 28n9
ການພິຈາລະນາການຍົກຍ້າຍ, 32n8, 34n19
ຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ, 45n1, 47n11
ການວິເຄາະ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ, 12n27
ສິ່ງເສດເຫຼືອ, 24n12
ເປັນອັນຕະລາຍ, ນິຍາມ, 24n12
ການບໍລິໂພກ/ຊົມໃຊ້ນໍ້າ
ການບໍລິການດ້ານລະບົບນິເວດທີ່ເປັນບູລິມະສິດ, 43n24
ຫຼຸດຜ່ອນ, ໃນກິດຈະກຳໂຄງການ, 23n9
ແມ່ຍິງ
ການປະເມີນການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ແລະ ຊັບພະຍາກອນຂອງຊົນເຜົ່າພື້ນເມືອງ, 48n14

ການປຶກສາຫາລື ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ມີ
ຂໍ້ມູນຄົບຖ້ວນ (ICP), 13໗31, 33.໗16
ບໍ່ມີການຈໍາແນກ ແລະ ໂອກາດທີ່ເທົ່າທຽມກັນ,
17໗15
ສຸຂະພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພແຮງງານ,
19໗23

ຜູ້ອອກແຮງງານ. ເບິ່ງ ຄໍາຕອບແທນສໍາລັບການ
ເຮັດວຽກ (ແຮງງານ); ຜູ້ອອກແຮງງານສັນຍາຈ້າງ;
ຜູ້ອອກແຮງງານໂດຍກົງ; ກົນໄກການຮ້ອງທຸກ;
ຜູ້ອອກແຮງງານເຄື່ອນຍ້າຍ; ສຸຂະພາບ ແລະ
ຄວາມປອດໄພຂອງແຮງງານ;
ຜູ້ອອກແຮງງານໃນຕ່ອງໂສ້ມູນຄ່າ

ກໍາມະບານຂອງຜູ້ອອກແຮງງານ, 17໗13-14

ສະພາບເງື່ອນໄຂໃນການເຮັດວຽກ ແລະ ເງື່ອນໄຂ
ຂອງການຈ້າງງານ, 16໗10, 17໗11-12
ສົມເຫດສົມຜົນ, ການກໍານົດ, 16.໗6
ນິຍາມ, 16໗.5
ສໍາລັບແຮງງານເຄື່ອນຍ້າຍ, 17໗11
ບໍ່ມີການຈໍາແນກ ແລະ ໂອກາດທີ່ເທົ່າທຽມ,
17໗15



International Finance Corporation
2121 Pennsylvania Ave. NW
Washington, DC 20433
Tel. 1-202-473-1000
www.ifc.org/sustainability

ຂໍ້ມູນຢູ່ໃນສີສິ່ງຝົມເຫລັ້ມນີ້ ໄດ້ຮັບການສະຫງວນລິຂະສິດໃນການເຮັດສໍາເນົາ. ອົງການການເງິນສາກົນ IFC ສົ່ງເສີມໃຫ້ເຜີຍແຜ່ເພື່ອໃນເພື່ອຈຸດປະສົງທາງດ້ານການສຶກສາ. ເນື້ອໃນຈາກສີສິ່ງຝົມເຫລັ້ມນີ້ ອາດສາມາດນໍາໄປໃຊ້ໄດ້ຢ່າງບໍ່ເສຍຄ່າ ໂດຍບໍ່ຕ້ອງໄດ້ຮັບອະນຸຍາດລ່ວງໜ້າ, ບົນພື້ນຖານເງື່ອນໄຂທີ່ ມີການອ້າງອີງເຖິງ ອົງການການເງິນສາກົນ IFC ຢ່າງຈະແຈ້ງ ແລະ ເນື້ອໃນຈະບໍ່ຖືກນໍາໃຊ້ເພື່ອຈຸດປະສົງທາງການຄ້າ.

ມາດຕະຖານ, ລະບຽບຂັ້ນຕອນ, ແລະ ນະໂຍບາຍ ທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ ຂອງອົງການການເງິນສາກົນ IFC ສະບັບກ່ອນໜ້ານີ້ ໄດ້ຖືກສະໜອງໃຫ້ ເພື່ອເປັນຂໍ້ມູນອ້າງອີງເທົ່ານັ້ນ. ຂໍແຈ້ງວ່າ ໃນກໍລະນີທີ່ມີຄວາມບໍ່ສອດຄ່ອງກັນລະຫວ່າງເນື້ອໃນດັ່ງເດີມທີ່ເປັນພາສາອັງກິດ ແລະ ເອກະສານທີ່ແປເປັນພາສາລາວ, ໃຫ້ຖືເອົາເນື້ອໃນພາສາອັງກິດເປັນສິ່ງຖືກຕ້ອງ.

ມາດຕະຖານການດໍາເນີນງານ ຂອງອົງການການເງິນສາກົນ IFC ສະບັບເປັນພາສາລາວ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຈາກລັດຖະບານປະເທດອິດສະຕຣາລີ.